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Ob trditvah, da je komunizem v Romuniji dokončno pokopan

Romunska vojska bo bedela 
nad pridobitvami revolucije

Sodili bodo le tistim partijcem, ki so bili najožji sodelavci Ceausesca 
Polemika o »nespontani« revoluciji se je umirila - Zanimanje Evrope

BUKAREŠTA — »Komunistična partija Romunije je iz- 
jfeila, umrla je naravne smrti.« To je včeraj izjavil član 
jronte narodne enotnosti Silivu Bručan, ki je bil v pretek
losti celo komunistični senator, preden je padel v nemilost, 
p intervjuju, ki ga je dal sovjetskemu partijskemu glasilu 
Pravda, je Bručan bil še ostrejši. »Danes smo prepričani, da 
s° v Romuniji koncepti, kot sta socializem in komunizem, 
j^smiselni, saj smo imeli državno strukturo fevdalnega 
‘JPa, ki se je približevala absolutni monarhiji.« »Govoriti 
oanes o značilnostih socialistične države nima torej nobe- 
ne3a pomena.« Po njegovih trditvah je KP Romunije ostala 
jZven sedanjega j-evolucionarnega vrenja, ker se je v bistvu 
'stovetila s Ceausescom.

S tega vidika je torej razumljiva včerajšnja izjava glas
ba fronte narodne rešitve, da so aretirali le nekatere čla- 
e romunskega politbiroja, in ne vseh, kot so napovedali 

T^rlsinočnjim. Za zapahi so se torej znašli le tisti naj ožji 
oejavci conducatorja, ki so neposredno krivi za »komu- 

is|ični fevdalizem«. Po ocenah romunskega antropologa 
/nnaija Popa Romunija ni bila nikoli zares komunistična, 
Ko®UniZem je z bajoneti vsilila Sovjetska zveza po koncu 2. 
svetovne vojne. Pred vojno Romunija za razliko od drugih 
vzhodnoevropskih držav (ČSSR in NDR) ni imela niti pra- 
e9a delavskega proletariata, ta je nastal šele po vojni s 

Prrsilno industrializacijo in z odvzemom zemlje kmetom. 
Seveda Romuni sedaj idealizirajo predvojne razmere, se za- 
v*emajo za razvoj male industrije in obrti ter za ponoven 
•^n zasebnega kmetijstva.

K Po vsem sodeč se nova oblast ne boji več restavracije 
rrtunističnega režima. Vojska je tudi včeraj poudarila

svojo lojalnost fronti narodne rešitve. Vojska bo še vedno 
bedela nad pridobitvami revolucije in se ne bo vrnila v 
vojašnice. Pristaše bivšega diktatorskega režima so po trdit
vah načelnika^ romunskega generalštaba Vasilija lonela v 
glavnem onesposobili, skrivala bi se le še peščica najbolj 
zagrizenih. Trditve o 30 tisoč pripadnikov securitate, ki naj 
bi v Karpatih pripravljali protiofenzivo in gverilsko vojsko
vanje, so po lonelovih trditvah gola izmišljotina. Govoric v 
teh dneh ne manjka. Tako se je včeraj razširila vest, da so 
številni pripadniki tajne policije že na varnem v Izraelu, 
ker so bili židovskega rodu. General lonel je tudi poudaril, 
da je bila vojska vedno na strani ljudstva. V Temišvaru so 
se agenti securitate vrinili v vojaške vrste in streljali na 
množico, da bi vojsko ločili od ljudstva. Armada poudarja 
torej svojo vlogo v revoluciji in hoče aktivno sodelovati v 
politični prenovi države v pričakovanju spomladanskih vo
litev.

Medtem se je nekoliko umirila polemika ob francoskih 
novinarskih vesteh, da revolucija ni bila spontana, temveč 
vodena, da so fronto narodne rešitve ustanovili že pred 
šestimi meseci. Fronto so lahko tudi res ustanovili pred 
šestimi meseci, če pa se ne bi uprlo ljudstvo v Temišvarju 
in Bukarešti, bi bil Ceausescu še vedno romunski conduca- 
tor. *

Evropo pa bolj zanima, kakšen bo politični razvoj v Ro
muniji. Predsednik francoskega parlamenta Laurent Fabius 
v Bukarešti ni skoparil s hvalnicami novim voditeljem, ro
munsko revolucijo je celo primerjal francoski. Vsak čas bi 
moral prispeti zunanji minister SZ Ševardnadze, februarja 
pa pričakujejo prihod zunanjega ministra ZRN Genscherja.

Ugrabitelji so naslovili staršem Cesara Caselle to fotografijo, iz katere je 
razvidno, da je bil fant še pred dnevi (na dnevniku je namreč vest o slabosti 
nogometaša Manfredonie) živ in zdrav (Telefoto AP)
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Na sedežu papeškega veleposlaništva se mrzlično nadaljujejo pogajanja z ZDA

Množica se je zbrala pred nunciaturo 
Zahteva takojšnjo izročitev Noriege

cev - Na stotine prebival-
je s'jT;i so se oblekli v bele obleke, se 
kahsk in zbralo pred sedežem vati-

evA£AMA

vih n nunciature v Panami. Ze v pr-
zada ■ oldanskih urah ie gibanie cru~
lo, ki ?yilista preklicalo demonstraci-
V AvenidfRbiK morala zakliueiti,P.ravSedežA ai v neposredni bhzmi

Proti PaP®škega veleposlaništva.
'a Vest P°ldnevu se je namreč razširi- 
^ili No,-- ^akko že do večera izro- 
riQ® tone®P Panami in nato Američa- 
vanje , Pa Je vzbudilo veliko pričako- 
% Še mestu' kier vsakdanje življe- 
U]jcT popolnoma utečeno in se na 
vojajP Se premikajo patrulje ameriških 
Post °v' ^ večernih urah je napetost 
da l?P°nia naraščala in je morala vla- 
Preds r?aPtirati vest, da naj bi sam 
da or,? i ,k Endara povabil množico, 
stiif n • e »antikrista« (tako so prekr- 
črnem 0lde30) in nunciature, ki je na 
Pila zftSP??ku že zaradi tega, ker je nu- 

Zasl etrsče bivšemu diktatorju.
Pa so že Paname in Vatika-

demonstraci-
prevrgla v nove nerede. Noriega je Endare.

tudi psihološko menda precej na psu 
in bi lahko klonil vsak čas. Nuncij 
Jose Sebastian Laboa mu je prepove
dal sleherni stik z ljudmi, ki živijo v 
nunciaturi, vzeli pa sp mu tudi televi
zor. Pogovarja se lahko le z osebami, 
ki se ukvarjajo z njegovim primerom 
in ga skušajo pregovoriti, naj se sam 
preda ameriškim oblastem.

Glasnik Bele hiše Fitzvvater je vče
raj dejal, da,bi se ZDA ne uprle, ko bi 
Noriegi nudila azil kak tretja država, 
vendar ostaja še vedno odprto vpraša
nje izročitve Američanom, če ga bo 
Vatikan dejansko predal Panami. Pa
namske oblasti se namreč trudijo, da 
bi našle kak diplomatski ovinek, ki bi 
jim pomagal kršiti zakon, po katerem 
naj ne bi obstajala možnost izročitve 
panamskih državljanov ZDA.

Panama ima-vsekakor tudi dodatne 
zunanjepolitične skrbi, kot dokazujejo 
izjave zunanjega ministra Julia Lina- 
resa, ki je dejal, da bi lahko država 
vpoklicala svoje veleposlanike iz 
Kube, Nikaragve, in Libije, ker so te 
države podpirale Noriegov režim in še
sedaj nasprotujejo vladi predsednika

Arhivski posnetek nuncija Laboe na obisku pri papežu Janezu Pavlu II. (AP)

»Afera Weizman« 
še vedno buri 

politično ozračje 
v Jeruzalemu

JERUZALEM - - Politično ozračje je 
v Izraelu tudi po kompromisni rešitvi 
»primera VVeizman« skrajno napeto. 
Pravosodni minister Dan Meridor je 
zahteval preiskavo, ki naj ugotovi, če 
je imel VVeizman res stike s PLO. La
buristični minister za znanstvene razi
skave pa si ne dela prevelikih skrbi. 
Včeraj je VVeizman odpotoval v Mos
kvo, kjer se bo med drugim sestal tudi 
s sovjetskim voditeljem Gorbačovom.

Medtem pa se stopnjuje tudi pole
mika glede nasilne represije mirovniš
kih manifestacij v Jeruzalemu. Celo 
funkcionarji izraelskega zunanjega 
ministrstva so morali priznati, da je 
policija postopala skrajno surovo in 
nesmotrno, ker se je znesla tudi nad 
evropejskimi mirovniki. Minister 
Haim Bar Levi je izrazil obžalovanje, 
da je neka Italijanka v neredih, izgubi
la oko, ko je curek iz vodnega topa 
razbil hotelsko šipo, za katerim je gle
dala manifestacijo. Izraelska levica pa 
je zadovoljna, ker so mirovniki pre
mostili nacionalne in verske pregrade 
in dokazali, da je dialog uresničljiv.

Na včerajšnjih tekmah italijanskega nogometnega pokala

Zaslužene zmage favoriziranih domačinov
Včerai 50 odigrali Prve tek- 

nogom ttmalnih skupin italijanskega 
njih etnega pokala. Na treh sreča- 
dornar° zasluženo slavili favorizirani 
Solin,!111' v Messini pa je domači dru- 
lahto 7 nn^*edl tekm' izenačil z Ata- 
i^Sali a Roma ie gladko s 3:0 pre- 
ko bhs jCcdi' a razbka v golih bi lah- 
!zkazai “osti večja, saj se je Ascoli 
lo9hi Sn a zel° skromno ekipo. V Bo- 
nethao*n ?.labi tekml domačini s 3:2 
Uetl0Vi n Pl0reniin0 brez Baggia, v 
J Velihn? 1> zelo okrnjena Sampdoria 
resCa ležavo odpravila drugoligaša 

ječanja drugega kola bodo v

2Rbatlom^rano srečanje A lige med 
ka ^inut;111 Verono Pa so prekinili, v 

dai boon ?aradi megle, ni pa znano, 
Na sj. 10 tekmo sploh odigrali.

VK-i^aas« žadetek Zahodnega Nem- 
dlan»_! s katerim je Bologna po-

orentini.

Danes se bosta v Latcheju 
sestala Mitterrand in Kohl

PARIZ Zahodnonemški kancler 
Helmut Kohl bo danes na nekajurnem 
obisku v Franciji, kjer se bo sestal s 
francoskim predsednikom Francoisom 
Mitterrandom. Predsednik ga bo spre
jel na svojem domu v Latcheju, kar je 
prava redkost in obenem javno potrdi
lo, da so v tem trenutku odnosi med 
obema državama še posebno dobri.

Vendar ne gre izključno za dobroso
sedske odnose, pač pa za mrzlično iz
menjavo mnenj in načrtov evropskega 
obsega v času, ko se politični ustroj 
celine tako naglo spreminja.

Po odpravi berlinskega zidu so se 
odprla nova političnogospodarska ob
zorja, ki jih ne bo mogoče spregledati 
med preurevanjem Evrope dvanajste
rice. Francoski predsednik Mitterrand 
je tako že pred časom namignil, da bi 
morali sestaviti evropsko, konfederaci
jo, v kateri naj bi bile zaobjete vse 
države od Atlantika do Urala.

Mitterrand in Kohl sta se od oktob
ra do danes sestala že nekajkrat, na 
današnjem neuradnem sestanku pa bi 
morala razpravljati predvsem o bodoč
nosti zavezništev, predvsem pa o tem, 
če in kako se bosta združili obe Nem
čiji in v kakšni meri bi to lahko vpli
valo na razvojne načrte ES.

Francoski predsednik je dejal, da 
gre seveda za vprašanja, ki jih ne bo 
mogoče razrešiti z nekajurnim pogo
vorom, vendar je izrazil prepričanje, 
da jih bosta s kanclerjem Kohlom vsaj 
okvirno načela. Izmenjava mnenj je v 
tem mrzličnem političnem trenutku še 
posebno nujna, saj je tudi sovjetski 
predsednik Gorbačov že namignil na 
sklicanje nove helsinške konference, s 
čimer se Mitterrand popolnoma stri
nja. Francoski predsednik je namreč 
prepričan, da bo mogoče evropsko 
konfederacijo uresničiti prav v sklopu 
že obstoječih, a primerno prilagojenih 
helsinških dogovorov.
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Širom po Jugoslaviji beležijo splošno 30-odstotno pocenitev blaga

Prvi delovni dan po novoletnih praznikih 
preizkusni kamen za novo vrednost dinarja

Neonacizem 
se prebuja

tudi v NDR
LJUBLJANA — Denominacija in konvertibil

nost dinarja sta trenutno temi, ki zanimata večino 
Jugoslovanov. Prvo doživiš že na avtocesti, ko ob 
izhodu ne zahtevajo več tristo dvajset tisoč, tem
več preprosto dvaintrideset dinarjev. Izginile so 
štiri ničle, vse je postalo preprostejše.

Resnična sprememba pa je seveda v konverti
bilnosti in torej svobodni menjavi dinarja v tuje 
valute in narobe. Toda pri tem se zatika. Pa ne 
zaradi Markovičevega programa ali podobnih za
pletenih ekonomskih odnosov. Ne, temveč zato, 
ker so banke izbrale sredo (prvi delovni dan po 
novoletnih praznikih), da opravijo interne račune, 
pregledajo poslovanje in obračunajo obresti. To 
počno že nekaj let po vsej Jugoslaviji. Zaradi tega 
sta bili v Ljubljani odprti samo dve bančni okenci, 
finančne operacije pa so poleg tega opravljali še 
na pošti. Po večdnevnem prazničnem premoru je 
bila seveda pred tako redko posejanimi okenci - 
gneča, ki pa z novim finančnim sistemom ni imela 
nič opraviti. V praksi je to pomenilo, da si se naj
prej odpravil v Ljubljansko banko, ki je bila zapr
ta, v menjalnici Maksimarketa so seveda delali, 
toda niso imeli denarja, ker je bila banka zaprta, 
zgodba pa se je ponovila v sosednji menjalnici 
Kompasa. V centralno pošto sploh ni bilo mogoče 
prodreti, toliko je bilo ljudi, ki so želeli dvigniti 
denar. Zadeva se uredi šele v hotelu, kjer portir 
ljubeznivo opravi tudi take posle.

Vendar na obeh okencih dežurnih bank ni bilo 
prehude gneče. Predvsem je večina ljudi tujo valu
to prinesla, nekateri pa so menjali svoje dinarje, 
večinoma v marke, za kar si je banka zaračunala 
dvoodstotne obresti.

Veliki gospodarsko-finančni preskok se je torej 
pričel brez hudih pretresov in emocij, kar pomeni 
več stvari, predvsem zaupanje v prvo potezo Mar
kovičevega stabilizacijskega programa. Dejstvo je, 
da vlada razpolaga z velikimi valutnimi rezervami 
in da vsaj za zdaj ni nobenega dvoma, da bo dinar 
v resnici konvertibilen in da bo povsod po svetu 
mogoče s sedmimi dinarji kupiti marko oziroma 
ustrezno količino drugih konvertibilnih valut.

Zato tako malo valutnih operacij v Ljubljani, pa 
tudi v Zagrebu, od koder poroča »Zagrebačka ban
ka«, da so prvi dan praktične dinarske konvertibil
nosti občani kupili komaj okrog 40.000 zahodno- 
nemških mark.

Naslednji korak bi morala biti stabilizacija cen. 
Prve spodbune vesti prihajajo iz vseh krajev. Večja 
podjetja namreč napovedujejo 20 do 30-odstotno 
znižanje cen. Največja zagrebška veleblagovnica 
NAMA bo znižala ceno konfekcije za 30 odstotkov, 
da bi se znebila prevelikih zalog. Za enak odstotek 
je znižal cene »Rade Končar«, ki izdeluje gospo
dinjske aparate. O 20-odstotnih pocenitvah poroča
jo tudi iz Sarajeva in od drugod. Ta znižanja so 
logična, normalna in predvidljiva. Torej gre za od

stotek, ki so ga trgovska podjetja in industrija av
tomatično vračunali v ceno pričakovanega inflacij
skega skoka. Če pa inflacijskega skoka ni, se zaos
tri konkurenčni boj, denarja je malo in za kupca se 
je treba potegovati. Predvsem z znižanjem cen, za 
kar je treba narediti veliko reklame.

Seveda se bo v prihodnjih dneh pokazalo, ali 
gre že za pravi protiinflacijski val, saj je včeraj 
veljalo tudi za trgovine enako pravilo kot za ban
ke. Velika večina prodajaln po vsej Jugoslaviji je 
bilo zaprtih zaradi rednih letnih inventur, odprte 

a so po veliki večini zapisale cene v novih, težkih 
onvertibilnih dinarjih, torej brez štirih ničel.

Danes bodo v Sloveniji v obtoku prvi novi ban
kovci, in to za 50 in 200 dinarjev, v kratkem bo v 
prometu tudi kovanec za 1 dinar. Bankovce je Na
rodna banka že prejela in jutri jih bodo izdajali pri 
bančnih okencih. Seveda pa bodo stari bankovci 
normalno v obtoku do konca leta.

Ameriški veleposlanik v Beogradu VVarren Zim- 
merman je v intervjuju za Glas Amerike izjavil, da 
ZDA pozdravljajo sklep jugoslovanske vlade o 
konvertibilnosti dinarja in o drugih ukrepih, ki naj 
bi povedli Jugoslavijo v tržni gospodarski sistem. 
Izrazil je tudi pričakovanje, da bo prišlo do politič
nega pluralizma, tako da bodo na volitvah lahko 
nastopile različne stranke. Ameriški veleposlanik 
je še posebej poudaril vlogo predsednika Anteja 
Markoviča.

BOGO SAMSA

BERLIN — Sinoči je bila pred spo
menikom sovjetskemu vojaku v 
Vzhodnem Berlinu manifestacija proti 
prebujajočim se neonacističnim skupi
nam v Vzhodni Nemčiji. Pred dnevi so 
neznanci spomenik oskrunili z nacis
tičnimi gesli, vedno več pa je prime
rov odkritega neonacizma. V določe
nih krogi seveda trdijo, da je ta nevar 
nost umetno napihnjena, ker jo hoče 
partija izkoristiti v majskih volitvah.

Prav pri prehodu iz enopartijskega 
v demokratični sistem pa prihaja do 
zapletov. Predsedniku vlade ModrowU 
je za las uspelo preprečiti neuspeh 
»okrogle mize« z opozicijo. Vlada je 
morala končno razkriti svoje karte, 
ker je to pogoj za nadaljevanje dialo
ga. Neues Forum je jasno povedal, da 
okrogla miza služi partiji le kot pesek 
v oči opoziciji.

Vlada skuša sedaj dokazati, da to ni 
res, da ima z okroglo mizo resne na
mene. Zato je opozicijo seznanila z de
janskim stanjem vzhodnonemškega 
gospodarstva. Slika ni spodbudna, saj 
ima država v tujini kar 20,6 milijarde 
dolarjev dolga in popolnoma zavoženo 
davčno politiko.

Havel na Slovaškem 
Velik uspeh obiska

Nafta iz iranskega tankerja 
se nevarno približuje Maroku

PRAGA -— Radikalna prenova državne je seveda glavni 
cilj nove češkoslovaške vlade, to pa je proces, pri katerem 
si ni mogoče zamisliti poti brez žrtvovanj. Gospodarske 
reforme bodo prva preizkušnja, ki jo bo morala prestati 
nova Češkoslovaška, predsednik Havel pa je prav zaradi 
tega posvetil svoj prvi notranji obisk Slovaški.

Iz dežele rudnikov so se namreč v zadnjem tednu dvig
nili glasovi, ki so negativno ocenjevali gospodarsko politi
ko nove vlade. Prihod novoizvoljenega predsednika pa je 
sprejela vzklikajoča večtisočglava množica, ki je izkazala 
Havlu veliko človeške topline.

Predsednik je tako stopil na govorniški oder in improvi
ziral govor, v katerem je dejal, da je nenasilna češkoslovaš
ka revolucija v bistvu dokazala to, kar je sam trdil dolga 
leta: »Za reforme lahko poskrbijo le svobodni državljani.« S 
tem je hotel podčrtati dejstvo, da je država ubrala pot, ki je 
skupna vsem državljanom, vsi pa bodo morali deliti tudi 
breme tako korenitih reform. Havlov obisk v Slovaški je 
spremljala televizija, ki je predvajala v neposrednem pre
nosu njegov govor. Tudi drugod po državi so tako odkrili, 
da si je novi predsednik privoščil dovtip na račun bivšega 
komunističnega vodstva. Nekomu, ki mu je dejal »Havel, 
dal si nam svobodo, daj nam tudi sneg,« (ki ga primanjkuje 
tudi v Češkoslovaški) je odgovoril »Žal, ne odločam o sne
gu,« in je tako postavil na glavo frazo bivšega režima »odlo
čali bomo o vetru in dežju«.

RABAT — Vesti, ki prihajajo z Atlantskega oceana, kjer 
sta dva tankerja v velikih težavah in sta oba izgubila veliko 
količino nafte, so dokaj nasprotujoče. Gre, kot znano, za 
iransko ladjo Kharg 5, ki je že spustila v morje nad 80.000 
ton nafte in za španski tanker Aragon (na sliki AP), ki pa je 
po okvari spustil v vodo 25.000 fon nafte. Aragon so vlačilci 
že odvlekli v pristanišče Tenerife na Kanarskih otokih in že 
začeli prazniti rezervoarje, tako da kmalu ne bo več neva
ren.

Mnogo bolj zapleteno je vprašanje iranskega tankerja, 
ki je še vedno na odprtem morju in vsako uro izgublja 
dokajšnjo količino nafte. Glede nevarnosti, ki jo predstavlja 
nafta, ki jo je Kharg 5 že izgubil in ki se trenutno kot 
ogromni oljnati madež približuje maroški obali, pa so mne' 
nja močno deljena. Nekateri trdijo, da bo afriška obala do
živela pravo ekološko katastrofo, medtem ko drugi izve
denci trdijo, da je preplah odveč in da primer na noben 
način ni mogoče primerjati z nesrečo na Aljaski, saj je 
Atlantik odprt ocean, temperatura je mnogo višja in tore) 
obstajajo vsi pogoji, da narava sama odpravi posledice 
onesnaženja.

Kakorkoli že, oljnati madež se približuje afriški obali, 
kamor bo priplul v prihodnjih urah, če se smer vetra ne bo 
spremenila. Kar zadeva nafto iz tankerja Aragon pa bo 
slednja končala na obalah portugalske Madeire in delno na 
Kanarskih otokih.
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Sodišče razdelilo 
Titovo zapuščino

BEOGRAD — Četrto občinsko so
dišče v Beogradu (predsednik sodišča 
je bil sodnik Nikola Latinovič) je 
glede zapuščinskega predmeta v zve
zi s pokojnim Josipom Brozom Titom 
po postopku 21. novembra sprejelo 
sklep, s katerim je Jovanko Broz, 
soprogo, predsendika Tita in njegova 
sinova Žarka in Aleksandra-Miša raz
glasilo za dediče premičnin in goto
vine (dinarjev in deviz). Zapuščino si 
bodo razdelili na tri enake dele.

S tem se je očitno, kot so nam po
vedali na sodišču, končala delitev Ti
tove zapuščine, ki so jo spremljale 
številne pritožbe soproge Jovanke, o 
njej pa je veliko pisal tudi beograjski 
tisk, Ki je pogosto navajal govorice.

Med zapuščinskim postopkom so 
ugotovili, da Josip Broz Tito ni za
pustil oporoke, zato so s pravnomoč
nim sklepom tega sodišča (0.8419/73, 
18. junija 1984) razdelili zapuščino 
naslednikom na način, ki velja za av
torske pravice. V svoji zapuščinski 
izjavi je Jovanka Broz ugovarjala se
stavi zapuščine, ki so jo določili na 
sodni razpravi 29. maja leta 1984. So
dišče je zato 27. novembra leta 1985 
ustavilo postopek, Jovanko Broz pa 
pozvala, naj dokaže svoje trditve. 
Sklep je postal pravnomočen 12. de
cembra leta 1986, potem ko ga je po
trdilo Okrožno sodišče v Beogradu. 
Proti sklepu se je Jovanka Broz pri
tožila na Vrhovnem sodišču Srbije. 
To sodišče je 16. marca leta 1987 nje
ne popravke zavrnilo. Jovanka Broz 
pritožbe ni vložila v zakonitem roku. 
Zato so zapuščino Josipa Broza Tita 
določili na temelju dokazov, pred
stavljenih med postopkom in med 
sodno razpravo, ter njenim sklepom 
29. maja leta 1984.

Nezadovoljne stranke se seveda 
lahko pritožijo tudi na sedanji sklep, 
in sicer v roku 15 dni. Treba pa je 
vedeti, da sta »sinova Josipa Broza 
žarko in Miša sklep sprejela. O tem, 
ali se bo Jovanka Broz pritožila, lah
ko le ugibamo, toda njen zastopnik v 
tem sporu, znani beograjski odvetnik 
Toma Fila, že napoveduje- pritožbo:

»Pritožil se bom na vse odločitve so
dišča, in sicer iz načelnih razlogov,- 
vse dokler ne bodo ugotovili resnič
nega obsega zapuščine Josipa Broza 
Tita in ugotovili, kaj je njegovo in 
kaj ne.«

Soproga predsednika Tita Jovanka 
je zahtevala, da na seznam zapuščine 
Josipa Broza Tita vpišejo tudi knjiž
nico, več kot sto domačih in tujih od
likovanj, vinograd na Vangi, več čol
nov in jadrnic, konje in kočije, hišo v 
Dobanovcih, rolls royce, Cadillac, lin- 
coln, dva avtomobila zastava, ami 6... 
Treba je pojasniti, da zahteva Jovan
ka Broz le seznam zapuščine in za 
sedaj nič drugega. Če bi ta seznam 
sestavili, bi se kasneje dediči Jovan
ka, Miša in žarko izrekli o tem, ali
bodo zahtevali svoj delež tudi pri teh 
stvareh.«

— Pred časom je soproga Jovanka 
trdila, da so ji odvzeli tudi njene 
osebne stvari. Ali je to res?

»To je druga zgodba. Njena osebna 
last so med drugim tudi slike, knjige, 
nakit. Dejstvo je, da so ji te stvari 
odvzeli po istem zakonu, četudi to 
nikakor ne more biti zapuščina nje
nega soproga.«

Kaj je od koga?
»Zapuščino Josipa Broza Tita so 

določili v skladu z odločitvijo pred
sedstva SFRJ leta 1981. Takrat so iz
dali sodni sklep, po katerem sodijo v 
zapuščino premičnine, avtorska pra
vica in nekaj denarja. Jovanka Broz 
je imela celo vrsto pripomb na dolo
čitev zapuščinske mase, četrtemu ob
činskemu sodišču v Beogradu je po
slala svoje pripombe, sodišče pa je ta 
ugovor zavrnilo. Sodišče je tako raz
delilo le tisto, kar so določili kot 
predmet zapuščine.«

Ta pisma, ugovori in pritožbe Jo
vanke Broz so pred časom dvignila 
veliko prahu.

Vse zgodbe in zgodbice o tem, kaj 
je od koga, je urejal zakon o uprav
ljanju s predmeti v družbeni lasti, ki 
so povezane z življenjem in delom 
predsednika Josipa Broza Tita. (dn)

Ogorčenje v Latinski Ameriki 
zaradi smrti dveh redovnic

MANAGUA — Vsa Latinska Ameri
ka je ogorčena ob zadnjem atentatu v 
Nikaragvi, kjer sta dve nune izgubili 
življenje, pomožni škof Pablo Smith 
pa je bil ranjen. Vse kaže, da so aten
tat na kolono avtov, v kateri je bilo 
tudi vozilo redovnic, izvedli protisan- 
dinistični gverilci, čeprav slednji trdi
jo, da ni res in so atentat tudi obsodili. 
Dejstvo je, da doslej niso še nikoli na
padli neko civilno kolono.

Nikaragovski kardinal Obando y 
Bravo je takoj poslal v kraj Rosita 340 
km vzhodno od Manague, kamor so 
prepeljali posmrtne ostanke obeh nun 
(na sliki AP), svojega pomočnika 
msgr. Schlaferja, ki bo skušal ugotovi
ti, kaj se je prazaprav zgodilo.

Protestirale so tudi ZDA, saj je ena
redovnica, Maureen Cunning, bila 
ameriška državljanka. Ameriški glas
nik je izjavil, da za sedaj še ne vedno, 
kdo je izvedel atentat na nune in da 
ameriška vlada jemlje v poštev vse 
možnosti.

Delegacija ameriškega kongresa 
pri jugoslovanski skupščini

BEOGRAD — V včerajšnjem srečanju z delegacijo skupščine SFRJ in pod
predsednikom vlade Aleksandrom Mitrovičem so se ameriški kongresniki, ki so 
predvčerajšnjim pripotovali v Beograd, najbolj zanimali za jugoslovansko oce
no lastnih gospodarskih in političnih sprememb v primerjavi z burnimi dogodki 
v državah Vzhodne Evrope ter tudi za podrobnosti protiinflacijskega programa.

15-čIansko delegacijo ameriških kongresnikov vodi demokrat iz New Vorka

Ameriški kongresniki so izrazili osebna prepričanja, da je bila Jugoslavija 
leta daleč pred vzhodnoevropskimi državami in zaprosili za jugoslovansko 
mnenje o njegovi oceni, da so najnovejše hitre in revolucionarne spremembe 
tem državam pomagale, da dohitijo in prehitijo Jugoslavijo. . . .

Aleksander Mitrovič je poudaril, da ne gre za dohitevanje, saj je Jugoslavi
ja že v veliki meri izvršila institucionalne in sistemske spremembe v gospodar
skem in političnem življenju, ki pa so po njegovem mnenju v omenjemn drža
vah šele na začetku. Mitrovič je poudaril, da je partija v Jugoslaviji ze dolgo 
ločena od države, da pa to še ni končano v kadrovski m volilni politiki.

Na vprašanje ameriških kongresnikov, kakšne so možnosti, da se v Jugos
laviji razvije večstrankarski sistem, je Mitrovič pojasnil, da se je zveza komu- 
nistov v vseh republikah in pokrajinah izrekla za politični pluralizem, svobod
no politično združevanje, s čimer je ta prostor popolnoma odprt

Zveza komunistov 
izgublja članstvo

OGRAD — Gospodarska kriza 'j 
slaviji je delno prispevala tudi k 
ijšanju števila članov Zveze ko' 
istov lani. V letu 1989 je - poroča 
ug - iz jugoslovanske partijsk 
nizacije izstopilo približno sto d' 
Janov, tako da se je skupno j>tc' 
izstopov po letu 1983 povečal 
)0 tisoč. Tedaj je imela Zveza k°, 
istov 2,2 milijona članov. M® 
ni, ki so izstopili iz Zveze koru 
v je največ mladih, 
mo 15 odstotkov sedanjih član® 
lajših od 27 let, kar je za 33 ou 
;ov manj kot leta 1983. Ml „ 
ogosteje izstopajo zato, ker 
imej o, da bi lahko Zveza kom

rešila gospodarsko krizo 
icionalne nemire, (dd)
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Koroška: 
važne 

spodbude 
za boljšo 

prihodnost
CELOVEC — Komaj se je lansko 

nagnilo h koncu, komaj se je 
.'Mo, da bo za slovensko narodnos- 
*° skupnost ostalo pod črto v letu 
‘989 v bistvu le negativen zaključek, 
Se le le še nekaj spremenilo v boljše: 
**stavno sodišče na Dunaju je na- 
'nreč ugotovilo, da manjšinski šolski 
*akon ne ustreza ustavnim določi- 

da torej nimajo vsi pripadniki 
slovenske narodne skupnosti na Ko
škem pravico do dvojezičnega po

lžka. S tem pa je ustavno sodišče 
ratkomalo zadalo hudi klofuti tudi 
sem tistim koroškim (in avstrij- 

nklni) politikom, ki so vedno — tudi 
a srečanjih v okviru delovne skup- 

, °sti Alpe-Jadran — le zatrjevali, da 
I ’• člen avstrijske državne pogod- 

"zgledno in stoodstotno izpol- 
"len«.

^a koroški Slovenci z ločevalnim 
anjšinskim šolskim zakonom še ni- 

niso bili srečni (pa čeprav je 
mni glasoval v dunajskem parla- 
p0!ltu tudi Karel Smolle, hkrati tudi 
fo^P^dsednik Narodnega sveta ko- 

kih Slovencev), je že znano; prav- 
ti ko smo že večkrat poročali o pro- 
ko^onitostih pri izvajanju tega za- 
snna' sploh pa je bilo vse doslej ne- 
n« vemljivo za ves slovenski živelj 
do 1\oro^kem, da naj bi bila pravica

on- ^0!0f®n teritorij, kakršnega so 
liuriV* pač politiki socialistične, 
1959 e in svobodnjaške stranke leta 
pr v nianjšinskem šolskem zakonu. 
Sori v V *em Pa Ie razsodba ustavnega 
mr 1 a še kako pomembna: z njo na- 
kon n* zavrnien *e zožujoči del za- 
dar' z nI° n* samo konkretno pou- 
zičn6*10' t*a imai° možnost do dvoje- 
r pouka vsi otroci po vsej ko-
^ ski. z nj0 tudi jasno zabeleženo, 
m6rra končno priti tudi v glavnem 
dvoj^Celovcu do ustanovitve javne

Predstaafso<1*)a Ustavnega sodišča 
V Sn, .*ia gotovo pomemben korak
koroški Uresničitve šolskih pravic 
čudno"? slovencev. Zato je tem bolj 
glavar « se !e nPr- koroški deželni 
proti Haider kar z vso ihto zagnal 
pro. “stavnemu sodišču, pa tudi 
b0ln koroškim Slovencem (»Zdaj 
Ugota Pfeverili možnosti za novo 
‘rg0vXUanje “tunj^ine, dvojezične 
Pat nJ4® akademije v Celovcu zdaj 
mi viaa namesto da bi s svoji-
skem kolegi, ki so v manjšin-
njeni vPrašanju zakuhali zdaj zavr- 
tiidi v manjšinski šolski zakon pa 
tepe pS,f tdruge protimanjšinske uk- 
karskem ta*i0 imenovanem »tristran- 
k° jn ^sporazumu«, priznali napa- 
dosegij , tazpravo, kako bi lahko 
k®ko bi Zak°nsko usklajeno stanje. 
Sloves lahko dobili koroški
jim Ql. * tU(1i svoje ostale pravice, ki 
kot turi-° tak° P° državni pogodbi, 
in iis?.1 Po mednarodnih predpisih 
sknD Idah o pravicah narodnih

DRUr 1ln manišin- 
Ja »KLOFUTA« ZA HAIDER-

Pted deželni glavar je doživel
n°vim 1 , em v zadnjih dneh pred 
Pteg sodi«*0m še drugo »klofuto«; 
Prl Pred*. m.se Ie moral opravičiti 
0r8anizar-?Vn*kih Zveze slovenskih 
“bombaši •' katerim je očital, da so 
llaider Sp11? akterji nasilnih akcij«, 
nastavite® 16 skušal izgovarjati na 
sfrankeJ t Uskovne službe svoje 
Poravnav’^9 v izvensodni tiskovni 
IRno diJ ."»oral pristati na poli- 

anciranje od te izjave, na
Postopaj. ^ V;3cii stroškov za pravni
globe v ' Povrhu pa še na plačilo 
kndo preteci m-000 šilingov, ki jih 
Uov jn čveza koroških partiza- 
Vrlci na in -Se“ni dvojezični otroški 

KHn MrZnem Koroškem. 
NEOMAJLJtv

s*srbel z9t“gi pravni postopek je po- 
m°Vo letonapetost Pred vstopom v 
fff^atdiel Predsednik koroškega 
Zl1 Unive®”fa Feldner je namreč to- 
Cstettnerta tnega profesorja Petra
"ZvvangHAP-rki ie v svoi* knjigi
stavil zna« . deutsch?« pač tudi po- 
»KHD vodilStVen° iez0' da ie bil 
na dvojezi/. 8,1 organizator« pohoda 
Se v Liei ne krajevne napise ter da 
^konar^aidienstu zbirajo tudi 

Tudi z0113*116 in neonacistične 
2 .a Postopek se je sicer 

r * v i2ia,2Vensodno Poravnavo, 
^‘^“ner ie1' ki 1° Ie Podpisal dr. 
te^ba Očem u9°‘ovljeno, da je KHD 
n u P® je t •evati diferencirano«. S

S tat>
l°Vence Vs*k°v se je leto za koroške 

1 sPodbudno končalo.

ANDREJ MOHAR

Včeraj v Jugoslaviji stopili v veljavo Markovičevi ukrepi

Več deviz ljudje prinesejo na banko, kot odnesejo
Kako poteka menjava 

deviz v Jugoslaviji
KOPER — Jugoslovanski (in ne samo jugoslovanski) državljani so z 

zanimanjem pričakovali, kaj se bo izcimilo iz Markovičevih ukrepov, ki 
so stopili v Jugoslaviji v veljavo prvega, oziroma (praktično) tretjega 
januarja. Dinar je od danes izgubil štiri ničle (čeprav novih bankovcev 
še ni na spregled in je torej povsem zlahka, oziroma normalno plačevati 
s starimi bankovci. Bolj zanimivo je to, da lahko praktično vsak Jugoslo
van, ki ima potni list ali knjižico za maloobmejni promet (torej skoraj 
vsak) na banki dvigne neomejeno količino katerihkoli deviz. Seveda 
mora za to odšteti ustrezno dinarsko protivrednost in banki plačati dva 
odstotka provizije. Začuda - pred bančnimi okenci deviznih oddelkov 
vrste niso nič daljše in nič krajše kot ponavadi. To pomeni, da je Marko
vičev prijem, vsaj na začetku, vžgal. (Če to lahko sklepamo po tem, kar 
se dogaja v Kopru in okolici.)

Po prvih podatkih, ki smo jih lahko dobili na Splošni banki Koper, 
je prišlo dopoldan celo več deviz v bančne blagajne, kot so jih v istem 
dopoldnevu izplačati tistim, ki so si zaželeli deviz. Navodilo za nakup 
deviz z dinarji pravi, da lahko devize kupi vsak Jugoslovan za potovanja 
v tujino, za nakazila (plačila) deviz v tujino ali nakazila na domače 
devizne račune. Markovičeva »čarobna formula« temelji na predpostav
ki, da je vseh dinarjev, ki so v Jugoslaviji v obtoku, približno trikrat 
manj, kot znaša vrednost deviznih jugoslovanskih rezerv. Sicer pa bodo 
natančnejše analize možne šele čez nekaj časa.

KOPER - Na deviznem oddel
ku naj večje enote Splošne banke 
Koper v Kopru, kjer imajo skoraj 
polovico deviznih računov vseh 
varčevalcev te banke, je včeraj do 
13. ure menjalo - kupilo devize -
17 jugoslovanskih občanov. Kupili 
so 5400 avstrijskih šilingov, 
1.900.000 lir in 27.800 nemških 
mark (od tega sta samo dva kupila
18 tisoč mark, vsak po 9 tisoč). 
Toda v istem času je v to enoto 
prišlo (od jugoslovanskih obča
nov) veliko več deviz - 44 tisoč 
DEM, 15 milijonov lir in 15 tisoč 
dolarjev. Iz tega bi bilo sicer tež
ko prehitro delati kakršnekoli 
sklepe. Toda, če se dan pozna po 
jutru, lahko pomeni, da banka res 
ne bo »izgubila« veliko deviz, 
kvečjemu jih bo pridobila. Med 
prvimi 17 je bilo verjetno tudi ne
kaj radovednežev, ki so se hoteli 
na lastni koži prepričati, kako 
stvar deluje in so menjali v glav
nem majhne vsote (do sto mark).

Dario Radešič, vodja enote za 
poslovanje s prebivalstvom, nam 
je povedal, da zadnjih petnajst dni 
prihaja več deviz v banko (pa ne 
le zaradi tujcev), kot iz nje.

Nekateri menijo, da bodo zdaj 
več pridobili z dinarskimi vloga
mi, za katere dajejo na banki tre
nutno triodstotne obresti za vloge 
na vpogled. Trdijo pa, da to še ni 
dokončna obrestna mera in da se 
bodo morali ravnati tudi po kon
kurenci, ki bo lahko ponudila

ugodnejše obresti. Za vezane vlo
ge na tri mesece dajejo na Splošni 
banki Koper 8-odstotne obresti, za 
šest mesecev 10-odstotne obresti 
in za 12 mesecev 13-odstotne ob
resti.

»Dinarjev ali deviz ne bi smelo 
zmanjkati,« zatrjujejo Dario Rade-

B. Š.

šič, »ker smo v obeh pogledih us
trezno likvidni. Obresti na žiro ra
čunih in hranilnih knjižicah bomo 
začeli vpisovati petega januarja, 
za tekoče račune naj bi jih dobili 
13. ali 14. januarja, devizne obresti 
pa bomo vpisovali od osmega ja
nuarja dalje (v devizah, seveda, na 
izrecno željo tudi v dinarjih)«. Za

obresti na kredite in prekoračitev 
limita na tekočem računu za zdaj 
še nimajo natančnih podatkov in 
tako še zmeraj uporabljajo pred
vsem klavzulo o možnosti spremi
njanja obrestnih mer. Tistim, ki so 
dobili zdaj nove zneske (plačilo 
obroka) za odplačilo stanovanj
skih kreditov, povejmo, da ti znes
ki niso točni in da jih bodo na 
banki še enkrat izračunali (v skla
du z novo obrestno politiko). Če 
je kdo že plačal ta obrok, pa se bo 
to štelo kot preplačilo.

Na bankah in poštah bo s čeki 
mogoče ša naprej normalno dvi
govati denar. Prav tako bo s čeki 
mogoče nekaj časa še normalno 
plačevati v nekaterih trgovinah 
(vsaj do konca januarja, za zdaj). V 
Mercatorjevem podjetju DEGRO 
Portorož (bivša tozda Nanos Pres
krba Lucija in Nanos Indus) so 
več kot polovico plačil prejemali s 
čeki in se še niso povsem odločili, 
kako bodo sprejemali čeke. Ver
jetno bodo omogočili nakupe s 
čeki le za višje zneske. Podobno 
razmišljajo tudi v drugih večjih tr
govinah - v Jestvini, Soči... Seve
da bodo v januarju sprejemali le 
čeke iz sistema Ljubljanske ban
ke, oziroma drugih bank, ki bodo 
imele ustrezno jamstvo. Tudi na 
črpalkah Istra-benza še zmeraj 
jemljejo čeke in torej ne drži 
podatek, da na vseh črpalkah ne 
jemljejo čekov.

BORIS ŠULIGOJ

iz Čedada

V nedeljo 
Dan emigranta
, ČEDAD — V gledališču Ristori v 
Čedadu bodo v nedeljo ob 15. uri 
praznovali že tradicionalni Dan 
emigranta. Pozdrave bodo prinesli: 
deželna svetovalca Ivan Bratina in 
Bojan Brezigar, predstavnik Sloven
skega kluba iz Kanalske doline An
ton Sivec, v imenu slovenskih orga
nizacij videmske pokrajine pa do 
spregovoril Fabio Bonini. Na pro
gramu sta nastopa domačih skupin z 
igro »Politiki ne poznajo zemljepisa« 
in SSG s Čukovo igro »Lepo je v 
naši domovini biti«.

Se do nedelje 
razstava obrtnikov

ČEDAD — Še do vključno nedelje, 
7. januarja, je v nekdanji cerkvi sv. 
Frančiška v Čedadu odprta razstava 
izdelkov 59 obrtnikov iz naše dežele, 
ki so se odzvali vabilu ESA in naredi
li izdelke po langobardskih vzorcih. 
Med temi so tudi trije slovenski obr
tniki s Tržaškega, Gabrijela Osbich, 
Silva Bogatez in Elvio Sabadin.

Razstavo, ki je odprta od 10. do 20. 
ure, si bodo lahko ogledali vsi tisti, ki 
bodo v soboto, 6. januarja, šli v Če
dad, da tam vidjo zgodovinsko prire
ditev v cerkvi in pred njo, ter tisti, ki 
bodo v nedeljo, 7. ianuarja, šli na 
praznik Emigranta v Čedad.

Predsednik ESA Faleschini nam je 
dejal, da je razstava doslej imela ne
pričakovan uspeh. Odprli so jo 16. de
cembra. Faleschini računa, da si jo bo 
do nedelje ogledalo približno 10.000 
ljudi.

ESA: jjotrebne so obrtne delavnice 
za poživitev obnovljenega Humina
HUMIN — V potresu, ki je priza

del Furlanijo pred štirinajstimi leti, 
sta Humin (italijansko Gemona) ter 
Pušja vas (ital. Venzone) bila najbolj 
prizadeta. Naselji iz časov srednjega 
veka sta bili skoro do tal porušeni. 
Prebivalcem so takoj dali na razpo
lago stanovanjske barake. Tudi tr
govci ter obrtniki so se izselili iz do- 
tedaj obljudenih krajev v nova nase
lja, saj bi bilo treba več let čakati na 
popolno obnovitev zgodovinskih 
stavb. V Huminu so imeli 400 mr
tvih.

V teh štirinajstih letih se je večina 
prebivalcev izselila iz starega mesta. 
Stare zgradbe pa so popolnoma ob
novili seveda upoštevajoč nove sta
novanjske potrebe. Zunanjost stavb 
pa je podobna tisti iz časov pred po
tresom.

Župan Humina Sandruvi pravi, da 
so v zadnjem času stanovanja dode
lili vsem tistim, ki si niso v nižini 
zgradili novih stavb. V kratkem se 
bodo ljudje vselili še v tista stanova
nja, ki so šele sedaj na voljo. Veliko 
teh je v nekdanji bolnišnici. V staro 
obnovljeno mesto so se spet vselile 
razne javne službe. V mestu je sedaj 
živahno. Prazne pa so trgovine pod 
starinskimi oboki.

Občinski možje si prizadevajo, da 
bi v tem komaj obnovljenem mes
tnem predelu spet zaživelo tudi v 
trgovinskih prostorih. Pravzaprav si 
želijo obrtnikov, ki bi tu odprli svo
je delavnice.

Odtod skupna pobuda huminske 
občine, deželne ustanove za razvoj

obrti ESA in deželnega odborništva 
za obrtne dejavnosti, da priredi ob 
praznikih konec tega tedna prodaj
no razstavo obrtnih izdelkov. V Uli
ci Bini, dolgi ulici med županstvom 
in katedralo, bo od jutri, 5. januarja, 
do vključno nedelje, 7. januarja, 29 
obrtnikov iz vse dežele razstavljalo 
in prodajalo svoje izdelke. Nekateri 
jih bodo tudi izdelovali kar na licu 
mesta. Med temi so le trije iz Humi
na. Vsi drugi so iz drugih krajev 
Furlanije. Obrtniki bodo razstavljali 
in prodajali lesene intarzije, otroške 
lutke, keramične izdelke, izdelke iz

lesa, kovinske izdelke, mozaik, zlate 
predmete, izdelke iz usnja, kamnja, 
tekstilne izdelke in tudi umetniške 
sliKs

Predsednik ESA Faleschini in de
želni odbornik Cruder sta včeraj na 
tiskovni konferenci povedala, da si 
bo Dežela prizadevala podpirati po
bude obrtnikov tudi v takih odmak
njenih krajih kakršen je Humin. 
Treba je najti pravo pot za poživitev 
krajev, ki so v štirinajstih letih veli
ko izgubili. V take kraje pa bo treba 
privabljati turiste in kupce iz drugih 
predelov Italije in tudi iz tujine. 
Najbrž bo potrebna posebna zako
nodaja.

Odbornik Cruder je sicer povedal, 
da bodo v deželni upravi že v tem 
letu pregledali vso dosedanjo zako
nodajo na področju obrtništva. Dos
lej sta Dežela in ESA dajali velike 
podpore obrtnikom. V novih restrik
tivnih pogojih bo marsikaj tega 
zmanjkalo.

Razstavo obrti v Huminu bodo od
prli jutri, v petek, 5. januarja, ob 
17.30. Zvečer ob 20.30 bodo v mes
tnem gledališču prikazali rezultate 
ankete o obrtnih pobudah v zgodo
vinskih središčih naše dežele.

V soboto, 6. januarja, ob 10.30 pa 
bo v stolnici v Huminu in pred njo 
zgodovinska prireditev, znana kot 
»maša tolarja«.

Ob tej priložnosti pride v Humin 
veliko ljudi. Pobudniki razstave obr
tnih izdelkov si nadejajo, da se bodo 
turisti ustavili tudi pred stojnicami 
obrtnikov. (mw)

Prva jugoslovanska plačilna kartica iz Kopra
KOPER — Med 240 internimi bankami v 

Jugoslaviji je Interna banka Timav bržčas po
sebnost. Večina internih bank bo po novem 
letu »ostala pri življenju«, ker se bodo organi
zirale kot samostojna podjetja, možnost za 
nadaljnji obstoj in delovanje pa jim ponuja 
tudi zakonsko določilo, da še naprej delujejo 
kot posebne organizacije v sozdih ali t. i. hol
dingih; Timavova interna banka pa se je v pe
tek (22. 12. 89) preoblikovala v delniško druž
bo.

Ustanovili so poslovno skupnost FIBA, ta 
pa je ustanovitelj finančne organizacije (del
niške družbe) za opravljanje finančnih in ban
čnih poslov.

»Nismo veliki, majhni smo; imamo pa načr
te, ki sledijo interesom naših ustanoviteljev. 
Interne banke že od samega začetka okrog 
1975. leta delujejo po tržnih_ zakonitostih, tako 
se obnašamo tudi mi. Smo prilagodljivi, usmer
jeni v razvoj in razvijamo samo tisto, kar je v 
interesu ustanoviteljev,« pravi Beno Bajda di
rektor banke z 21 zaposlenimi in danes z več 
kot 855 tisoč dolarji skladov (ob ustanovitvi 
1985. leta so ti skladi znašali le 45 tisoč dolar
jev) ter zaenkrat še neizkoriščeno možnostjo 
šestnajstkrat večje ponudbe denarja od tistega, 
ki ga »obračajo«. »Naši plasmaji predstavljajo

le petino od možnosti, vendar le zato, ker vla
gamo denar po podjetniških načelih in v skla
du z interesi ustanoviteljev. Ti interesi pa so 
jasni, še zlasti sedaj, ko smo kot finančna usta
nova postali delniška družba. V naših skladih 
imamo trenutno okrog 75 odstotkov v denarju, 
ob ustanovitvi pa je bil ta delež okrog 30-od- 
stoten. Moč se torej povečuje, plasmaji denarja 
pa tudi. Poudarjam pa: samo, ko je to sprejem
ljivo, koristno za naše ustanovitelje. Majhnost, 
prilagodljivost, računalniška obdelava nam to 
omogočajo,« poudarja Bajda, ki pravi, da v 
banki sledijo usmeritvi, ki jo je začrtal Franc 
Ohnjec.

Ena od posebnosti nove delniške družbe je 
nedvomno ta, da - kot pravijo sami - prvi v 
Sloveniji, nemara pa tudi v Jugoslaviji, v pla
čilni sistem uvajajo kartico. To je nekaj dru
gačnega od doslej znanih kreditnih in plačil
nih kartic, ki smo jih večinoma »uvozili«. Pla
čilna kartica Fibe je prva domača kartica te 
vrste.

»Trenutno je njena uporaba še močno ome
jena. Dobijo jo lahko samo delavci ustanovite
ljev naše poslovne skupnosti, od minulega pet
ka jo lahko uporabljajo v koprski blagovnici 
Soča (limit je 15 milijonov din), zaenkrat smo

jih razdelili le 30, ker pač »poskusno obratuje
mo«, imamo pa z njo še veliko načrtov. Dejstvo 
je, da bo plačilna kartica - načrtujejo jo tudi v 
okviru PTT, pa Ljubljanske banke in drugod - 
postala pomemben »denar«, še zlasti v razme
rah stabilnega denarja. V to moramo verjeti, 
večne špekulacije s čeki ne bodo trajale. Zgo
dilo se bo, zdaj se je praktično že, da bodo 
stroški potovanja in plačevanja »daleč« stran 
od matične banke (do zdaj je klasičen primer 
bil, denimo, relacija Koper - Umag) večja od t. 
i. dobička z inflacijo. Novost torej uvajamo, 
ker pričakujemo določeno stabilnost, red. S 
sklepanjem posebnih sporazumov z zainteresi
ranimi bomo dosegli, da se bo okrog možnosti 
za vnovčevanje naših plačilnih kartic povečal 
od članic tudi na druge. Dodam naj še to, da se 
o uporabi naše plačilne kartice pogovarjamo, 
tudi s partnerji v Trstu, kar pomeni, da bodo 
naši državljani in Italijani pri nas lahko plače
vali storitve in blago z našo plačilno kartico,« 
pravi Beno Bajda in dodaja, da bo bržčas v 
kratkem v Kopru postavili bankomat (s plačil
no kartico bo moč dvigniti denar vsak dan, 
tudi ob praznikih in ponoči) ter avtomatizirano 
blagajno (v blagovnici Soča).

D. G.
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Minister odobril zaposlitev novih uslužbencev

Tržaška pošta bo bolje delala 
čeprav še primanjkuje poštarjev

Čeprav so bencinski boni zavrli prehode Tržačanov

Obmejni promet v naši deželi 
lani zabeležil dober porast

Po dolgem odlašanju in številnih 
vsakodnevnih nevšečnostih, ki so jih 
morali prenašati tako poštni delavci 
kot uporabniki, je poštno ministrstvo 
vendarle odbrilo sklep, ki tržaškemu 
okrožju daje dovoljenje za takojšnjo 
zaposlitev 22 novih nameščencev. 
Konkretno gre za trinajst uradnikov, 
ki naj bi okrepili krajevne urade in 
mestne podružnice ter za devet po
štarjev. Te naj bi namestili v krajev
nih uradih, ki so posejani po mestnem 
središču in za katere doslej ni bilo 
predvideno mesto poštarja.

Imena dvaindvajsetih uslužbencev 
bodo črpali iz seznamov pokrajinske
ga tečaja, ki se je odvijal v letih 1983- 
84 in ki je bil namenjen začasno za
poslenim, to je ljudem, ki so že delali 
za poštno upravo s trimesečno pogodbo.

Sindikalna organizacija FILPT- 
CGIL pri tem spominja, da v Rimu že 
pripravljajo odlok za zaposlitev nada
ljnjih 35 uradnikov, ki naj bi okrepili 
predvsem osrednji poštni urad na 
Trgu V. Veneto, urad na železniški po
staji, urad pri carinski službi in druge 
glavne urade. Imena tudi teh uradnikov 
bodo črpali iz že omenjenih seznamov.

Čeprav je to le prvi korak k reševa
nju problema kroničnega pomanjka
nja osebja v tržaških poštnih uradih, je 
za FILPT-CGIL vendarle pozitiven, saj 
gre za odgovor, ki bi ga težko dosegli, 
če se ne bi vse tri konfederalne orga
nizacije — ob podpori poštnih usluž
bencev — tako močno organizirale.

Pri tem ne gre nadalje pozabiti, da je 
v teku postopek (rešil se bo verjetno 
aprila) za zaposlitev 50 zmagovalcev 
natečaja, ki se je odvil v pravkar mi
nulem letu. Natečaj je zaradi stroge 
selektivnosti sprožil val polemik, saj 
ga je od 5000 udeležencev iz Trsta, 
Gorice in Pordenona uspešno opravilo 
le 362, od katerih 162 Tržačanov. Med 
50 zmagovalci pa je Tržačanov 23.

Če so torej perspektive glede zapol
nitve uradniških mest (bodisi v cen
tralnih kot perifernih uradih) optimis
tične, ugotavlja sindikat, pa ni tako za 
poštarje. Da se reši sedanje težko sta
nje in nevšečnosti ter zamude, ki pri
zadenejo tudi uporabnike, bi poštna

uprava morala takoj zaposliti vsaj 45- 
50 poštarjev. Sindikat napoveduje vr
sto posegov, da se tudi na tem področ
ju premaknejo stvari z mrtvega tira, 
saj bi to lahko bil odgovor tudi na 
potrebe mladih in brezposelnih Trža
čanov. Lahko bi jih zaposlili tudi 100 
ali 110, trdi sindikat, in še vedno bi 
polovica potrebnih delovnih mest 
ostala nekrita.

FILT-CGIL zato poziva vse politič
ne sile, naj prek svojih vladnih pred
stavnikov posežejo za hitro in ustrez
no rešitev tega perečega tržaškega 
problema, ki po eni strani preprečuje 
dobro delovanje pošte, po drugi pa za
pira možnost mladinskega zaposlovanja.

Družba Generali odstopila 
svoj del delnic Mondadoriju

Zavarovalna družba Generali je včeraj zjutraj potrdila vest, ki je že pre
dvčerajšnjim krožila na milanski borzi, češ da je tržaška grupa odstopila svoj 
paket vrednotnic (gre za 0,4 odstotka celotne redne glavnice) družbe Mondado- 
ri.

V Trstu je glasnik Generali včeraj pojasnil, da so svoj delež delnic (180 
tisoč rednih in 100 tisoč prednostnih) prodali že v prejšnjih dneh in to v času, 
ko so bile kupčije vrednotnic Mondadori — v skladu s sklepom Consob z dne 
29. decembra ustavljene. Glasnik je nadalje pojasnil, da je družba Generali v 
enaki meri odstopila delnice tako družbi CIR grupe Benedetti kot grupi Berlus
coni, ni pa hotel izdati višine čistega dobička in cene, po kateri se je odvila 
transakcija.

Gibanje na mejnih prehodih v naših 
deželi je v pravkar minulem letu za
beležilo precejšen porast. Tako se da 
sklepati na osnovi statističnih poda
tkov, ki jih je že prve dni novega leta 
objavila obmejna policija iz Trsta. Za do
končno sliko bo sicer treba počakati še 
na podatke za vse mejne prehode, pred
vsem goriške, železniške in pomorske.

Toda poglejmo statistiko za mejne 
prehode na Tržaškem in Trbiškem. 
Leta 1989 je tržaške mejne prehode 
prešlo 9.041.590 italijanskih državlja
nov, kar je za 1,19 odstotka več kot 
predlanskim. Od teh je 4.261.852 vsto
pilo v državo, 4.777.738 pa jo zapustilo. 
Veliko večji porast ( + 5,42) pa je zabe
ležilo gibanje tujih državljanov, saj jih 
je prešlo naše mejne prehode 
13.734.024, od katerih jih je 6.700.000 
vstopilo v Italijo, okrog 7 milijonov pa 
jo je zapustilo. Če seštejemo vse te 
številke, ugotovimo, da je bilo vseh mej
nih prehodov več kot 22 milijonov, kar 
je za 3,7 odstotka več kot predlanskim.

Precej različni pa so podatki za kra
jevni obmejni promet. Odstotek itali
janskih državljanov, ki se je podal čez 
mejo, se je znižal (vedno v primerjavi 
z letom 1987) za 7,44 odstotka. Iz Italije 
je prešlo v Jugoslavijo 4.794.895 itali
janskih državljanov, vanjo pa je vsto
pilo 4.864.443, kar znaša več kot 
9.600.000 prehodov. Padec gre po vsej 
verjetnosti pripisati uvedbi bonov za 
bencin po neobdavčeni ceni na Tržaš
kem.

Drugačni so spet podatki za prehod 
Jugoslovanov. S prepustnicami jih je 
vstopilo v Italijo 2.165.526, zapustilo pa 
2.156.058. Skupno je obmejna policija 
naštela več kot 4.300.000 prehodov ju
goslovanskih državljanov, kar znaša, 
4,78 odstotka več kot predlanskim' ■ 
Tudi ta podatek ni presentljiv, saj ja 
bil priliv jugoslovanskih kupcev, ki s' 
obračali na italijansko tržišče za na
kup tudi najosnovnejših dobrin, znači
len pojav zadnjih mesecev.

Poglejmo še podatke za mejni pro; 
met na Trbiškem, kjer so zabeležil* 
skoraj 13 milijonov prehodov. Mejn* 
prehod Kokovo je prešlo okrog 3 mili"; 
jonov tujcev in 700 tisoč Italijanov, av
tocestni prehod pri Trbižu pa okrog 9 
milijonov oseb. Oba mejna prehoda 
sta zabeležila porast.

Na sedežu komunistične partije 
v Ul. Capitolina 3 bo drevi ob 
18.30 razprava okrog dokumenta, 
ki ga je generalni tajnik KPI Ac- 
chille Occhetto predstavil cen
tralnemu komiteju za preosnovo 
partije. »Začeti ustanovno fazo za 
novo politično grupacijo« je na
slov drevišnjega srečanja, na ka
tero so vabljeni vsi člani in sim
patizerji KPI ter drugih političnih 
skupin, ki z zanimanjem sledijo 
razvoju partije.

Novinarji italijanskega lista obtožujejo Ob letošnji neobičajni zimi

Poskus izvotlitve 
vloge II Piccola

Povprečna temperatura se v zadnjem 
stoletju ni spremnila, vendar...

Čemu podpora
Slovenci lahko zamerimo krajevne

mu italijanskemu listu marsikaj. II 
Piccolo - če izvzamemo kratko obdob
je, v katerem je list vodil Luciana 
Ceschia - je bil vselej glasnik nazad
njaških in .protislovenskih teženj, od
raz tistih sil, ki so s svojim poudarja
njem slabo pojmovanega italijanstva 
Trsta silile mesto k zapiranju in v 
znatni meri prispevale k tisti krizi 
idej, s katerim se spopada mesto.

Glavno odgovornost za tako usme
ritev lista, ki sicer izhaja tudi iz nje
gove zgodovine, imajo seveda lastni
ki, katerih izraz so bili odgovorni 
uredniki, ki so se v teh letih zvrstili 
za krmilom časopisa. Del krivde pa 
imajo tudi novinarji, ki so se vse do
slej večkrat odpovedali, vsaj delno, 
svoji vlogi in so tudi sami radi prezi
rali slovensko stvarnost. Delno po las
tnem prepričanju, delno zaradi meha
nizmov samocenzure, ki so bili pred
vsem odraz želje, da z lastništvom in 
z najglasnejšim delom tržaške stvar
nosti le ne bi prišli navzkriž. Strogo 
sindikalna vprašanja so bila pri Pic- 
colu večkrat predmev sporov s pod
jetjem, vprašanje popolnosti informi
ranja pa redkokdaj, ali celo nikoli.

Ob sedanji krizi, ki pretresa 11 Pic
colo, ob boju novinarjev in zlasti ob 
njihovih pozivih civilni družbi, naj jih 
podpre, bi zato najraje človek sko
mignil z rameni, češ kaj bi jim poma
gal, saj so nas vedno prezirali in bili 
naši nasprotniki.

Tak odnos je po svoje razumljiv, a 
je kljub vsemu zgrešen. Soglasna pro
glasitev in utemeljitev stavke ter vče
rajšnja tiskovna konferenca kažejo, 
da si tudi med novinarji Piccola po
stopno utira pot zavest, da mesto po
trebuje bolj avtonomen časopis in 
drugačno informacijo. Spoznanje do
zoreva počasi, ko tudi novinarji Picco
la občutijo na lastni koži, kakšen je 
resničen doseg »sinergičnega načrta« 
grupe Monti, ki ima kot cilj verigo 
močno centraliziranih časopisov, ki so 
bolj ovojnice reklamnih sporočil kot 
pa dejansko sredstvo informiranja. Če 
bi ta načrt prodrl, bi se mesto znašlo 
brez svojega, pa naj bo še tako parci
alnega časopisa, brez vsakršnega in
terpreta krajevnih, pa naj bo še tako 
parcialnih, potreb in teženj. Kajti Pic
colo bi v bistvu postal - kar se že 
delno kaže iz sedanjih izkušenj - le 
tržaški privesek - z močno omejeno in 
še bolj lokalistično obarvano kroniko 
-florentinskih in bolognskih interesov.

Tak časopis Trstu ne koristi. V času, 
ko se vsaj del mesta začenja zavedati 
nove vloge, ki jo lahko odigra Trst in 
se, kljub številnim protislovjem, zače
nja opredeljevati za odpiranje, bi ne- 
avtonomen in netržaški časopis v bis
tvu krepil le senilne težnje po še več
jem zapiranju, podprl bi listarsko viti- 
mistično miselnost.

Zato je boj novinarjev Piccola za 
bolj avtonomen časopis, ki bo popol
nejši in profesionalno zrelejši inter
pret krajevnih potreb, vendarle napre
den boj, ki ga velja podpreti.

V. T.

Povod za stavko je bil spor o mož
nosti začasne zaposlitve dveh novinar
jev s terminskima pogodbama. Toda 
sindikalna akcija je v teh dneh dobila 
širši pomen: protest proti »divjemu« 
uvajanju sinergij, ki po oceni novinar
jev vse bolj krni avtonomijo Piccola in 
njegovo informativno vlogo. Tako so 
včeraj na tiskovni konferenci sindikal
ni predstavniki krajevnega italijan
skega lista utemeljili svojo sindikalno 
akcijo, zaradi katere časopisa že več 
kot teden dni ni v kioskih.

Korenine spora med novinarji Pic
cola in vodstvom grupe Monti segajo 
v prejšnje poletje, ko je vodstvo druž
be sklenilo, da okliče krizno stanje in 
svojo zahtevo utemeljilo z dokaj nega
tivnimi rezultati poslovanja. Po oceni 
novinarjev pa podatki, s katerimi je 
podjetje utemeljevalo svoje zahteve, 
ki so za tržaški list pomenile krčenje 
organika s predupokojitvami, niso bili 
v skladu z obračunom, ki ga je grupa 
predložila delničarjem. Zato novinarji 
vidijo v potezah podjetja poskus, da bi 
po drugi poti uresničili tisti »sinergič- 
ni načrt«, ki ga novinarska delovna 
pogodba zaenkrat ne dovoljuje. V bis
tvu ima po oceni novinarjev založnik 
v načrtu centralizirano strukturo, ki 
naj bi s pomočjo agencije Polipress 
pripravila za vse časopise grupe sve
ženj z vsedržavnimi novicami, posa
meznim listom pa bi prepustili le sve
ženj s krajevnimi novicami.

Proti taki izvotlitvi časopisa stavka
jo novinarji Piccola in se obračajo na 
družbene sile, da jim pomagajo v nji
hovem boju. Zato so za danes napove
dali srečanje z mestom v dvorani trgo
vinske zbornice v Ul. S. Nicolo.

Smo v času praznikov, ko veliko 
potujemo - na krajše izlete, pa tudi na 
daljša potovanja, če gre za to, da jih 
preživimo v krogu sorodnikov in pri
jateljev.

Kakšno bo v teh dneh vreme še ne 
vemo. Morda bo lepo, ali pa tudi ne. 
Na vsak način imam pri tem svojem 
pisanju v mislih božične praznike, ko 
je bilo vreme slabo, megleno in de
ževno. Takrat sem si izbral Trbiško 
cesto (Tarvisiana), da bi se izognil 
prometu skozi mestno središče. Nekje 
pri Proseku me je zajela tako močna 
megla, da nisem videl avta, ki je vo
zil kakih dvajset metrov pred mano. 
No, ker je bilo to podnevi, sem vožnjo 
še kar srečno izpeljal. Veliko težji, če 
že ne nevaren, pa je bil povratek, ko 
so me začele poleg dežja, megle in 
teme motiti tudi številne črte, ki so jih 
zarisali še takrat, ko je ta cesta tekla 
povsem drugače.

Danes gradijo tu novo cesto. Gradi
telji le-te pa so pozabili, da bi bilo 
treba nekdanje dvojne, rumene in 
druge črte in cestna znamenja zbrisa
ti. Tako se avtomobilist, posebno tisti, 
ki ceste ne pozna, nenadoma znajde

Spremembe v podnebju so nas v za
dnjih letih naučile, da nas nič ne sme 
več presenetiti. Kljub temu pa nas 
vsaka mila zima in hladno poletje ter 
nenadne spremembe v temperaturi 
vedno znova iznenadijo. Vsakič sliši
mo od starejših oseb, da je to pravzap
rav dokaz, da se je svet »obrnil na gla
vo«; v "njihovih" časih so bile zime in 
poletja mnogo bolj izraziti. Poletja so 
bila suha in vroča, zime pa zelo hlad
ne in jih je redno spremljala močna 
burja (ki je verjetno edina značilnost 
Trsta poznana po vsej Italiji in drug
je). Ko se je mrzla zima končala, je 
takoj nastopilo vroče poletje, pomlad 
in jesen pa sta bila skorajda samo ko
ledarska pojma.

pred dvojno belo črto, ki pa ga ne 
vodi naprej, temveč kar v ograjo, na 
vsak način izven prave smeri.

Ne bi bil sedaj že čas, da te črte in 
znamenja izginejo? Vožnja po cesti, 
ob kateri se gradi že druga cesta, ki 
mnogokrat sovpada s staro, je že do
volj nevarna in zahteva veliko pre
vidnosti. Vožnja po takšni cesti, kot je 
sedanja, ki je križem kražem preple
tena z raznimi črtami in znamenji, pa 
postaja zelo težka, ob slabem vreme
nu tudi zelo nevarna. Bo kaj pomagalo 
to moje, pa tudi opozorilo številnih voz
nikov?

Mario Gombač

■ V skladu s tradicijo se božično-no- 
voletni prazniki zaključijo s svetimi 
tremi kralji. Zato tudi sindikalna orga
nizacija kovinarjev, ki so včlanjeni v 
UIL, vsako leto na ta dan organizira po
sebno prireditev za otroke svojih članov.

Letošnja bo v soboto, 6. t. m., ob 9. 
uri, ko bodo v kinodvorani Capitol 
predvajali film za otroke »II ragazzo 
che sapeva volare«.

V zadnjih desetletjih pa se je pod
nebje bistveno spremenilo, kot priča 
tudi letošnja neobičajna zima, ki je za
radi pomanjkanja snega grenko izne- 
nadila predvsem ljubitelje zimskih 
športov. Po toplih decembrskih dneh, 
ko so zaradi visoke temperature (od 12 
do 14 stopinj Celzija) pognali tudi 
popki na drevesih, se je temperatura 
čez noč znižala na povprečne dnevne 
štiri stopinje Celzija (včeraj so opol
dne izmerili 6,3 stopinje). Kljub temu 
pa doslej sploh ni bilo padavin, tako 
da so bližnje gore morali "zasnežiti" z 
umetnim snegom (kar je izzvalo ostre 
kritike naravovarstvenikov, češ da na 
ta način zlorabljajo pitno vodo in da s

Prejšnjo soboto na Rocolu

Uspel glasbeni
koncert mladih

Glasbeni večer mladih izvajalcev, ki 
ga je prejšnjo soboto v Melari na Ro
colu organiziralo več ustanov, je nale
tel na precejšen odziv mladih. Glavna 
pobudnika prireditve, ki naj bi bila 
samo prva iz dolge vrste, sta bila Sku
pina 78 in Glasbeno združenja »II po
što delle fragole«.

Sicer pa je imela pobuda kot taka 
veliko »botrov: pokrovitelj sličnih pri
reditev bo namreč odslej Stalni obser
vatorij za boj proti uživanju mamil pri 
tržaški Prefekturi, medtem ko pri njih 
sodelujejo tržaška Pokrajina in Obči
na, Krajevna zdravstvena enota in Šol
sko skrbništvo tokrat v povezavi z ra
jonskim svetom za Kjadin-Rocol. Kon
cert, ki je med drugim sodil v okvir 
številnih prazničnih pobud, saj je bil 
na sporedu zadnjo soboto v letu, je 
prvi poskus širokopotezne koordinira
ne akcije glede mladinskega vpraša
nja v tržaški pokrajini.

Na večeru so nastopili blues skupi
na »Cloud One«, duo violin Mauri- 
Ghirardi, kantavtor Alfredo Lacosegh- 
az, harmonikar Francesco Furlanich in 
glasbena skupina »Diseguazione«.

kemikalijami, ki so potrebne za "pro
izvajanje" snega, onesnažujejo okolje)- -

Kar tako zaskrblja "navadne smrtni
ke", pa je za nekatere vremenoslovce 
čisto naraven pojav. Starosta tržaških 
vremenoslovcev Silvio Polil nam j- 
včeraj namreč dejal, da so spremembe 
v podnebju čisto navaden pojav in da 
so natolcevanja o tem. da je za spre
membe krivo zračno onesnaženje, po
polnoma neutemeljena. »Podnebje se 
na vsej zemlji zelo počasi spreminja,« 
nam je dejal. »V naših krajih se tem
peratura poviša vsako stoletje za pO' 
vprečno eno ali največ dve desetink* 
stopinje Celzija, kar seveda povzroča; 
da so zime milejše in da zaradi tega n* 
snega. Po statističnih podatkih pa lah
ko ugotovimo, da se je povprečna let
na temperatura povišala v enem sto
letju samo za eno desetinko stopinje' 
Pred enim stoletjem je bila povprečna 
letna temperatura namreč 14 stopinj, v 
zadnjih tridesetih letih pa je bila p°' 
vprečna temperatura 14,1 stopinj® 
Celzija.«

Če se povprečna letna temperatura 
ne bistveno razlikuje od tiste prep 
enim stoletjem, pa to še ne pomen*' 
kot je priznal sam prof. Polli, da sf 
letni časi niso dejansko spremenil*- 
Povprečne vrednosti ne upoštevajo 
namreč "padcev in skokov" tempera
ture. Če prebrskamo stare tabel61 
bomo ugotovili, da je bila povprečna 
zimska temperatura pred nekaj deset' 
letji za celih pet stopinj nižja, poletna 
povprečna temperatura pa za pet sto; 
pinj višja. Na ta način lahko torej 
opravičimo sicer nerazumljivo dejstvOi 
da je povprečna temperatura ostala 
skorajda ista.

Na sliki let galebov v sončnem Tr 
stu. (Foto Križmančič)

H
OBČINA TRST (

Trst, dne 9. decembra 1989

Upravna služba oddelkov za urbanistično pla- 
niranje in gradbena dovoljenja.

Prot. št. S.A.I. (a)—87/49/24
Predmet: Varianta št. 48 Splošnega občinskega ;
regulacijskega načrta — Vrdela, Ulica Linfe

ŽUPAN
na podlagi odloka predsednika deželnega odbo
ra št. 0508/Pres.—156/P.T. z dne 26.9.1989, v po
vzetku objavljenega v Uradnem vestniku Avto
nomne dežele Furlanije-Julijske krajine št. 111 z 
dne 3.11.1989, s katerim je bila odobrena varianta 
št. 48 s.o.r.n., ki jo je sprejel občinski svet s skle
pom št. 591 z dne 30.6.1987;
— na osnovi 10. člena zakona št. 1150 z dne 
17.8.1942

obveščam,
da je od dneva objave tega razglasa dalje in za 
ves čas veljave varianta št. 48 Splošnega regula
cijskega načrta tržaške občine deponirana, skU' 
paj z odobritvenim odlokom in na prost vpogled 
občinstvu, v občinskem tajništvu, soba št. 607 
sektorja za urbanistično načrtovanje - Urad za 
urbanistični načrt - Costanzijev prehod št. 2 - VI 
nadstropje.
Kdorkoli je zainteresiran ima možnost, da si va
rianto v uradnih urah ogleda (ob delavnikih od 
12. do 13. ure).

GLAVNI TAJNIK 
(dr. Giovanni Serraglio)

ŽUPAN
(dr. Franco Richetti)

pismo uredništvu

Stari znaki in črte 
zavajajo šoferje
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Med polemikami o zakonitosti postopkov

Politična kriza hromi 
osrednji tržaški upravi
Politična kriza v večinah, ki sestav

ita tržaški občinski in pokrajinski 
Odbor, ima seveda svoje konkretne po
ledice. Kriza je sicer polovična, saj 
°dborniki niso odstopili, kljub temu 
Pa se izvoljena telesa sestajajo s teža
vo.
. Znana je polemika o sklicu seje tr
pkega občinskega sveta, potem ko 
s° svetovalci opozicije 22. decembra 
^htevali sklic sveta. Po zakonu bi 
'Poral župan sklicati sejo deset dni po 
Pfejemu zahteve, vendar tega ni storil 
'P občinski svet se bo sestal komaj 16. 
•; m., seveda če med tem ne bo prišlo 

kakšne spremembe ali senzacije, 
komunistični svetovalci so namreč 
v*°žili priziv na pokrajinski nadzorni 
odbor in od njega zahtevali, naj ukre- 
P®- Videli bomo, kako se bo zadeva 
raZvila, prav gotovo pa bodo polemike 
Ze'o ostre.

^ ponedeljek pa se bo sestal tržaški 
Pokrajinski svet. Sklicali so ga po seji 
pdbora, na katerem je predsednik 
s okraj ine Crozzoli seznanil odbornike 

Političnim in programskim doku- 
Poritom, ki ga je sestavil za premosti- 

■ *v sedanje krize. Podoben dokument 
Je napisal tudi tržaški župan Richetti, 

Programskih iztočnicah pa bodo raz- 
Pravljaii na sestanku tajništev strank, 
'Po danes.

t( Mim° političnih zapletov in razple- 
]|.v Pa velja ponovno naglasiti, da po- 

rtna kriza dejansko hromi upravna

telesa. Za to je dokaz že sam dnevni 
red, ki so ga prejeli tržaški pokrajinski 
svetovalci. Dnevni red postaja že pra
va brošura, ki vsebuje 40 sklepov, ki 
jih je treba potrditi, 16 novih sklepov, 
ki jim mora sprejeti svet in 9 sklepov, 
ki jih je predlagal sam svet. Poleg 
tega je na dnevnem redu kar 87 vpra
šanj in resolucij, ki so jih vložili in 
predlagali posamezni svetovalci. Dela 
je torej krepko več kot za eno samo 
sejo, saj bi samo branje dnevnega reda 
zahtevalo dobro uro, kaj pa šele odgo
vori in diskusija.

Upati je torej treba, da bodo tajniki 
strank, ki se bodo sestali, upoštevali 
tudi ta dejstva. Pred volitvami so se 
stranke predstavile z gesli o dobri in 
učinkoviti upravi, sedaj pa je števil
čno močna koalicija zabredla v dokaj
šnji upravni kaos. Že res, da ni mogo
če upravljati brez političnega soglasja, 
pravi vzroki krize pa so tako zakulsni, 
da jih občani težko razumejo, še težje 
pa opravičijo.

Polemično vzdušje pa je tudi v Mi
ljah. Odbornik Liste Frausin Claudio 
Mutton je namreč vložil priziv in ga 
poslal županu, prefektu in pokrajin
skemu nadzornemu odboru. V prizivu 
je izrazil dvom, nad zakonitostjo izvo
litve nadomestnih odbornikov. Število 
svetovalcev, ki so volili, naj bi bilo 
drugačno od števila, ki ga je javil žu
pan. Med volitvami naj bi bil odsoten 
svetovalec Alternativne zelene liste.

Poziv romunskih zdravstvenih oblasti k solidarnosti

Nova nabirka zdravil in zdravniških 
aparatur za bolnišnice v Romuniji

V romunskih bolnišnicah primanj
kujejo še številna pomembna zdravila, 
zdravniške naprave (tudi najprepros
tejše) in celo hrana za otroke. V torek 
in včeraj so nekatere bolnišnice iz ro
munskih mest Temišvara, Lugosa, 
Craiove, Vranicee in Sibiua objavile 
namreč dramatičen poziv, ki so ga raz
poslale raznim odborom in ustanovam 
in s katerim povprašujejo po sledečih 
zdravilih: cordarone, isoptin in dobut- 
rex v ampulah, tablete chinidina, epa- 
rina, ampule dobutamine, premestila,

cedilanida, eledona in adriablasyna, 
ampule in tablete metrotrexata, ampu
le beltomicine ter ampule in tablete 
ciclofoxfamida. Poleg tega potrebujejo 
tudi insulin, analgetike in anestetike, 
zdravila volteren, feldene, nesteroidie- 
ne in indocid. Seznam potrebnih na
prav pa je sledeči: stetoskopi, naprave 
za merjenje krvnega pritiska in za 
elektrokardiogram ter še kateterje in 
inkubatorje za nedonošenčke. Kot re
čeno pa nujno potrebujejo tudi mleko 
v prahu za dojenčke in majhne otroke.

Poziv je v Trstu objavil Italijansko- 
romunski solidarnostni odbor, ki bo 
od danes naprej zbiral prispevke v 
skladišču bivše vojašnice Beleno, Ul. 
Revoltella 29/35. Skladišče bo odprto 
od 9. do 12. ure in od 15. do 17. ure. 
Denarne prispevke pa je mogoče vlo
žiti tudi na tekoči račun, ki je naslov
ljen na senatorja Arduina Agnellija, št. 
10124345. Na položnico je treba napi
sati, komu je namenjen prispevek. De
nar pa še vedno zbira tudi Rdeči križ 
na sedežu na Trgu Sansovino od 9. do 
13. in od 15. do 20. ure, tel. 308850.

Kot smo že napovedali, pa so "tržaš
ki" prispevki od včeraj spet na poti v 
Romunijo. V zgodnjih popoldanskih 
urah je namreč odpotoval tovornjak s 
prikolico s prispevki (hrano, zdravili 
in oblekami), ki so jih nabrali na Rde
čem križu. Te pošiljke bodo potovale 
po morju, in sicer z ladjo iz Barija v 
Constanto na Črnem morju. Zvečer pa 
so odpotovali tudi trije tovornjaki s 
prispevki, ki jih je nabral solidarnos
tni odbor. Le-ti bodo potovali po ko
pnem in so namenjeni v zahodne 
predele Romunije.

Nabirka prispevkov pa se nadaljuje 
tudi na Pomorski postaji, kjer je zbir
no središče pripravilo romunsko-itali- 
jansko združenje Decebal. Prispevke 
zbirajo od 9. do 13. ure, informacije pa 
nudijo tudi po telefonu na številki 
6732651.

Na sliki (foto Križmančič): natovar
janje tovornjaka Rdečega križa.

Jugoslovanske valute pri nas skorajda ni dobiti

V tržaških bankah in menjalnicah 
precej nejasnosti glede dinarja

jp samo, da v Trst »težak« dinar še ni prišel, v teh dneh 
v sploh dinarje izredno težko dobiti. Ob ukrepih jugoslo- 
,)^skc vlade, ki je s prvim januarjem uvedla konvertibilni 
vj^' Pa je treba upoštevati še dejstvo, da je bil šele včeraj

.pdslaviji prvi delovni dan v letu. 
z °V1 .bank°vci, na katerih »manjkajo« štiri ničle, prav- 
cenp V- mso v obtoku niti še v sosednji republiki, kjer pa so 
starimi Preračunali v novo valuto. Plačuje se seveda s 
Vq u ank°vci, ki bodo v veljavi vse do konca leta, njiho- 
P0Udar r°S- °loea nov uraden tečaj. Kot smo že večkrat 
tnarko ^ je vredn°st novega dinarja vezana na nemško 
da sn ' x sec^aJ velja sedem dinarjev (nekateri sicer trdijo, 
Pravi Vteraj v -Jugoslaviji marko menjali po 7,8 dinarjev, se 

Ugodneje od uradne vrednosti), 
jih vs lzrai;:uni 50 sicer uradno-pravno veljavni, vendar pa 
Tako ePovsod ne upoštevajo, oziroma ne morejo upoštevati, 
ravn* Pr- ye«na tržaških bank nima novodil, kako naj se 
vPrašan■ ° n0Sli do dina9ev in jih zato ne sprejema. Ob
hu no n] P[avllne menjave pa si v bankah Postavljajo tre-

Takčer KJ1V,Pr0, em' kako nal dinarje registrirajo, 
cah v k f b!r°kratske t.fave se odražajo tudi v menjalni- 
jih sninhat^lh .tU1dl, Pravlloma "p sprejemajo dinarjev, če bi 
Vansk ed f zamenjati. Ze več časa namreč jugoslo- 
drUoo od]emalci Pohajajo v Trst z nemškimi markami ali z 
kartic v J(° Ialut0'. Vebko x?a se Poslužujejo tudi kreditnih 
niti v ,Zat0 ze PreJ na trzaškem trgu ni bilo veliko dinarjev 
lovancvrUgi Polovici novembra in v decembru, ko so jugos-

V Skl kupci spet bolj množično prišli po nakupih v Trst. 
bilo ■ akor tako malo kot jih je v teh dneh, jih že dolgo ni 
Pri Tln tudl njihove dejanske vrednosti ni lahko določiti, 
den /Z-a^ki kreditni banki so nam npr. povedali, da je ura- 
102, ka j pr' Prodail med 107,5 do 108, pri nakupu pa okoli 
nekatpr K^g0Varia novl vrednosti. Vendar pa so še včeraj v 
lb0 in r'b menjalnicah dinar kupovali po 80 in prodajali po
irricsi _ teni dejansko Dotrdill dinarin vrpHnnct IH rr^ ic

IH c t umai ivupuvan pu ou m piuuajcni pu
Ihtel nh i tein dejansko potrdili dinarju vrednost, ki ga je 

koncu prejšnjega leta.
pribij* Pomerjamo navedena tečaja, uvidimo, da je razlika 
najbniri0 20% na ^kodo dinarja in da je nezaupanje še 
naše • lzrazit0 Pri odkupu jugoslovanska valute. Da bi bilo 
ne, izvajanje nekoliko bolj jasno, naj povemo, da so v 
se n torih tržaških menjalnicah za milijon starih dinarjev, 

Pravi za 100 novih, dali 8 tisoč lir, medtem ko jih uradni

tečaj predvideva 10.200. Na manjšo razliko pa je lahko ra
čunal vsakdo, ki je v Trstu želel nabaviti dinarje: v maloš
tevilnih menjalnicah, kjer so dinarje imeli, je moral za mili
jon starih oziroma sto novih dinarjev odšteti 10.000 lir, 
uradno pa bi moral plačati do 10.800 lir.

Kot rečeno, v Trstu včeraj skorajda ni bilo dinarjev. 
Vendar pa tržaški gospodarstveniki in trgovci predvideva
jo, da bo zaradi ukrepov jugoslovanske vlade-v prihodnje 
tudi k nam jugoslovanski državljani prihajali s svojo valuto. 
Ena izmed prvih posledic uvedbe »težkega« dinarja bi na
mreč moralo biti zmanjšanje razkoraka med uradnim in 
realnim tečajem dinarja, ki je zadnje čase dosegal nivo med 
30 do 40%, kar je seveda pospeševalo razne špekulacije z 
jugoslovansko valuto.

Stabilnost dinarja bi seveda pozitivno vplivala na zau
panje tujih gospodarstvenikov v jugoslovansko valuto. 
Tako je npr. predsednik Združenja tržaških trgovcev Do- 
naggio izjavil, da bodo verjetno tržaški trgovci ugodneje 
sprejemali in upoštevali dinar, če bo njegova vrednost sta
bilnejša kot doslej. To bi jim med drugim omogočilo, da ga 
vsi enako vrednotijo.

Bolj nejasne pa so napovedi glede sprememb v poslova
nju uvozno-izvoznih podjetij med Italijo in Jugoslavijo. Na 
Slovenskem deželnem gospodarskem združenju so menili, 
da bo treba počakati še nekaj časa do prvih izplačil oziro
ma obračunov. K previdnosti v napovedih poziva tudi pred
sednik tržaških trgovcev Donaggio, ki pravi, da so morala 
podjetja, ki so trgovala z Jugoslavijo, doslej računati na 
skokovito jugoslovansko inflacijo. Če bi torej novi dinar 
jugoslovanskih partnerjem prinesel nekaj več »duševnega 
miru«, bi seveda bil več kot dobrodošel. Sicer pa večina 
trgovcev meni, da bo še nekaj časa pri nas »jugoslovanska 
valuta« nemška marka.

Poleg profesionalne »radovednosti« tistih kategorij, ki 
imajo veliko stikov z Jugoslavijo, pa vlada v Trstu tudi 
nekakšno splošno zanimanje, kako se je treba vesti do nove 
jugoslovanske valute. Nekateri so bili celo prepričani, da 
bodo morali že takoj zamenjati stare bankovce z novimi. 
Takšne skrbi so zaenkrat odveč, kajti veljavni so še stari 
bankovci, težave pa bodo prav gotovo imeli s preračunava
njem cen.

V vrstah stojijo predvsem upokojenci

Vedno več sitnega čakanja 
pred uradi in okenci

Dolgim vrstam, ki se zaradi sindi
kalnega protesta bančnih uslužbencev 
vijejo pred bančnimi zavodi, se v teh 
dneh pridružujejo še druge, saj je za
četek novega leta neizbežno v zname
nju plačevanja računov, pa čeprav starih.

V vrsti stojimo, da poravnamo radij- 
sko-televizijsko naročnino, račune za 
vodo, elektriko in plin, na posnetku 
M. Magajne pa vidimo vrsto ljudi, 
predvsem upokojencev, ki so včeraj, 
kljub ostremu mrazu, potrpežljivo ča 
kali, da na sedežu SIP poravnajo ra 
čun za ' ’ ' '1 ' r'
za tako vestnost m vzdržnost sicer ni, 
edini razlog je treba iskati v dejstvu, 
da če plačamo račun na sedežu SIP

nam ne zaračunajo dodatnih taks, kot 
to delajo banke in pošta. Za upokojen
ce, ki se preživljajo z bornimi pokojni
nami, je očitno že ta majhna vsota 
vredna žrtev. Žal so jih vajeni, saj se 
precejšen del njihovih opravkov (dvi
govanje pokojnin, bolniški izvidi, tic- 
keti ipd.) odvija v čakalni vrsti.

Openski tramvaj
i na sedežu SIP poravnajo ra- „ • •

8. in 9. ne vozi

V soboto dopoldne na Ferdinandeu

»Koncert za mir« komornega
orkestra dežel Alpe-Jadran

'e<ow^0f!Sf' SVet za Kiadin in Rocol, Dežela Furlanija-Julijska krajina, Tržaška 
š°h ‘farska in turistična ustanova, glasbeno združenje Aurora Ensemble in 
6. j ^ceademia ambrosiana di mušica da camera Interopera prirejajo v soboto, 

ob 11. uri v palači Ferdinandeo »Koncert za mir«. Nastopilo bo 
eia?°'/ Komornega orkestra Alpe-Jadran, ki ga sestavljajo mladi gias- 

gQ Poad;/70 j slovenije, Lombardije, Veneta, Tridentinskega in Gornje-

koncef• koricertu bodo pod taktirko Giovannija Pacorja izvajali Corellijev Veliki 
9odala dPus ® ^ ® >,^a božično noč«, Marcellov Koncert v c-molu za oboo in 
dMru z‘ °Qrmannov Adagio za klarinet in godala ter Schubertov Rondo v A- 

f.^bno in godala D 438. Kot solisti bodo nastopili tržaška violinista 
čeI‘stka n,vič in Romalo Gessi, violinistka Alessandra Carani iz Lombardije, 
Unska ki - GentiIin iz Veneta, slovenski oboist Dušan Jovanovič ter triden- 
Kuret annetistka Roberta Gottardi. V orkestru pa bo igral tudi violinist Igor

Vsto,'P Je prost.

^«irl časnikar Mario Nordio
^Nk aj so v rodnem Trstu v zasebnem krogu pokopali dekana italijanskih 
dattireč J,®v Mene Nordia, ki je 31. decembra umrl v straosti 100 let. Rodil se je 
, etri Časd- Januarja 1889, Svoi° časnikarsko kariero je pričel leta 1907 pri tržaš- 
a 'h »11 n*SU >>k Jndipendente«, pozneje pa je služboval pri dnevnikih »II Popo- 
, Pisun, lccolo«, kjer je za časa fašizma bil šef redakcije. Že poprej je bil vojni 

ig., ®Gd libijsko vojno (1911), balkansko (1912) in prvo svetovno vojno, v 
JdvJjenje 'd2 pa Je dopisoval iz Rusije. O tem je napisal tudi več knjig. Vse 
lbretov rvi Je JudJ rad ukvarjal z glasbo ter napisal nekaj opernih in operetnih 

ne °bjaVjj smrtl Maria Nordia je časnikarska zbornica Furlanije-Julijske kraji- 
a nekrolog, v katerem podčrtuje njegovo poklicno sposobnost.

Spet gozdni požar, k sreči 
tokrat brez hujših posledic

Hiter in učinkovit poseg gasilcev in gozdnih čuvajev je omogočil omejitev 
požara, ki je sinoči zagorel v Bošketu pod Sv. Alojzijem. Goreti je začelo nekaj 
po 17. uri, in sicer med Drevoredom al Cacciatore in Ulico de Marchesetti, po 
vsem sodeč na več točkah istočasno ali skoraj istočasno. Ogenj se je tudi že 
nevarno približal stanovanjskim blokom okrog Trga Popovich, toda na poziv 
krajanov so nemudoma prihiteli gasilci s štirimi sredstvi ter gozdni čuvaji s 
tremi. V pičlih dveh urah so plamene pogasili. Seveda pa bi se požar brez 
njihovega učinkovitega posegagotovo hudo razširil, saj je pihal veter in vreme je 
že dalj časa suho. Poudariti velja, da je prav sedanje obdobje najnevarnejše za 
gozdne požare, zato je nujno, da se zdaj posebno strogo držimo protipožarnih 
predpisov.

Direkcija prevoznega podjetja ACT 
sporoča, da openski tramvaj (proga 
številka 2) v ponedeljek, 8., in v torek, 
9. januarja, ne bo vozil, in sicer zaradi 
rednih vzdrževalnih del in pregledov. 
V primeru slabega vremena bodo pre
kinitev proge prenesli za 24 ur. Delo
vala bo nadomestna avtobusna služba.

4. 1. 1985 4. 1. 1990

Sergij Doles
DRUŽINA

Konzorcij kmetijskih zadrug Gr
mada izreka globoko sožalje svoje
mu podpredsedniku Germanu Švari 
in svojcem ob izgubi dragega očeta 
Justa.

Ob smrti drage mame in none iz
reka tov. Zmagi in družini iskreno 
sožalje

sekcija KPI J. Pegan 
iz zgoniške občine

Uprava občine Zgonik izreka us
lužbenki Zmagi iskreno sožalje ob 
izgubi predrage mame.



s.ran 6 □ tržaški dnevnik PRIMORSKI DNEVNIK — četrtek, 4. januarja 1990

Na otvoritveni slovesnosti, ki je bila prejšnji teden gledališča včeraj - danes

V Lonjerju odprli nove prostore 
za kulturno in športno dejavnost

Skupina Lonjercev v novem domu (Foto M. Magajna)

Prejšnji teden so v Lonjerju odprli 
prostore, v katerih bo stekla v prihod
nje kulturna in športna dejavnost Lo- 
njerja in Katinare.

Za vaščane je bil to pomemben in 
lep dogodek, ki jim daje upati, da bo 
postal novi sedež resnično zbirališče 
za vse, prostor, kjer bodo lahko stekle 
kulturne, družabne, pa tudi športne 
dejavnosti. Za tiste pa, ki so s prosto
voljnim delom, ali na kak drug način, 
prispevali k obnovi prostora, pa prije
ten občutek in zadoščenje, da so opra
vili delo, ki bo za ta predel tržaškega 
predmestja, predvsem pa za Slovence, 
ki tu stoletja in stoletja živijo, še pose
bej važno in koristno.

Radivoj Pečar je predsednik KD Lo- 
njer-Katinara in tajnik Športnega 
društva Adria. Na četrtkovi prireditvi 
je imel tudi govor, v katerem se je 
med drugim obrnil na vse Lonjerce in 
Katinarce, torej na vse vaščane, z va
bilom, naj pristopijo h kulturni in 
športni dejavnosti, da obnovijo in po
pestrijo obe dejavnosti, ki sta bili že v 
preteklosti dovolj močni. Povabil jih 
je, naj okrepijo s svojo dejavnostjo 
tudi slovensko identiteto teh krajev, 
ki se, je dejal, vse bolj utapljajo v ve
činski stvarnosti.

»Z otvoritvijo smo malo pohiteli, ker 
smo si želeli, da bi v obnovljenih pro
storih že preživeli novoletne praznike. 
Tako je tudi bilo, v veliko zadovolj
stvo nas vseh,« nam je v razgovoru po
vedal.

»Vse je nekako steklo pred približ
no šestimi leti, ko smo ustanovili za
drugo Lonjer-Katinara in s prispevki 
Kraške gorske skupnosti, ki jih je vas 
prejela kot odškodnino za gradnjo 
nove ceste, ki bo stekla mimo Lonjer- 
ja, odkupili okrog 1000 kvadratnih 
metrov zemljišča sredi vasi, na kate
rem naj bi zrasel polivalentni center s 
telovadnico, društvenim barom in se
dežem. Vse načrte smo pravočasno 
predložili, pa je prišlo do komplikacij 
in vse se je ustavilo. No, na naše inter

vencije je posredoval tudi pokrajinski 
nadzorni odbor, ki je dal zagotovilo, 
da se bo vsa zadeva le premaknila.«

V pričakovanju ugodne rešitve tega 
problema, so si člani KD Lonjer-Kati
nara in ŠD Adria »zavihali« rokave in 
začeli iskati drugo, bližjo rešitev. 
Tako so v začetku preteklega leta od
kupili prostore bivše gostilne pri Zu
panovih sredi Lonjerja in jih s prosto
voljnim delom pa tudi z delom raznih 
obrtnikov in podjetij preuredili, obno
vili in napravili takšne, da bo v njih 
lahko stekla vsa vaška dejavnost.

»Veliko dela je bilo opravljenega v 
tem času. V spodnjih prostorih hiše 
smo preuredili dvorano, ki lahko 
sprejme od 80 do 90 ljudi; uredili smo 
prostore za društveni bar, majhen pro
stor, kjer se bodo lahko vaščani ob ve
černih urah shajali in še kuhinjo, ki 
nam bo služila, ko bomo imeli večje 
družabne prireditve, ali kolesarska 
srečanja. Napeljali smo plinsko ogre
vanje, električno napeljavo, opravili 
razna zidarska in pleskarska dela.«

Veliko zidarskih del so domačini 
opravili s prostovoljnim delom. Za 
ostala dela so poskrbela naslednja 
podjetja in obrtniki; za ogrevanje pod
jetje Bubola, za električno napeljavo 
Martelani, mizarska dela Rinaldo Cač, 
pleskarska dela Dino Gerdol, novo 
ohišje pa podjetje Zettin.

»Razen teh bi bilo prav, da omeni
mo vsaj nekaj zaslužnih vaščanov; Lju
ba Čoka, Celestina Glavino, Danila 
Maverja, Luciana Malalana in Branko 
Kranjec.«

V četrtek, 28. decembra, je bila 
otvoritev novih prostorov. Govore so 
imeli predsednik Kraške gorske skup
nosti Marino Pečenik, Radivoj Pečar 
za športno in kulturno društvo in Gi
ordano Cottur za pokrajinsko kolesar
sko zvezo. Poleg številnih vaščanov se 
je otvoritve udeležil tudi katinarski 
župnik.

Novi sedež je torej odprt: v njem so 
številni vaščani že pričakali novo leto. 
Pa želje in upanja za naprej?

»Vsi, ki smo na kakršen koli način 
pomagali pri obnovi in odprtju kultur
nega in športnega sedeža, si samo že
limo, da bi le-ta služil vsem domači
nom iz Lonjerja in s Katinare. Potrudi
li se bomo, da pripravimo v novih pro
storih razna predavanja, filmske in 
družabne večere, Prešernovo proslavo, 
pustovanje, praznik 8. marca in še kaj. 
Potem pa se bo že začela tudi športna 
sezona, v kateri bo stekla mednarodna 
kolesarska dirka za trofejo ZSŠD. Na 
njej bo sodelovalo okrog 200 kolesar
jev iz sedmih držav. To bo ena največ
jih športnih prireditev in torej tudi po
memben dogodek za ta predel mesta 
in njegovo prebivalstvo.«

Mladi so tisti, na katere mora vsako 
društvo računati, če hoče razviti kul
turno ali športno dejavnost. V Lonjer
ju imajo že skupino mladih, ki so za
čeli izdajati svoj bilten, ki so ga poi
menovali »Lonjerski tribun«. Ob otvo
ritvi sedeža so izdali že drugo številko 
biltena, ki je vsebovala kroniko raznih 
dogodkov v vasi, pa tudi pričevanja, 
ki so jih mladi zbrali v pogovorih s 
starejšimi vaščani. Prostovoljne pri
spevke, ki so jih pri tem delu zbrali, 
so mladi podarili zadrugi za kritje 
stroškov.

Vse je torej steklo tako, da si lahko 
samo nadejamo čim več vesti o pove
čani kulturni in športni dejavndsti v 
Lonjerju in na Katmari.

Neva Lukeš

OBČINA TRST
Trst, dne 17. novembra 1989

Upravna služba oddelkov za urbanistično pla
niranje In gradbena dovoljenja.
Prot. št. S.A.I. (a)—89/151/4
Predmet: Varianta št. 55 S.O.R.N. — Sklop biv
še tovarne strojev pri Sv. Andreju — Plavalni
bazen — Sprejem

ŽUPAN
— upoštevajoč, da je s sklepom št. 598 z dne 

17.7.1989 občinski svet sprejel varianto št. 55 
Splošnega občinskega regulacijskega načrta, 
odobrenega z o,p.d.o. št. 179/URB dne 
16.12.1969 ter spremenjenega z o.p.d.o. št. 
017/Pres.—8.P.U. z dne 21.1.1981;

— po določilih iz 9. člena zakona št. 1150 z dne 
17.8.1942, njegovih poznejših sprememb in 
dopolnil, ter 19. člena deželnega zakona št. 39 
z dne 4.5.1973,

obveščam,
— da bo načrt omenjene variante za 20 (dvajset) 

celih zaporednih dni deponiran v glavnem 
tajništvu (oglasna deska) in sicer od 5. januar
ja 1990 do vključno 25. januarja 1990;

— da si ga v tem roku lahko vsakdo ogleda od 
8. do 14. ure ob delavnikih ter od 9. do 12. ure 
ob praznikih;

— da lahko v teku dvajsetih dni po zapadlosti 
roka depozita prizadeti vložijo svoje pismene 
pripombe na kolkovanem papirju.

GLAVNI TAJNIK 
(dr. Giovanni Serraglio)

ŽUPAN
(dr. Franco Richetti)

mali oglasi_____
PRODAM golf GTI, letnik konec '87, v 

dobrem stanju. Tel. 213750.
PRODAM alfo 33 1300, prevoženih 46.000 

km, letnik '87. Tel. 213233.
PO UGODNI ceni prodam stanovanje v 

Tržiču, primerno za dve osebi. Tel. 
(040) 208896.

IŠČEM skladišče - trgovino v najem v 
Sežani/Divači/Senožečah, od 50 do 80 
kv. m. Tel. na št. (003867) 72069.

ALDO KOVAČ je pri cerkvi v Doberdo
bu odprl osmico.

SUHA drva za kurjavo in akacijeve kole 
prodam. Tel. 421508 po 20. uri.

PIANINO znamke germania prodajam 
zaradi selitve po ugodni ceni. Tel. 
(0481) 531586.

PRODAJALKA.in aranžerka išče stalno 
in resno delo. Govorni jeziki: srbohr
vaščina, slovenščina, angleščina in ita- 
lijanščina. Tel. (040) 572149.

razne prireditve
Mladinski krožek France Prešeren iz 

Boljunca priredi v soboto, 6. t. m., ob
20.30 v gledališču France Prešeren v Bo- 
Ijuncu ples s skupino ŠANK ROCK.

Društvo slovenskih izobražencev v 
Trstu vabi v ponedeljek, 8. t. m., na 
predstavitev zbirke OD PORTOROŽA 
DO DEVINA, pri kateri bodo sodelovali 
moški zbor od sv. Antona in recitatorji. 
Zbirko bo predstavil dr. Zorko Harej. Ve
čer bo v Peterlinovi dvorani s pričetkom 
ob 20.30.

Mladinski dom Boljunec vabi na BO
ŽIČNI KONCERT, ki bo v soboto, 6. t. 
m., ob 18. uri v domači cerkvi. Nastopata 
domači cerkveni zbor ter zbor iz Škofij. 
Vmes bo nagrajevanje ex tempore na bo- 
žični motiv. Božično misel bo podal g. 
Marij Gerdol.

šolske vesti
Urad SSŠ je zaprt še danes, 4. januarja 

1990; potem pa bo deloval po sledečem 
urniku: ob torkih in četrtkih od 11. do 12. 
ure ter ob sredah in petkih od 16. do 17. 
ure.

čestitke
Danes, 4. t. m., je v Samatorci naša 

MAMA in NONA 62. leto dočakala. Da 
bi korajžna in zdrava ostala ji voščijo 
vsi njeni, posebno pa vnuki Elena, Mo
nika, Aleksander ter mala Petra.

SREČKO "Bečar" v Križu živi in 
zdravih 60 let slavi. Dragi dedek naš! 
Ostani še tako čil in mlad ti iz srca
želimo tvoja Aljoša in Mateja z očkom 
in mamo in vsi, ki te imamo radi.

VERDI
Simfonična sezona gledališča Verdi 

1989-90 - Pri blagajni gledališča je v 
teku razdeljevanje abonmajev za red A, 
B, D, L.

Danes, 4. januarja 1990, ob 20. uri
(red H) bo na sporedu baletna predstava 
R. Scedrina IL CAVALLINO GOBBO. 
Vstopnice so na razpolago od danes da
lje pri blagajni gledališča. Ponovitve si 
bodo sledile: 5. 1. (red L) ob 20. uri ter 6. 
1. (red G) in 7. 1. (red D) ob 16. uri.

V ponedeljek, 8. januarja, ob 20. uri 
posebna baletna predstava SCHIZZI IS- 
TRIANI, ki jo predstavlja gledališče I. 
Zajc z Reke. Vstopnice so na razpolago 
od danes dalje pri blagajni gledališča. 

ROSSETTI
Od 9. do 21. t. m. bo gledališka skupi

na Teatro delle Arti predstavila Wilder- 
jevo delo PICCOLA CITTA. Režija: Er- 
manno Olmi. V abonmaju odrezek št. 6. 
Predprodaja vstopnic pri osrednji blagaj
ni v Pasaži Protti.

razstave
V TK Galeriji v Ul. sv. Frančiška 20 je 

odprta razstava kiparja PETRA JOVA
NOVIČA.

V pritličnih prostorih Tržaške kre
ditne banke - Ul. Filzi 10 - razstavlja 
svoje najnovejše grafike ZORA KOREN 
ŠKERK.

V muzeju Sartorio je do 21. t. m. na 
ogled razstava o ruskih baletih DIAGHI- 
LEVA. Urnik: vsak dan razen ponedeljka 
od 9.00 do 13.00 in od 16.00 do 19.00. V 
muzeju je na ogled tudi zanimiva razsta
va o ČAROBNIH SVETILKAH.

V galeriji Cartesius - Ul. Marconi 16 - 
je do 6. januarja 1990 odprta razstava iz
branih del tržaških likovnikov.

V galeriji Al Bastione - Ul. F. Vene- 
zian 15 - je do 5. januarja na ogled raz
stava, slikarja G. BARISONA.

V galeriji Barbacan je na ogled raz
stava KRAS IN BOŽIČ '89 v organizaciji 
Krožka za kulturo II Carso.

Danes, ČETRTEK, 4. januarja 1990
DOBRIMIR

Sonce vzide ob 7.46 in zatone ob
16.34 - Dolžina dneva 8.48 - Luna vzi
de ob 11.15 in zatone ob 24.00.

Jutri, PETEK, 5. januarja 1990

GROZDANA
VREME VČERAJ: temperatura zra

ka 6,3 stopinje, zračni tlak 1021,1 mb 
narašča, veter 18 km vzhodnik seve
rovzhodnik s sunki 40 km na uro, vla
ga 52-odstotna, nebo jasno, morje raz
gibano, temperatura morja 9,2 stopi
nje.

ROJSTVA IN SMRTI 
RODILI SO SE: Giulia Adamič, Eliza
beth VValker, Debora Gherghetta.

UMRLI SO: 76-letni Natale Calabre- 
si, 95-letna Teresa Mancuso vd. De 
Francesco, 67-letni Giovanni Begonja, 
73-letni Mario Damiani, 79-letna Ma
ria Luis, 83-letna Ersilia Bertuzzi, 86- 
letna Maria Cramar vd. Lorenzi, 67- 
letni Vincenzo Dimasi, 81-letna Ada 
Zamboni, 46-letna Veronica Gril, 73- 
letni Emilio Drassich, 89-letna Maria 
Petronio Culait vd. Kersin, 77-letna 
Maria Petroni vd. Tomič, 80-letna Bru
na lannarelli, 75-letna Sofia Calzi vd- 
DalTArgine.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 

Od torka, 2.,
do petka, 5. januarja 1990

Dnevna služba - od 8.30 do 13.00 
in od 16.00 do 19.30

Largo Sonnino 4, Trg Liberta 6, Erta 
S. Anna 10 (Kolonkovec), Lonjerska 
cesta 172, Lungomare Venezia 3 (Mi
lje).

ZGONIK (tel. 229373) - samo po te
lefonu za najnujnejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
V galeriji S. Michele - Ul. S. Michele

8 - je do 15. januarja na ogled razstava 
G. CRAGLIETTA ob 100-letnici rojstva.

kino
ARISTON - 16.00, 22.00 Willy Signori... 

e vengo da lontano.
EKCELSIOR - 16.00, 20.00 Sorvegliato 

speciale, i. Silvester Stallone.
EXCELSIOR AZZURRA - 15.45, 20.15 

Oliver & Company, ris., prod. Walt 
Disney.

NAZIONALE I - 15.10, 22.15 The Abyss, 
r. James Cameron.

NAZIONALE II - 15.20, 22.10 Ho vlnto 
la lotteria di Capodanno, i. Paolo Vil-
laggio.

NAZIONALE III - 15.15, 22.00 Le ragaz- 
ze della terra sono facili, kom.

NAZIONALE IV - 15.50, 22.15 Sono afla- 
ri di famiglia, i. Sean Connery, Dustin 
Hoffman.

GRATTACIELO - 16.30, 22.10 Ritorno al
futuro 2, r. Robert Zemeckis, i. Micha
el J. Fox.

MIGNON - 16.30, 22.15 Ghostbusters II.
EDEN - 15.00, 22.00 Cicciolina e Moana 

supervogliose di maschi, porn., □□
CAPITOL - 15.30, 22.00 L'attimo fuggen- 

te, r. Peter Weir, i. Robin Williams.
LUMIERE - 16.00, 22.15 Un’arida stagio- 

ne bianca, i. Marlon Brando.

Largo Sonnino 4, Trg Liberta 6, Erta 
S. Anna 10 (Kolonkovec), Lonjerska 
cesta 172, Korzo Italia 14, Ul. Giulia 
14, Lungomare Venezia 3 (Milje).

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Korzo Italia 14, Ul. Giulia 14, Lun

gomare Venezia 3 (Milje).
ZGONIK (tel. 229373) - samo po telefo
nu za najnujnejše primere.

Od sobote, 6.,
do nedelje, 7. januarja 1990

Dnevna služba - od 8.30 do 13.00 
in od 16.00 do 20.30

Largo Sonnino 4, Trg Liberta 6, Erto 
S. Anna 10 (Kolonkovec), Lonjerska 
cesta 172, Korzo Italia 14, Ul. Giulia
14, Lungomare Venezia 3 (Milje).

Dnevna služba - od 13.00 do 16.00
Largo Sonnino 4, Trg Unita 6, Erta 

S. Anna 10 (Kolonkovec), Lonjerska 
cesta 172, Lungomare Venezia 3 (Mi
lje).

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Korzo Italia 14, Ul. Giulia 14, Lun

gomare Venezia 3 (Milje).
ZGONIK (tel. 229373) - od 8.30 do
13.00 in od 13. ure dalje samo po tele
fonu za najnujnejše primere.

koncerti
ALCIONE - 15.30, 22.00 Le avventure 

del barone di Munchausen.
RADIO - 15.30, 21.30 La seduzione di 

Amy, porn. □ □

Societa del concertl - Tržaško koh' 
certno društvo - V ponedeljek, 15. janh' 
arja 1990, ob 20.30 bo v gledališču R°s' 
setti nastopil KVARTET FAURE.

menjalnica 3. 1. 1990 J

TUJE VALUTE FIXING 1 
__ _ MILAN

BANKOVCI
TRST TUJE VALUTE FIXING

MILAN
BANKOVCI

TRST

Ameriški dolar . .......  1286,500 1275 — Japonski jen ............. 8,807 8,5»
Nemška marka . ....... 749,290 746,— Švicarski frank......... 816,750 813.-^
Francoski frank ....... 219,500 217,50 Avstrijski šiling....... 106,595 105,80
Holandski florint ... 663,680 660 — Norveška krona....... 193,420 190.-^
Belgijski frank . ....... 35,629 35,10 Švedska krona......... 205,560 202.^
Funt šterling ... ....... 2071,— 2050 — Portugalski eskudo . 8,506 8.''

11,30Irski šterling .. ....... 1977 — 1960,— Španska peseta ....... 11,605
Danska krona . ....... 192,850 190,— Avstralski dolar....... 1007,400 950.^
Grška drahma. ....... 8,035 7,60 Jugoslov. dinar ....... — 102.-^
Kanadski dolar .......  1104,500 1060.— ECU............................. 1517,400

BČIKB
CASSA RUftALlE IEI3 AltTIGIAMA

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

OI*ICIM/4 - TICIIlSTIE Sffl KMEČKA IN OBRTNA HRANILNICA
H* 1-lltAMILMICA IN POSOJILNICA IBBi IN POSOJILNICA V NABREŽINI

OPČINE-TltST i*i|lf

SLOVENSKI DENARNI ZAVODI NA TRŽAŠKEM
vas vljudno vabijo na

vovoi.irr.M koncert
INSTRUMENTALNE SKUPINE »VECCHIA VIENNA« — umetniški vodja Vittorio Clemente, ZORANA LUPINGA - harmonika 

in ZDRUŽENIH DEKLIŠKIH ZBOROV VESNA - DEVIN - PRIMOREC TABOR — zborovodja Bogdan Kralj

TRST- Kulturni dom - Ul. Petronio 
v petek, 5. januarja, ob 20.30

Vstop samo z vabili, 
Id so na razpolago v tajništvih bank
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Italijanski 
avtorji 

v Zagrebu

Minljiva
slava

videoclipa
ZAGREB Na pobudo festivala 

Europhonia bo prihodnji teden v Zag
rebu koncert glasbe italijanskih so
dobnih avtorjev. Koncert je organizi
rala rimska organizatorka Ada Genti- 
le, na sporedu pa bo 11. januarja v 
rnladinskem kulturnem središču. Kon
cert po prenašal v neposrednem pre
nosu hrvaški radio, v Italiji pa bo za 
Prenos koncerta poskrbel Radio 3.

Izvedbo najnovejših italijanskih 
9lasbenih stvaritev so zaupali jugos
lovanskim in madžarskim glasbeni
kom, ki so pravi specialisti na področ- 
iu sodobne resne glasbe. Pri priredbi 
koncerta pa je pomagal tudi Inštitut 
za italijansko kulturo v Zagrebu. Kon
certu bodo prisostvovali vsi italijan- 
ski avtorji in sicer Sonia Bo, Piera Pis- 
lono, Vittorio Pellegara, Pieralberto 
^attaneo, Ruggero Lolini, Raiiaele 
Cecconi, Raffaele Ermirio in že ome
njena Ada Gentile. Skladatelji bodo 
Po koncertu sodelovali na okrogli 
'nizi o sodobni glasbi v Italiji. Pri raz
pravi bodo sodelovali tudi jugoslo
vanski novinarji, muzikologinja Zden
ka Veber, docenti in študenti zagreb
ške glasbene akademije. Okroglo 
'hizo bo vodila Ada Gentile.

V tem okviru velja omeniti, da je 
'Padžarska avtorska organizacija Ar- 
tisjus pred nedavnim podelila itali- 
lanski avtorki in organizatorki prizna- 
"je za njeno zavzetost pri populariza- 
c'ji sodobne madžarske glasbe. Ada 
.Antile je namreč zelo znana v Italiji 
‘n na tujem kot organizatorka glasbe- 

prireditev, poleg tega pa v sode- 
Pvanju z madžarsko akademijo prire- 

Q, v rimski palači Falconieri festival 
"Novi glasbeni prostor«.

,, Ali bodo devetdeseta leta obdobje 
kneške solidarnosti? Na to vprašanje 

skušali odgovoriti drevi v okviru 
ddaje Samarcanda na tretji mreži 
Al. V oddaji bodo sodelovali tudi so- 
elavci videmske skupnosti Don De 
°ja. Oddajo bo kot vedno končala ,te- 

, l0ginja Adriana Zarri s svojo parabo
li.

HOLLYWOOD — Vsak konec leta 
in začetek novega je obdobje obraču
nov. To velja tem bolj ob prevesu de
setletja v novo. Izvedenci lahke glas
be, ki pripravljajo obračune o lahki 
glasbi v osemdesetih letih, so soglasni 
v oceni, da je bila lahka glasba pred
vsem sinonim videoclipa. Prav tako pa 
so soglasni tudi v pripombi, da vide- 
oclip sicer omogoča hipen uspeh, taka 
slava pa je »zelo hlapljiva« in se red
kokdaj spremeni v trajnejši uspeh.

Kot primer ameriški izvedenci nava
jajo pevko Janet Jackson, ki je doži
vela izreden uspeh zaradi priimka 
(njen brat je slavni Michel Jackson) in 
zaradi izredno kakovostnih videocli- 
pov, ni pa imela niti enega koncerta v 
živo. In ob uspehu Jacksonove se je 
uveljavila kot pevka tudi njena kore
ografinja Paula Abdul, kateri so pro
ducenti ponudili zelo ugodno pogod
bo, ne da bi sploh vedeli, ali zna peti.

»Ko je leta 1981 postaja MTV začela 
oddajati videoclipe noč in dan, je 
"image" rock zvezde prispeval le 40 
odstotkov k uspehu, danes pa "image" 
prispeva vsaj 70 odstotkov k uspehu 
vsakega popevkarja,« pravi podpred
sednik družbe Park records Alan 
Reed. In izvedenec Irving Azof dodaja, 
da se je včasih vsak zvezdnik moral 
truditi leta in leta preden je utrdil 
svoj sloves, predvsem pa se je moral 
mučiti s koncerti v živo in paziti, da 
mu nobeden od teh ni spodletel. Da
nes je, kot kaže, povsem drugače: po
srečen videoclip jamči vrhunsko slavo 
v enem tednu. Toda uspeh je prav 
tako minljiv.

Avtorji so močno zaskrbljeni, saj 
menijo, da pretirano poudarjanje 
»imagea« samo škodi glasbi, saj mar
sikdo ima ob sestavljanju glasbe v 
mislih predvsem filmske posnetke. Ob 
sedanjih težnjah, jamra marsikdo, ni 
izključeno, da bi dobri ansambli kot 
na primer Led Zeppelin doživeli fias- 
co, ker niso dovolj fotogenični.

Do tod analize. Vprašanje brez od
govora pa je, kaj bo v devetdesetih 
letih.

sklad mitje čuka jelka cvelbar

Besede micejo, zgledi vlečejo
Iz nemšk.e revije, ki se ukvarja z otroki in njihovo vzgo

jo, povzemamo tokrat zanimivo temo, ki bi ji lahko nadeli 
naslov Pozor, otroci nas opazujejo!

Iz psihologije vemo, da se človek uči na tri načine: naj
bolj učinkovito in uspešno takrat, ko sam nekaj izkusi v 
praksi; drugič takrat, ko dojema skozi besedno razlago, pi
sanje ali slike - kar je abstraktni način dojemanja, ki nas 
najpogosteje spremlja skozi šolska leta; tretja metoda pa je 
ravno toliko preprosta, kolikor je tudi učinkovita. Človek 
posnema to, kar je videl delati druge. Edina napaka te 
metode je, predvsem v odnosu starši - otroci, da otroci ne 
posnemajo le tistega, kar bi si mi želeli, naj posnemajo, pač 
pa tudi vse tisto, kar se le njim zdi vredno posnemanja.

Naposled posnemajo le to, kar ni vredno posnemanja. 
Včasih so to zelo temni in usodni zgledi. Starši se sprašuje
jo, čemu njihovi otroci posnemajo le to, česar ne bi smeli, 
in si ne znajo odgovoriti.

Redoljubnim staršem, ki vendar ne težijo otrokom, čep
rav bi želeli od njih vsaj manjšo mero redoljubnosti, ne gre 
v glavo, zakaj so njihovi otroci vsak dan tako ekstremno 
kaotični. Drugi se zmrdujejo nad obnašanjem otrok pri 
mizi, ki je tako, da ti prej obrne želodec, kot da bi ti pove
čal željo po hrani. Staršem je nerazumljivo, kajti sama sta 
vedno vljudna in vedno pazita na »prosim« in »hvala«.

Razumeti moramo, da pri posnemanju nimajo odločilne 
vloge podedovani geni, kajti tudi posvojeni otroci prav 
učinkovito lahko posnemajo kretnje svoje mame ali očeta, 
čeprav ni krvne zveze med njimi.

Ko so naši otroci še zelo majhni, se od nas učijo smeha, 
prvih besed... Kasneje pa dobijo več družbe in druge vrstni
ke za zgled. Že na sprehodu lahko opazujejo, kaj delajo 
»kolegi«. Posebej močno učinkuje želja po posnemanju vr
stnikov v dobi otroškega vrtca. Tedaj se naš otrok skoraj 
vsak dan vrača domov z novostjo v govoru ali v navadah 
pri jedi. Seveda so lahko ti »zgledi« tudi v družini. Veliko
krat so starši do pubertete model številka ena za zgled. 
Lahko pa so bratranci, tete, strici, ded zgled, ki vleče.

V razvoju se navadno pojavi prva ločnica po tretjem 
letu, ko se deklice bolj obračajo k posnemanju matere, deč
ki pa k posnemanju očeta. Pravzaprav skoraj ne gre za to, 
da bi delali tisto, kar počenjata oče ali mati, pač pa je 
gibalo želja, da bi bili to, kar sta oče ali mati. Tu gre torej 
bolj za identificiranje z njima, kot pa za pravo posnemanje. 
Ta identifikacija pa je pravzaprav najmočnejša razvojna 
sila, ki jo poznamo, močnejša je od vsakršnega razvojnega 
eksperimentiranja, od vsakršne pohvale, kazni ali graje.

Zato je, če se omejimo na vprašanje, ki je zelo pogosto, 
popolnoma vseeno, če ima štiriletnik pištolo za igračko ali 
ne: če so starši miroljubni, bo kljub vsemu otroškemu stre
ljanju iz njega zrasel miroljuben odrasel človek.

(se nadaljuje)

Starši, ki delajo pri organizaciji 
Central Intelligence Agency alt na 
kratko znani CIA imajo na razpolago 
za varnost svojih otrok poseben ser
vis: dnevno varstvo v središčih Lan- 
gley Children s Center.

V dvanajstih središčih, ki ležijo ne
kje v severni Virginiji, dela 28 članov 
najstrože preverjenega osebja. Ti skr
bijo za 104 otroke visokih funkcionar
jev organizacije CIA.

Središče 
za varnost

Središča so vredna kakih 1,2 milijo
na dolarjev. Otroci imajo označena 
mesta le s svojim imenom, da bi ne 
bili razpoznavni po priimku.

Središča delujejo doslej le tri mese
ce, so pa zelo dobro organizirana na

treh ravneh - za dojenčke, majhne 
otroke in predšolske otroke. Prostori 
so opremljeni s pohištvom po meri.

Pravijo, da že kroži anekdota o tem, 
kako je soproga predsednika Busha 
obiskala novoustanovljeno središče. 
Po obisku so vprašali otroke, če vedo, 
zakaj jih je prva dama ZDA obiskala. 
Štiriletni Gregory je odgovoril tako, 
kakor si CIA le lahko želi: »Vem, ven
dar ne bom povedal!«

.ai _ J! ::

^ 1, RAI 1__________

940 Aktualno: Uno mattina 
Nanizanka: Santa Bar- 

i- bara
“•30 Jutranji dnevnik 

■40 Variete: Ci vediamo 
(vodita Eugenia Monti

11 ss j? Claudi0 Lip?1)
19 nc Vreme in dnevnik

U5 Variete: Piacere RAI 1

*«» ssr™*1”1’
14 no J?nevnik - tri minute...
14 in 5,ubrika: Fantastico Bis 

Dokumentarna oddaja: 
,. Kvarkov svet 
1 s SS Aktualno: Primissima 
Ifi no Italijanske kronike 
lo' 0 Mladinska oddaja: Big! 
1^0 Kratke vesti 
184s j^Ktualno: Italia ore 6 

Nanizanka: Santa Bar-
19.40 T,9Almanah, vreme in
20 Jn ?nevnik

Nanizanka: II vigile ur-
21 on ban° - Polvere di stelle

v Film: II grande dittatore 
(kom., ZDA 1940, r.-i. 
Charlie Chaplin), vmes 

24 or, (22-45) dnevnik 
0 in ^obnt dnevnik

u Rubrika: Mezzanotte e 
dintorni (vodi Gigi 
Marzullo)

\ »Al 2

7.00 Otroški variete: Pata- 
trac in risanke

8.30 Nadaljevanka: Capitol
9.30 Renesančna Italija

10.00 Variete: Aspettando 
mezzogiorno, 12.00 
Mezzogiorno e

13.00 Dnevnik - ob trinajstih
14.00 Nadaljevanka: Ouando 

si ama
14.45 TV igra: Lamore e una 

cosa meravigliosa
15.50 Nanizanka: Alf
16.15 TV igra: (Non) Entrate 

in guesta časa
17.00 Kratke vesti
17.05 Videocomic
18.20 Športne vesti
18.35 Nanizanka: Miami Vice
19.30 Rubrika: Rosso di sera
19.45 Dnevnik, šport, vreme
20.30 Film: Senza scampo 

(dram., It. 1989, r. Paolo 
Poeti, i. Kim R. Stuart, 
Natasha Hovey, 1. del)

22.15 Dnevnik - nocoj
22.25 Aktualno: Mode 1990
23.00 Košarka: Aris Solun- 

Philips Milan
23.50 Dnevnik in horoskop
0.20 Film: Direzione nord

(dram., VB 1951, r. An- 
thony Ki-mmings, i. 
John Mills)

da»ašnji_ televizijski in radijski sporedi lili

^ RAI 3_____________
12.00 Dok. oddaja: Meridiana 

- 11 ciclo della vita, Vita 
degli animali, Veleno 
strisciante, II bel man- 
giare, II nuovo processo 
penale

13.45 Smučarski skoki (iz 
Innsbrucka)

14.00 Deželne vesti
15.00 Turnir v biljardu, nato 

rubrika Black & Blue
16.00 Film: Lili (kom., ZDA 

1953, r. Charles VValters, 
i. Leslie Caron, Mel 
Ferrer)

17.15 Nanizanki: I mostri,
17.45 Vita da strega

18.10 Dok. oddaja: Geo
18.45 Športna oddaja: Derby
19.00 Dnevnik in vreme
19.30 Deželne vesti
19.45 BlobCartoon
20.00 Variete: Blob - Di tutto 

di piu
20.25 Aktualno: Una cartolina 

spedita da Andrea Bar- 
bato

20.30 Dok. oddaja: Samarcan
da, vmes (22.30) dnevnik

23.00 Variete: Fuori orario - 
Cose (mai) viste

23.50 Filmske novosti
24.00 Dnevnik - v kiosku

0.15 Pred 20 leti

| TV Ljubljana 1 |
8.50 Video strani
9.00 Mozaik. Spored za otro

ke in mlade: Indijanske 
legende; 9.25 Šolska TV 
- Slovensko mesto Pi
ran; 10.10 Svetila

10.25 Mozaik. Mostovi (pon.)
10.55 Video strani
12.55 SP v smučarskih skokih 

(prenos iz Innsbrucka)
15.15 Video strani -
15.25 Mozaik. Mostovi (pon.)
15.55 Žarišče (pon.)
16.30 Dnevnik in poslovne in

formacije
16.45 Mozaik (pon.)
17.45 TV okno
18.00 Spored za otroke in 

mlade: Najlepše pravlji-
. ce sveta 18.25 Ciciban, 

dober dan - V zasneženi 
deželi

19.00 Risanka in TV Okno
19.20 Dobro je vedeti
19.30 Dnevnik, šport in vreme
20.05 Nadaljevanka: Domovi

na (E. Reitz, r. Edgar 
Reitz, 10. del)

21.25 TV okno, nato Tednik
22.30 Dnevnik, šport in vreme
22.50 Komedija na sloven

skem odru: Barillonova 
poroka (G. Feydeau)

0.35 Video strani

[~liP) TV Koper
13.00 Rally Pariz-Dakar
13.30 TVD Novice
13.40 Nogomet - angleško pr

venstvo
15.30 Nočni boks (pon.)
16.00 Nogomet - špansko pr

venstvo
18.00 Rubrika: Pillole
18.15 Wrestling Spotlight
18.50 TVD Novice
19.00 Odprta meja
19.30 TVD Stičišče
20.00 Rally Pariz-Dakar
20.20 Rubrika: Pillole
20.30 Dok.: Čampo base
22.00 Rubrika: Mon-gol-fiera
23.15 Košarka NBA

TV Ljubljana 2
17.25 Dok.: Teleski "90
18.00 Studio Ljubljana
19.00 Nanizanka: Alb, Alb
19.30 Dnevnik in Žarišče
20.30 Dokumentarec: V hribih 

se dela dan - Poprek 
čez Pohorje

21.00 Plesni nokturno: Govo
rica telesa

21.15 Dok. oddaja: Spreminja
nja - Delavnica Marka 
Pogačnika

22.00 Večerni gost: Pogovor z 
dr. Felixom Turelom

C~-5*NALE5
■30 Film: I mllionari (koi 

ZDA 1949, r. Charles 1 
uiont, i. Marjorie Ma

1q Percy Kilbride)
'40 Kvizi: Časa mia, 12. 

Bis, 12.40 II pranzo e si 
vito, 13.30 Čari genitc 
14-15 H gioco delle co

15 pie
■d0 Aktualna oddaja: Age 

2ia matrimoniale (vo
is.ao ^?rta Flavlt

fuim: Susanna e le giu 
b6,rosse (kom., ZDA 19; 
r' Wiiiiam Seiter, i. Sh 
*eV Temple, Randol) 
bc°tt, Margareth Lo

I?.Oo te0°d)
nviz1: Doppio slaloi
47.30 Babilonia, 18.i 
“■K. g prezzo e giusl 
i? 00 II gioco dei 9, 19.

20.25 v'9 tno9de e marito
zi^ete: Striscia la no:

23.05 ^dz: Telemike
ariete: Maurizio C 

O.55 JahzoShow
ariete: Striscia la nol

No t\ia^Pon)
^ ahizanki: Hollywoc 
t.eaI, 2.10 Cover Up 

d® sottile seduzione

I nerga_______________ |
8.30 Nan.: II Virginiano - Vita 

nuova per Clara
10.00 Nadaljevanke: Una vita 

da vivere, 10.50 Aspet
tando domani, 11.20 Cosi 
gira il mondo

12.10 Nanizanka: Strega per 
amore

12.40 Otroška oddaja: Ciao 
ciao in risanke

13.40 Nadaljevanke: Sentieri,
15.35 La valle dei pini,
16.00 Veronica, il volto 
dellamore

17.00 Nanizanka: General
Hospital

18.00 Nad.: Febbre d amore
19.00 Aktualno: C"eravamo 

tanto amati
19.30 Nanizanka: Mai dire si - 

A denti stretti
20.30 Film: Il gran lupo chiama 

(kom., ZDA 1964, r. Ralph 
Nelson, i. Cary Grant, 
Leslie Caron)

22.45 Dokumentarca: Coustea- 
ujeva odprava, 23.15 
Hollywood, Hollywood

23.45 Film: Tempesta sul Nilo 
(pust., VB 1955, r. Teren- 
ce Young, i. Zoltan Kor
da)

1.45 Nan.: Nero WoIfe

| ITALIA 1_____________ |
7.00 Nanizanka: L'uomo di 

Singapore
8.00 Otroška oddaja
9.45 Film: Tarzan sul sentiero 

di guerra (pust., ZDA 
1951, r. Byron Haskin)

11.30 Nanizanke: Happy Days,
12.05 Nata libera, 13.00 
Luomo di Atlantide

14.00 Varieteja: Sentieri di 
Emilio, 14.30 Smile

14.45 Deejay Television
15.40 Nanizanka: Batman
16.00 Otr. odd.: Bim bum bam
18.00 Film: Noi siamo le colon- 

ne (kom., ZDA 1940, r. Al
fred Goulding, i. Stan 
Laurel, Oliver Hardy)

19.30 Nan.:Genitoriinblueje- 
ans, 20.00 Cristina

20.30 Film: Star Trek IV (fant., 
ZDA 1986, r. Leonard Ni- 
moy, i. William Shattner, 
Katherine Hicks)

22.45 Nan.: Časa Keaton
23.15 Rally Pariz-Dakar
23.50 Film: Il piu grande ama-

tore del mondo (kom., 
ZDA 1977, r.-i. Gene Wil- 
der)

1.35 Nanizanke: Tutti per 
uno, 2.00 Signor presi- 
dente, 2.30 Duetto

| OPEOH__________
12.30 Nanizanka: Ouattro in 

amore
13.00 Variete: Sugar
15.00 Nadaljevanke: Anche i 

ricchi piangono, 16.00 
Passiones, 17.00 Cuore di 
pietra

18.00 Nan.: Il supermercato 
piu pazzo del mondo

18.30 Dok.: Človek in zemlja
19.00 Filmske novosti
19.30 Risanke in smešnice
20.15 Variete: Sportacus
20.35 Film: L uomo ombra

(krim., ZDA 1934, r. V. S. 
Van Dyke, i. William Po- 
well, Myrna Loy)

22.30 Variete: Sportacus
23.00 Film: Omicidio in 35 mm 

(krim., ZDA 1983, r. Ken 
in Jim Wheat, i. Gail 
Strickland)

TMC_________________
9.30 Nadaljevanka: Adamo 

contro Eva
10.15 Nanizanka: Il giudice
10.45 Nad.:Terresconfinate
11.30 Aktualno: Ženska TV, 

Ogledalo življenja
13.30 Vesti in šport
14.30 Glasba: Clip clip
15.00 Risanke in nanizanka 

Roxana Banana

16.00 Film: I fratelli senza pau- 
ra (pust., ZDA 1953, r. 
Richard Thorpe, i. Ro
bert Taylor) v

18.00 Aktualno: Ženska TV, 
Ogledalo življenja

20.00 Vesti: TMC News
20.30 Film: Il pilota (dram.,

ZDA 1979, r-i. Cliff Ro
bertson)

22.20 Šport: Snežni planet
22.50 Vesti in šport
24.00 Film: Doppia identita 

(krim., ZDA 1977, r. Ber
nard McEveety)

TELEFRIULI__________
12.30 Medicinska rubrika
13.00 Dnevnik
13.30 Nan.: Vida de mi vida
15.00 Musič Box
17.15 Nad.: La ragazza dell ad- 

dio, 18.00 Cristal
19.00 Dnevnik
19.30 Rubrika: Dan za dnem
20.00 Rubrika o zdravstvu
20.30 Nadaljevanka: Lo scialo 

(r. F. Bossi, l.del)
22.00 Nan.: I diamanti della 

morte, 23.00 Kodjak
23.30 Dnevnik in News

TELE 4_______________
(Se povezuje s sporedi Italia 1)

Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro po 
naše; 8.00 Deželna kronika; 8.10 Sloven
ski Ikar; 8.40 Revival; 9.05 Ne vse, toda o 
vsem; 9.10 Južnoameriška folklora; 9.40 
Slovenska ljudska in umetna poezija;
10.00 Dnevni pregled tiska; 10.10 Z oper
nega repertoarja; 11.30 Zvočne kulise;
12.00 Pomembni dogodki našega stoletja; 
12.20 Melodije; 12.40 Naši zbori; 13.20 V 
žarišču; 13.30 Glasba po željah; 14.00 De
želna kronika; 14.10 Dvignjena zavesa,-
15.00 Glasbena medigra; 15.10 Četrtkova 
srečanja: Jugoslavija 1918-1941; 15.40 
Lahka glasba; 16.00 Mi in glasba; 17.10 
Roman: Vojna in mir (3. del); 17.25 Mladi 
val; 19.20 Zaključek.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00, 23.00 Poro
čila; 8.05 Znanja široka cesta; 8.35 Mladi
na poje; 9.05 Glasbena matineja; 11.05 
Naš gost; 11.30 Izbrali smo; 12.10 Pojemo 
in godemo; 12.30 Kmetijski nasveti; 13.30 
Radio danes, radio jutri; 13.38 Do štirinaj
stih; 14.05 Govorimo angleško; 14.25 Iz 
glasbene tradicije; <14.40 Radijski Mer- 
kurček; 15.15 Radio danes, radio jutri;
15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 Priljub
ljene melodije; 17.00 Studio ob 17.00; 
18.05 Koncert Big Banda RTV Ljubljana;
18.30 Zbori; 19.35 Lahko noč, otroci; 19.45 
Z instrumentalnimi ansambli; 20.00 Do
mače pesmi; 21.05 Literarni večer; 21.45 
Melodije; 22.00 Zrcalo dneva; 22.30 Po
doknica; 23.05 Literarni nokturno; 23.15 
Nočni program.

RADIO KOPER
(slovenski program)

7.30, 13.30, 14.30, 16.30, 19.00 Poročila;
6.00 Glasba za dobro jutro; 6.05 Na da
našnji dan; 6.10 Vremenska napoved in 
prometni servis; 6.30 Jutranjik in jutranja 
kronika; 7.30 Dnevni pregled tiska; 8,00 
Prenos Vala 202; 13.00 Oddaja v živo: Od 
enih do treh; 15.30 Aktualno: Dogodki in 
odmevi; 16.00 Glasba po željah; 17.00 
Črno na belem; 17.30 Primorski dnevnik;
18.00 Mladim poslušalcem; 19.00 Prenos 
Radia Ljubljana.

RADIO KOPER
(italijanski program)

8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30, 16.30, 17.30, 
18.30 Poročila; 7.15, 12.30, 15.30, 19.30 
Dnevnik; 6.00 Glasba; 6.05 Almanah; 6.30 
Zgodovinski utrinki; 6.50 Simfonija 
zvezd; 7.35 Glasba; 8.00 Razglednica; 8.20 
Glasba in Pesem tedna; 8.35 Mi in vi - 
glasba in telefon v živo; 9.32 Revival pa
rade; 10.00 Pregled tiska; 10.10 Super- 
pass; 10.35 Družinsko vesolje; 11.00 Pismo 
iz; 11.30 Italiana; 12.00 Glasba po željah;
13.00 Čestitke v živo; 14.45 Edig Galleti;
15.00 Srečanja, Za vse dopust v Jugosla
viji; 18.00 Proza; 18.40 Mi in vi; 19.00 
Glasba; 20.00 Nočni spored.

RADIO OPČINE
7.30, 13.30, 17.30 Poročila; 10.00 Dobro 

jutro; 15.00 Oddaja o modi: Cest la vie;
18.00 Vedeževalka; 20.00 Klasična glasba;
21.00 Radijski bazar, nato Nočna glasba.
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Konzorciji za namakanje - 
od božiča jih vodi komisar

Nekaj dni pred božičem je prevzel 
dolžnosti komisarja za upravljanje na
makalnih in melioracijskih konzorci
jev nekdanji videmski prefekt La 
Rosa. Na to mesto ga je imenovala De
žela, ki v tej stopnji očitno ni upošte
vala različnih stališč in predlogov, ki 
so bili iznešeni. La Rosa naj bi začasno 
upravljal tri melioracijsake konzorcije 
na Goriškem s ciljem, da se ugotovi 
dejansko stanje, predvsem z ekonom
sko — tehničnega vidika in da se nato 
najde najbolj primeren način upravlja
nja, bodisi v združitvi, oziroma poeno
tenju, bodisi v drugačnih oblikah vo
denja teh ustanov. Na Goriškem zade
va ukrep tri konzorcije: namakalni 
konzorcij za krminsko-gradiščansko 
območje, namakalni konzorcij za tržiš- 
ko območje, konzorcij za melioracije 
(izsuševanje) Prevale. Sedanja je torej 
vmesna stopnja v postopku prestruk
turiranja, za katerega se je odločila 
Dežela.

Načrt Dežele za preureditev uprav
ljanja namakalnih in melioracijskih

konzorcijev — načrt zadeva tudi dru
ge pokrajine in ne samo območja Go
riške — so predstavniki strank, stro
kovnih združenj in raznih ustanov 
sprejeli precej kritično. Največ pomis
lekov je bilo glede umestnosti pripo
jitve konzorcija za melioracije Prevale 
tako zaradi vrste posegov, ki so pred
videni na tem'območju, kakor tudi za
radi specifičnosti lastništva zemljišč. V 
tem primeru gre namreč za odvodnja- 
vanje, oziroma izsuševanje kmetijskih 
zemljišč in ne za namakanje, kakor je 
to slučaj konzorcija za krminsko-gra
diščansko področje in za tržiško. Las
tniki parcel in torej člani konzorcija 
pa so tako italijanski, kakor jugoslo
vanski državljani.

Eden od pomislekov, ki jih je bilo 
slišati ob nedavnih razpravah je tudi 
tisti, ki zadeva ekonomske odnose, 
oziroma plačevanje pristojbin. Odvod- 
njavanje je namreč znatno cenejše od 
namakanja. Upravičeno se zato člani 
konzorcija za melioracijo Prevale

sprašujejo, zakaj bi morali plačevati 
višje dajatve, ali vsaj, da se vprašanje 
pristojbin v celoti razjasni pred spreje
manjem kakršnihkoli dokočnih odloči
tev.

Ob tem velja zabeležiti, da so kon
zorcij ustanovili v obdobju med vojna
ma, ko so bile geopolitične razmere 
drugačne, predvsem pa ni bilo v teh 
krajih meje.

Prav zaradi te specifike, bi bila pri
mernejša, za območje, ki zadeva Pre
vale, drugačna oblika upravljanja. Up
ravo naj bi poverili Briški gorski 
skupnosti. V tem smislu je bil izdelan 
tudi predlog, ki so ga potrdile tudi ne
katere občine, osvojila pa tudi Pokra
jina.

Z njim je bila seznanjena Dežela, ki 
pa ga očitno v tej fazi ni upoštevala. 
Upati je, da bo nekaj več posluha v 
naslednji fazi, ko naj bi odločali o 
novi upravni konfiguraciji za območja, 
kjer so uvedene melioracije, oziroma 
vgrajeno namakalno omrežje.

Nadaljuje se pestra dejavnost središča

Bogat spored prireditev 
v našem Kulturnem domu

Četrtek, 4. januarja, ob 20.30 - Filmska sezona Kinoateljeja Gorica 
Kinema '90: predvajanje filma "Fantje iz Ulice Panispema". Režija Gianni 
Amelio.

Četrtek, 11. januarja, ob 20.30 - Filmska sezona Kinoateljeja Gorica 
Kinema '90: predvajanje filma "Maicol". Režija Mario Brenza.

Petek, 12. januarja, ob 20.30 - Koncert pianista Massima Gona. Glasbe
ni večer prireja Glasbena matica Gorica.

Ponedeljek, 15., in torek, 16. januarja, ob 20.30 - Gledališka predstava 
"Zid, jezero ". Gostovanje Drame SNG Ljubljana.

Četrtek, 18. januarja, ob 20.30 - Filmska sezona Kinoateljeja Gorica 
Kinema '90: predvajanje filma "Jezus iz Montreala". Režija Denys Arcand.

Nedelja, 21. januarja, ob 10. uri - Občni zbor goriške sekcije WWF.
Torek, 23. januarja, ob 18. uri - Srečanje z jugoslovansko kajakaško 

reprezentanco. Večer prirejata Kulturni dom in ZSŠDI.
Četrtek, 25. januarja, ob 20.30 - Filmska sezona Kinoateljeja Gorica 

Kinema '90: predvajanje filma "Money ". Režija Doris Dorrie.
Sobota, 27. januarja, ob 20.30 - Planinski ples, ki ga prireja Planinsko 

društvo Gorica.
Nedelja, 28. januarja, ob 9.30 - Posvet o športu. Prireja ga Združenje 

slovenskih športnih društev v Italiji.
Ponedeljek, 29., in torek, 30. januarja, ob 20.30 - Gledališka predstava 

Tennesseeja Williamsa "Tetovirana roža". Režija Mario Uršič. Gostovanje 
Slovenskega stalnega gledališča iz Trsta.

Razstava bo odprta še do 8. januarja

Restavriranje knjig Urejanje pokopališča 
in cest v Števerjanu

Poročali smo že, da so v Ulici Ra- 
batta 18 pred kratkim odprli prenov
ljeni sedež Študijskega in restavrator
skega centra ter v njem uredili tudi 
priložnostno razstavo.

Odprta bo še nekaj dni, do 8. t. m. 
Razstava si prav gotovo zasluži obisk 
že zaradi svoje posebnosti. Z restavri
ranjem starih knjig, listin in drugih 
dokumentov iz papirja se namreč uk
varjajo bolj redke ustanove. V Gorici 
pa je zadruga, ki je nastala pred peti
mi leti pravzaprav edina tovrstna us
tanova.

Poleg številnih eksponatov, ki nudi
jo dovolj jasen vpogled stanja v kate
rem se žal nahajajo knjige in drug ma
terial, se obiskovalci lahko seznanijo s 
samim postopkom restavratorskega 
dela, s pripravami, ki so jih, tudi sami 
izumili, in končno z uspehi potrpežl- 
kjivega dela.

Študijski in restavratorski center 
vodi Bruna Tomasini, pomaga pa ji 
pet sodelavcev. Center je v času od 
svoje ustanovitve že opravil nekaj za
htevnih posegov na goriškem knjiž
nem, oziroma arhivskem fondu.

Omeniti velja še tole: nekateri od 
članov so se strokovno usposabljali v 
restavratorskih delavnicah v Rimu in

Firencah. Center pa je priznan tudi s 
strani Državnega arhiva.

Razstavo si je mogoče ogladiti med 
10. in 12.30 in med 15. in 18. uro in 
sicer do 8. januarja.

Novi dinar 
še neznanka
Tudi po prvem, oziroma drugem de

lavniku v novem letu ostaja konverti
bilni dinar še precejšnja neznanka. 
Tujih kupcev je bilo tudi včeraj raz
meroma malo, novih bankovcev pa 
menda še ni videl nihče. Okrog pol
dneva včeraj smo se v Kmečki banki 
pozanimali za tečaj dinarja. Za odkup 
so včeraj plačevali 102 liri za en dinar, 
štiri lire dražja pa je bila prodaja te 
valute. Ostalo pa je le v glavnem pri 
teoriji, kajti pri okencu menjalnice se 
do takrat ni javil nihče.

Pri Goriški hranilnici so ohranili 
staro razmerje in je bil včeraj tečaj 
0,008 (za odkup) in 0,010 (za prodajo). 
Odkupni tečaj nemške marke je zna
šal včeraj 746,75, avstrijskega šilinga 
pa 106 lir.

V Števerjanu bodo v kratkem na
mestili posode za zbiranje pločevink 
in plastike. Tako namreč nalaga dr
žavni zakon št. 475 in v tem smislu so 
sprejeli odločitev na zadnji seji občin
skega sveta v lanskem letu. Števerjan- 
ska občinska uprava je že pred časom 
namestila, tako kakor vse druge obči
ne, posebne nabiralnike za zapadla ali 
neuporabljena zdravila in baterije. Z 
novim letom bodo namestili še poso
de, kamor bodo občani odlagali plasti
ko in pločevinke. Občinski svet je po
veril odbor, da uredi vse potrebno v 
zvezi s to službo.

Na seji je bil nadalje govor o ureja
nju, oziroma asfaltiranju cest v občini. 
V kratkem bodo novo asfaltno prevle
ko namestili na območju glavnega 
trga in na nekaterih manjših cestnih 
odsekih. Začeli bodo nadalje urejati 
pokopališče. Načrt predvideva preno
vo mrliške veže, napeljavo elektrike 
in vode. Poleg tega bodo uredili tudi 
dvajset grobov, ki so se vgreznili. Vsa 
omenjena dela bodo stala 40 milijonov 
lir, občinska uprava pa je od Dežele 
že prejela prispevek 20 milijonov lir.

Občinski svet je med drugim odo
bril nekaj sprememb glede obračuna-

Priletni mopedist je včeraj, nekaj pred 
dvanajsto uro, zadobil težje telesne po
škodbe v prometni nesreči v Carduccije- 
vi ulici. 82-letnega Luciana Lipizerja, ki 
biva na Trgu Tommaseo 10, je z avtomo
bilom zbila 34-letna Daria Černič iz 
Štmavra. Lipizer se je z mopedom peljal 
proti Travniku, v isti smeri je za njim 
pripeljala tudi Černičeva.
Točen potek nesreče še ni povsem pojas
njen. Lipizerja so sprejeli na zdravljenje 
na ortopedskem oddelku splošne bolniš
nice v Gorici, zaradi zloma kolka na levi 
nogi, številnih udarcev in odrgnin. Zdra
vil se bo dva meseca, v kolikor ne bodo

vanja davka na gospodarske dejavnos
ti (ICIAP). Tako je bila spodnja meja 
dohodka iz gospodarske dejavnosti — 
ta kriterij se namreč po novem tudi 
upošteva — določena v znesku šestih 
milijonov lir, zgornja meja pa v znes
ku trideset milijonov lir. Davčni zave
zanci, katerih dohodek iz gospodarske 
dejavnosti ni presegal šest milijonov 
lir, bodo plačali polovični znesek 
osnovne tarife, tisti pa, ki so presegli 
trideset milijonov lir, bodo plačali 
dvakratni znesek.

Občinski svet je na predlog odbora 
odobril še finančne prispevke kultur
nim društvom.

V ta namen so razdelili poldrugi 
milijon lir, društva pa bodo prejela: 
KD Nediža 150 tisoč lir, Združenje sle
pih iz Gorice 50 tisoč, Združenje za 
hemodializo iz Gorice 50 tisoč, krajev
na sekcija VZPI-ANPI 150 tisoč, kra
jevna sekcija slovenskih skavtov 150 
tisoč, SKD Sedej 500 tisoč in KD Briš
ki grič 500 tisoč.

Sklenili so tudi, da bodo prispevali 
po eno sejnino za humanitarno pobu
do "100 metrov upanja", ki je bila sre
di decembra v Krminu.

medtem nastopile komplikacije, ki so z 
ozirom na spoštljivo starost zmeraj mož
ne.

Zapisnik o nesreči sestavlja prometna 
policija.

razna obvestila
Slovensko planinsko društvo priredi 

11. t. m. ob 20.30 društveni večer v čital
nici knjižnice Damir Feigel. Predvajali 
bodo diapozitive o dejavnosti v lanskem 
letu ter o pohodu rekreativcev na Tri
glav.

Drevi Amelijev 
Fantje iz Ulice 

Panispema
Pred nami je že drugi del letošnje 

zimske sezone Gorica Kinema, ki ga 
prireja goriški Kinoatelje. Zimska se
zona se bo nadaljevala do marca, ko 
bo na sporedu letos že 5. Film video 
monitor.

Drevi ob 20.45 bodo v veliki dvorani 
Kulturnega doma v Gorici vrteli celo
večerni film italijanskega režiserja Gi- 
annija Amelia "Fantje iz Ulice Panis- 
perna" (1988). V glavnih vlogah nasto
pajo Andrea Prodan, Ennio Fantastic- 
hini, Mario Adorf in Laura Morante.

Film prikazuje na izviren in zanimiv 
način, kako je v prvih letih našega 
stoletja prijateljstvo skupine dečkov 
rodilo svetlo obdobje italijanske fizi
ke. Gre za vsem dobro znana imeno 
kot so npr. Fermi, Maj orana, Segre itd. 
Režiserju Ameliu je uspelo oplemeni
titi golo nizanje zgodovinskih poda
tkov z življenjskimi anekdotami in od
nosom med učiteljem in učencem.

________ kino________
Gorica

KULTURNI DOM 20.45 »Fantje iz Ulice 
Panispema«. Režija Gianni Amelio.

CORSO 18.00-22.00 »Kick boxer - ultimo 
guerriero«.

VERDI Danes zaprto.
VITTORIA 17.00-22.00 »Oliver & C«. Ri

sanka.
rwi V• vTrzic

COMUNALE Danes zaprto.
EKCELSIOR 17.30-22.00 »Ghostbusters 

II.«.
Nova Gorica

SOČA - Nova Gorica 18.00-20.00 »Dvojč- 
ka«.

SVOBODA - Šempeter 18.00-20.00 »Bat- 
man«.

DESKLE 19.30 »Njej je lepo v svili«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Provvidenti - Travnik 34 - tel. 531972. 

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Comunale 1 - Ul. Terenziana 26 - tel. 

482787.

Podaljšan rok za vplačila obrokov 
zemeljskih posojil (mutui fondiari)

Da bi se izognili gneči, ki se pojavlja in ki je predvi
dena v prvih dneh januarja ob napovedanih stavkah 
bančnih uslužbencev

Cassa di risparmio di Gorizia - Goriška hranilnica
sporoča

da je podaljšan rok do 10. januarja za vplačila obro
kov posojil, ki so zapadli 31. decembra 1989, brez 
dodatnih stroškov.

CASSA Dl RISPARMIO 
Dl GORIZIA

V nesreči v Carduccijevi ulici 
huje ranjen 82-letni mopedist

)) Kmečka banka 
) Gorica

KMEČKO-DELAVSKA HRANILNICA KMEČKO-OBRTNA HRANILNICA
IN POSOJILNICA V SOVODNJAH DOBERDOB

SLOVENSKI DENARNI ZAVODI NA GORIŠKEM
vas vljudno vabijo na

KONCERT
INSTRUMENTALNE SKUPINE »VECCHIA VIENNA« — umetniški vodja Vittorio Clemente, ZORANA LUPINGA — harmonika 

in ZDRUŽENIH DEKLIŠKIH ZBOROV VESNA - DEVIN - PRIMOREC TABOR — zborovodja Bogdan Kralj

GORICA- Deželni avditorij 
v soboto, 6. januarja, ob 20.30

Vstop samo z vabili, ki so na razpolago v tajništvih bank

>
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Publikacija o sodobnem zamejskem pisatelju

Slovenski kulturni klub izdal 
knjižico o večeru z A. Rebulo

SLOVENSKI KULTURNI KLUB - TRST

VEČER
2 ALOJZOM REBULO

Pred kratkim je Slovenski kulturni 
klub izdal knjižico z naslovom Večer 
z Alojzom Rebulo. Publikacija je izšla 
ob avtorjevi 65-letnici in se navezuje 
na večer s pisateljem, ki so ga sloven
ski višješolci v Trstu, člani Slovenske
ga kulturnega kluba, priredili 26. no
vembra 1988. Pisatelja je predstavila 
prof. Diomira Fabjan Bajc, po njenem 
uvodu pa se je razvil sproščen razgo
vor. »Ko smo pozneje poslušali mag
netofonski zapis tega razgovora, smo 
odkrili, da odgovori na naša vprašanja 
niso zanimivi samo za nas, ki smo se 
večera udeležili, ampak lahko iz njih 
prav vsakdo odkrije, kako gleda Re
bula na lastno delo, kaj mu pomeni 
pisateljevanje, kateri so njegovi vzori, 
kako gleda na druge literarne ustvar
jalce, kakšno vlogo igra v njegovem 
življenju narodna zavest, kaj mu po
meni vera in kakšno je sploh njegovo 
gledanje na življenje,« je zapisano v

predgovoru knjižice. Slovenski kultur
ni klub se je skratka zavedel, da ima v 
rokah dragocen dokument, ki ga sedaj 
izdaja v lični opremi Edvarda Žerjala. 
Knjižica naj bi bila poklon pisatelju in 
profesorju Rebuli ob njegovi 65-letnici 
in ob njegovem odhodu v pokoj. A ni 
le to. Obenem je tudi lepo darilo sa
mim slovenskim dijakom, ki imajo 
tako možnost, da se pobliže seznanijo 
z enim od protagonistov sodobne slo
venske književnosti.

Knjižica Večer z Alojzom Rebulo je 
razdeljena v dva dela. Prvi zajema 
tekst, ki ga je na novembrskem večeru 
v SKK prebrala prof. Diomira Bajc, h 
kateremu je ob koncu dodan še se
znam del pisatelja z Opčin. V drugem 
delu je objavljen zanimiv pogovor 
med pisateljem in mladimi člani SKK. 
Publikacijo dopolnjujejo črno-bele fo
tografije s srečanja z Rebulo in z nje
govih nastopov na Dragi.

La Contrada začenja novo leto z igralko Ariello Reggio

Dve sodobni enodejanki 
v gledališču Cristallo

Goriški filmski entuziasti zadovoljni s svojim lanskim obračunom

Optimistična Gorica Kinema in Film Video Monitor

Posnetek iz filma Sweetie Avstralke Jane Campion

K°t vsaka kulturna dejavnost »prej
šnjega desetletja«, ki pa se še nikakor 
ni izsušila..................................
tako

in nadaljuje svoj razvoj, 
n* j stoPa v 90. leta z optimističnim 
ri»i li0111 tudi Gorica Kinema — Go- 
u-la kinema, letni izbor filmov, ki jih 

Ponuja vsak četrtek celot- 
jj ??11.Soriškemu občinstvu v najlepši, 
(kin °ie °Premljeni in naj udobnejši 
Kult0 dvoran‘ mesta, v slovenskem 
mal?umem domu. Gorica že, a Kine- 
• • Ce se je Kinoatelje v

irr ------- opravilom (z dokumen-
>ern Zamejci pa tudi produkcij- 

se je pred leti prav okoli »kine-

časV, ^ se. le kinoatelje v zadnjem 
skoVJosvet^ kolj filmsko-organizacij- 
tarce tiškim °Pravilom (z dokumen-

tae“ razvila interna »jezikovna« deba- 
ra tskal se je namreč enakovreden iz- 
»cin italijanskemu (angleškemu) 

da bi ga lahko izvirno upo- 
pa k* v novem »logu« sezone, obenem 
težeri tak° izostrili sporočilnost preob- 
na k etPu.izrazu »film« , ki kot utruje- 
tnovrvriat*cia podpira (vsaj) dve poj- 

1 Področji, in sicer »film« kot us- 
dukci 6 °z' sam sistem filmske pro-

nosti (strip!), je za hčerko kulturno sa- 
mozatajevanje usodno. Francoska troj
ka je torej otvorila sezona Gorica Ki
nema Gorizia Cinema 1989/90, Ne
mec Percy Adlon pa je v svojem 
Rosalie gre nakupovat ponovno 
predstavil svojo tevtonsko zvezdo stal
nico, zalito Marianne Sagerbrecht. 
Goričane je pa pritegnil v največjem 
številu Poljak Krzistof Kieslowski s 
svojim Kratkim filmom o ljubezni, 
poglavjem iz Dekaloga, izbirne ekra- 
nizacije desetih božjih zapovedi. 
Zgodba je napisana v klasičnem film
skem jeziku, ki ga plemeniti kristalna 
dramaturgija strnjenega razpleta do
godkov in občuteno človeško doživet
je. Vse se vrti okoli enostavnega, 
spektralnega jedra ljubezni med 
dvema, po življenjskem okolju in sta
rosti različnima. Drugačna moč pa 
čeprav slična po intenzivnosti se je 
odbila iz filma In bila je luč gruzin
skega mojstra Otarja losselianija.

»Nemi« ozvočeni film s sporadičnimi 
didaskalijami dialogov se rodi iz navi
dezno dokumentarnih posnetkov 
vsakdanjega življenja. Civilizacijska 
prisila bele kulture ogrozi identiteto 
afriške vasice do te mere, da na koncu 
sami razseljeni prebivalci nesejo na
prodaj (»razmnožene«) idole svoje vasi 
- same sebe... Iz Afrike v Ameriko, sre
di katere stoji mesto Memphis, kultur
no središče Elvisa Presleya in vozlišče 
nerešenih socialnih problemov. Sko
zenj teče Skrivnostni vlak Jima Jar- 
muscha, ki v minimalistični pripovedi 
splete v sinhron zasuk tri različne 
zgodbe res različnih človeških eksi
stenc. Ljubezni v teku Giuseppa Ber- 
tolucija (brata znamenitejšega Bernar
da) je svojo izvirno in nežno temo 
(homo-ljubezen dveh mladenk) posta
vil pod pero pogojene scenaristke in v 
neprofesionalno igro sicer profesional
nih (?) igralk. Za angleškim filmom 
Petra Halla Bila je odsotna nevsiljivo 
stoji antipsihiatrija (družba je vzrok 
duševne bolezni!) vendar je stvar razu
mljiva tudi brez tega: »prismuknjena« 
in pred tem dolgo let internirana teta 
se kot klin zagozdi v skrite razpoke 
navidez uglajenega zakonskega življe
nja dobre angleške buržujske družine.

Do 5. Film Video Monitorja, ki bo 
na vrsti od 2. do 6. marca 1990, pa se 
bo odvil drugi krajec revije Gorica Ki
nema. Nocoj se bo vrtel film Giannija 
Ameba Fantje iz Ulice Panisperna, ki 
govori o magičnem trenutku italijan
ske fizike, ko so rasli »bodoči« Maj ora
na, Fermi, Segre. Sploh pa se ves kra
jec Kineme odvija v pečatu italijan
skega filma, ker bosta na sporedu tudi 
dve srečanji z avtorjem. V četrtek, 11. 
januarja, bo stopil pred goriško občin
stvo Mario Brenta, režiser filma Mai- 
col. Film je drama proletarskega oko
lja v Milanu, zanimiv pa je tudi zato, 
ker je nastal v sklopu delovanja film
skega centra Ipotesi Cinema v Bassa- 
nu. Franco Piavoli avtor intimnega 
posluha za naravo in »biološko dimen
zijo« človeka bo drugi gost in bo 22. 
februarja predstavil svoje zadnje delo, 
Nostos, Povratek. Ob omenjenih itali
janskih filmih izstopajo iz selekcije še 
Jesus of Montreal Denysa Arcanda 
(Zaton ameriškega cesarstva!), ki ga 
je v Cannesu nagradila žirija, Sweetie 
Avstralke Jane Campion, ki je prav 
tam navdušil zbrano kritiko in Cookie 
»Madonnine« režiserke Susan Seidel- 
man, ki tokrat vklopi v svojo ekipo 
Petra Falka in Jerryja Lewisa.

ALEŠ DOKTORIČ

Tržaško gledališče La Contrada bo 
v soboto, 6. januarja, začelo s predsta
vami v novem letu. Na odrskih deskah 
gledališča Cristallo bo igralka Ariella 
Reggio odigrala dve enodejanki so
dobnih italijanskih dramatikov, in si
cer La vedova nera Claudia Terrona 
in Grisaglia blii Sergia Velittija, ki ju 
je režiral Mario Licalsi.

Reggiova je debitirala v teh dveh 
enodejankah lanskega julija, ko je na
stopila v okviru poletne gledališke re
vije Teatro-attore, tokrat pa ju bo po
novila izven abonmaja. Rdečo nit, ki 
povezuje ti zgodbi »vsakdanje noros
ti«, predstavlja osamljenost protago
nistk, znanstvenikove žene, ki se lah
ko končno vsa posveti možu, potem 
ko ga je prizadela paraliza (La vedova 
nera) in matere, ki je na sodišču obto
žena, da je s strupom za miši zastrupi
la svoje otroke (Grisaglia blu). Obe 
deli sta bili prvič uprizorjeni leta 1959, 
druži pa ju več elementov. Obe sta 
grajeni na klasičen tristopni način, 
Terronovo »Črno vdovo« je igrala Dia
na Torrieri, ki je bila tudi mati Sergia 
Velittija. Carlo Terron spada med naj
bolj pronicljive sodobne italijanske 
dramatike. Njegova dela so med dru
gim igrali nekateri vrhunski italijan
ski igralci, kot so na primer Tino Car
raro, Evi Maltagliati, Anna Proclemer, 
Giorgio Albertazzi in Paola Borboni. 
Sergio Velitti je zaslovel z romanom 
Bellicapelli (1958), napisal pa je več 
enodejank v italijanščini in tudi nea
peljskem in rimskem narečju.

Na sliki: Ariella Reggio v enode
janki Grisaglia bld

Rastoč uspeh goriškega Kinoateljeja
Igor Prinčič je koordinator Kinoateljeja, zato tudi »gi

balna os« sezone Gorica Kinema.
Koliko članov šteje Kinoatelje?
Preko 700.
Premiersko« predvajanje filmov brez repriz odgovar

ja po tvojem pričakovanjem občinstva?
Deloma. Seveda bi gledalci radi imeli isti film tudi več 

dni na razpolago. V takem primeru pa bi postal Kulturni 
dom navadna kinodvorana, kar ne ustreza več namenu 
sezone Gorica Kinema. Enkratnost filmskega ogleda us
tvarja namreč občutek dogodka, nekakšno »filmsko gleda
lišče«:

Kakšen je bil in je odziv mesta?
Sedanji uspeh in velik odziv gledalstva ter dejstvo, da 

je občinstvo stalno raslo vse od negotovih začetkov v letu 
1981, posebej pa še v zadnjih dveh letih, razkriva po mo
jem dve stvari: prvič, da občinstvo ceni vsebinski pristop, 
ki temelji na kvaliteti programa,- drugič, da se je v teh 
letih zgradila kultura odprtega prostora med Slovenci in 
Italijani. Prav to srečevanje brez predsodkov je vzrok in 
posledica uspeha obenem. Slišati je tudi, da so dejavnosti 
v Kulturnem domu ravno zaradi tega zanimivejše. Vse to 
pa je tudi rezultat doslednega in dolgoletnega obnašanja 
Kinoateljeja, ki je temeljilo v prepričanju, da je vsakršno 
ločevanje — politično med Slovenci, narodnostno med Slo
venci in Italijani — odtujujoče za človeka in okolje. (A. D.)

vog
od

ter »film« kot sleherni proiz- 
'JCl9ov na- filmskem traku oz. 
Prič ariaj0če umetniško delo. V pre- 
tazgi d® b° kdo taka »praktična« 
»obst-,1 ianja nadaljeval, je beseda 

Kaw a<< v rabi.
rizia p°rkoli že, Gorica Kinema - Go- 
katerj aierria 1989/90 je prva sezona, v 
dani bili filmi izbrani in napove- 
bodn "te na začetku, medtem ko se

D ProHvajanja nadaljevala tja d O
naja 1990. Sezona se je torej začela 2. 
jtevembra 1989 s filmom Bruna Nuyt- 
w Famillle Claudel, trpko zgodbo 
Vi ne sestre katoliškega literata 
saaia Claudella. Skozi omamno, a tudi 
Wi VŠečno fotografijo se Isabelle Ad- 
kjh broizkusi v nosilni vlogi čudežne 
n.^ke ustvarjalke, katero veliki Au- 
v . Rodin izkoristi v svoj dobiček in 
Pop00 Pogubo. Vendar pa se je v 
Pot tj* uri predvajanja gledalčevega 
trtg ežljivost utrudila iskanja veličas- 
He 9a optičnega učinka v kosti ohlap- 
tta ?ramaturgije, zato ga je predvide- 
tevlri napovedana Camillina zblazni- 
boij-Pustila hladnega. Neprimerno 
Bj-p j® izzvenel tankočutni Gospod 
tpay. (režija Patrice Leconte), ki dra- 
šp y "ost Simenonovega romana zari- 
kotj, ^anjav° (n rahlo vzdušje: izjemno 
ster ^Ujketiven in sporočilen film brez
n*ain B i-.e-i.eii pa se je OKonsui 
Cosk*K osnais, plodna eminenca fran- 
R°čern v sv°ji filmski komediji
Pril:. . domov. V izvirni »kulturni 

je soočil dobrodušnega ame-. ______ ________________

b°Vo^h-Staruka' risarja stripov in nje- 
Potart,ncerk° z Evropo, njenimi vred- 
ti ^J11 /n tradicijo. On je in hoče osta- 
Pe zan'riuan' stripe riše in Kultura ga 
91edflr,lma; Poerka pa je nasprotno za- 
Megtp v uvropskost (Baudelaire!). 
Post n m Pa ko oče skozi svojo določe- 

ajde stik z okoljem v svoji izraz-

Po mnenju revije Prospettive nel mondo je najslabšo knjigo napisala Marina Ripa di Meana

Najlepša v kraljestvu, najslabša v literaturi!
Prelom iz starega v novo leto je že tradicionalno postal čas obračunov. V 

teh dneh v sredstvih javnega obveščanja kot gobe po dežju poganjajo raznoraz
ne lestvice najboljših, najlepših, največjih, skratka tistih »naj«, ki so v komaj 
preteklem letu največ pomenili, največ storili, največ presenetili, največ...

Tudi italijanska revija Prospettive nel mondo že vrsto let ob prehodu v 
novo leto objavlja svojo posebno lestvico, ki vsaj v Italiji nima primere. Petde
set njenih urednikov se tačas izreče o najslabši knjigi minulega leta! Lestvica 
»najslabših piscev« je še vsakič dvignila med italijanskimi literati precej prahu, 
kar je za tiste, ki se poklicno ukvarjajo z literaturo, povsem razumljivo. Letos, 
ob razglasitvi rezultatov, se je tudi dvignil pravcat oblak prahu, ki pa je imel 
bolj mondeni kot literarni predznak. Revija Prospettive nel mondo je namreč za 
najslabšo knjigo lanskega leta izbrala delo La piii bella del reame (Najlepša v 
kraljestvu) znane predstavnice italijanskega jet seta Marine Ripa di Meana. 
»Marina«, kot ji kar na kratko pravijo njeni najbližji (le-teh pa ni malo...), je na 
lestvici najslabših prekosila tako slavno ime, kot je angleški pisatelj indijskega 
porekla Salman Rushdie, ki je s svojimi Satanskimi stihi »osvojil« drugo mesto. 
Tretje mesto te neprestižne lestvice je pripadlo knjigi Lorto del paradiso (Ne
beški vrt) Giannette Alberoni, soproge znanega italijanskega sociologa Fran- 
cesca Alberonija.

Marina Ripa di Meana ni bila preveč presenečena, ko so jo izbrali za 
»najslabšo pisateljico«. Izjavila je, da ne piše literature, pač pa se omejuje na 
opis pretežno erotično-veseljaških dogodivščin, ki jih je preživela v svojem 
burnem življenju. O anketi revije Prospettive nel mondo je ironično povedala 
le, da je »spet prva«, kar je navsezadnje zanjo najvažnejše. La piu bella del 
reame je njena druga knjiga. Po prvi knjigi, I miei primi guaranfanni (Mojih 
prvih štirideset let) so posneli film z očarljivo Carol Alt v njeni vlogi, že sedaj 
pa se založniki in producenti potegujejo za njeno tretje kjižno delo — kriminal
ko, popoprano seveda s seksom, ki naj bi vsaj po napovedih avtorice zasenčila 
vse dosedanje erotične zgodbe. Uredniki revije Prospettive nel mondo bodo 
torej po vsej verjetnosti še imeli opravka z »najlepšo v kraljestvu«...

Na sliki: Marina Ripa di Meana, po mnenju revije Prospettive nel mondo 
»najslabša pisateljica v letu 1989,« v eni od svojih sicer običajnih izzivalnih poz.
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Na včerajšnjih tekmah italijanskega nogometnega pokala

Vsi favoriti zasluženo zmagali
RIM ■— Prve tekme četrtfinalnih 

skupin italijanskega nogometnega po
kala so se v glavnem zaključile z glad
ko in zasluženo zmago favoriziranih 
domačinov. V prvi skupini je Roma 
brez poškodovanega Manfredonie, ka
terega je nadomestil sicer odlični Pel- 
legrini, gladko premagala Ascoli, ki je 
tudi na tej tekmi pokazal vso svojo 
tehnično skromnost. Že res, da so pri 
Ascoliju manjkali štiri standardni ig
ralci, vendar pa je Roma že v prvem 
polčasu dosegla razliko treh zadetkov 
in bi verjetno ta izkupiček še poveča
la, če bi si to le želela. Igralci Rome so 
to zmago posvetili klubksemu soigral
cu Manfredonii. V A skupini je poči
val Inter.

V B skupini tekma med Bologno in 
Fiorentino ni bila lepa, vendar pa so 
lahko premraženi gledalci videli kar 
pet zadetkov. Zmaga domačinov je 
bila zaslužena. Tokrat je počival Na- 
poli. V tretji skupini pa je Sampdoria 
s težavo premagala okrnjeno Pescaro, 
ki je kot drugoligaš na papirju dosti 
slabša ekipa kot Genovčani, ki pa so 
se morali res namučiti, da so strli od
por žilavih nasprotnikov. Že res da je 
pri Sampdorii manjkala kaka polovica 
standardnih igralcev, vendar pa to ne 
opravičuje tako težko izbojevano zma
go. V C skupini je počival Milan. V 
četrti skupini pa sta Messina in Ata- 
lanta bledo izenačila z 0:0, počival pa 
je Juventus.

2. KOLO (sreda, 10. t. m.): Ascoli - 
Inter (poč. Roma); Napoli - Bologna 
(poč. Fiorentina); Milan - Messina 
(poč. Atalanta); Pescara - Juventus 
(poč. Sampdoria).
ROMA - ASCOLI 3:0 (3:0)

STRELCI: Di Mauro v 14', Desideri 
v 24', Giannini v 38'.

ROMA: Cervone, Berthold, Nela, Di 
Mauro, Pellegrini, Comi, Desideri, Pia-

centini, Vdller (v 46' Baldieri), Gianni
ni (v 62' Tempestilli), Rizzitelli.

ASCOLI: Bocchino, Destro, Mancini, 
Carillo, Rodia, Arslanovič, Cavaliere, 
Benetti (v 46' Sabato), Cvetkovič, Gio- 
vanelli, Garlini (v 60' Didone).

SODNIK: Ouartuccio (Torre Annun- 
ziata). OPOMNJENI: Vdller in Arsla

novič. KOTI: 11:2 za Romo. GLEDAL
CEV: 15 tisoč.
BOLOGNA - FIORENTINA 3:2 (1:1)

STRELCI: Barristini (F) v 14', Geo- 
vani (B) v 30' (enajstmetrovka), Waas 
(B) v 53', Stringara (B) v 58', Detrycia 
(F) v 62'.

BOLOGNA: Cusin, Luppi, Villa, 
Stringara, Ilijev, Galvani, Marronaro 
(v 86' Cabrini), Bonini, Waas, Geovani 
(v 46' Giordano), Bonetti.

FIORENTINA: Landucci, Pioli, Del- 
1’Oglio, Battistini, Pin (v 80' Del Lama), 
Faccenda, lachini, Dunga, Buso, Ku- 
bik, Di Chiara (v 46' Detrycia).

SODNIK: Magni (Bergamo). OPO
MIN: DelLOglio, Detrycia, Villa, Lup
pi. KOTI: 5:2 za Bologno. GLEDAL
CEV: 7 tisoč.
SAMPDORIA - PESCARA 2:1 (1:0)

STRELCA: Mancini v 20' in 83’, Ed- 
mar v 58'.

SAMPDORIA: Pagliuca, Mannini, 
Carboni, Pari (v 46' Invernizzi), Vier- 
chowod, Lanna, Lombardo, Cerezo, 
Salsano, Mancini, Dossena.

PESCARA: Zinetti, Camplone, Ar- 
menise, Gelsi, Di Gara, De Trizio, Caf- 
farelli (v 55' Edmar), Ouaggiotto, Trai- 
ni, Gašperini, Rizzolo (v 47' Pagano).

SODNIK: Dal Forno (Ivrea). OPOM
NJENI: Di Gara, Carboni, Camplone. 
KOTI: 4:2 za Sampdorio. GLEDAL
CEV: 12 tisoč.
MESSINA - ATALANTA 0:0

MESSINA: Dore, Lo Sacco, Doni, 
Bronzini, Petitti, Da Mommio, Cardel- 
li, Manari, Protti (v 62' Romano), Fic- 
cadenti (v 77' Berlinghieri), Di Fabio.

ATALANTA: Ferron, Contratto, Pas- 
ciullo, Bordin, Vertova, Progna, Strom- 
berg (v 86' Bonacina), Madonna, Evair 
(v 58' Nicolini), Bortolazzi, Bresciani.

SODNIK: Fabbricatore (Rim). 
OPOMNJEN: Cardelli. KOTI: 5:3 za 
Atalanto. GLEDALCEV: 7 tisoč.

Posticipirano srečanje italijanske A kge

Prekii tekmo
Milan - Verona 0:0 (prek. v 28’)

MILAN: Pazzagli, Tassotti, Maldini, 
Ancelotti, Costacurta, Baresi, Donado- 
ni, Rijkaard, Van Basten, Evani, Simo
ne.

VERONA: Peruzzi, Favero, Calisti, 
Giacomarro, Sotomayor, Gutierrez, 
Fanna, Prytz, Gaudenzi, Magrin, Pus- 
ceddu.

SODNIK: Coppetelli (Tivoli). KOTI: 
2:0 za Milan. GLEDALCEV: 40 tisoč.

MILAN — Megla, ki se v tem zim
skem obdobju tako rada pojavlja v 
Milanu, je še enkrat zagodla športnim 
manifestacijam v tem mestu. Sinoči so 
namreč morali prekiniti posticipirano 
tekmo italijanske nogometne A lige 
med Milanom in Verono, ki so jo mo
rali preložiti 17. decembra lani, ker je 
prav takrat Milan igral v Tokiu proti 
Meddelinu za medcelinski pokal.

Milan je tekmo začel poletavno, saj 
si je ustvaril nekaj zrelih priložnosti 
za zadetek, vendar pa je bil vratar Ve
rone Peruzzi vedno na mestu. Kmalu 
pa se je nenadoma prikradla megla, 
tako da je moral sodnik najprej tekmo 
prekiniti, po nekajminutnem pogovo
ru s stranskima sodnikoma in obema 
kapetanoma pa je dokončno poslal vse 
igralce v slačilnoco.

Kdaj bodo spet odigrali to tekmo? 
Po pravilniku je ne morejo danes, kar 
bi lahko storili, če bi se tekma niti ne 
začela, vendar je sam Milanov pred
sednik Berlusconi izjavil, da bi lahko 
ta pravila interpretirali nekoliko bolj 
elastično in vseeno igrali danes to 
tekmo. V obratnem primeru bi jo na
mreč morali šele prihodnji mesec, saj 
je koledar športnih prireditev zelo na
trpan.

Milan ■ Vem
Disciplinski ukrepi

Strogo v A ligi
MILAN — Disciplinska komisija itali

janske nogometne zveze je kar strogo 
postopala z izključenimi igralci A lige. [ 
Prepoved dveh kol igranja sta dobila 
Mannini (Sampdoria) in Zaini (Ascoli), za , 
eno pa Cerezo (Sampdoria), Aguilera 
(Genoa), Battistini (Fiorentina), Bruno 
(Juventus), Desideri (Roma), Evair (Ata
lanta), Gualco (Cremonese) in Pierleoni 
(Cesena).

V B ligi paje bil za tri kola diskvalifi
ciran Enzo (Torino), za eno pa Cinello 
(Avellino), Napolitano (Cosenza), Ottoni 
(Padova), Calori (Piša), Gelsi (Pescara), 
Gnoffo (Licata), Miranda (Foggia) in No- 
taristefano (Como).

Pet dni po infarktu

Manfredonii 
gre na bolje

BOLOGNA — Zdravstevno stanje 
Manfredonie je vse bolje, tako da v krat
kem ne bo njegova prognoza več pridr
žana. Včeraj je celo sam prehodil nekaj 
korakov ter jedel, predvsem pa je hotel 
vedeti, kaj se je zgodilo. Ne žena Carolij 
na ne zdravniki pa mu niso hoteli dati 
časopisov ne informacij o nesreči, da ga 
ne bi vzburili. Manfredoma tako še ne 
zna ničesar o tistem, kar se mu je zgodi
lo in celo računa, da bo odigral nedelj-; 
sko tekmo. Po radiu je tudi hotel slediti 
včerajšnjim pokalnim tekmam, vendar 
pa so mu tudi to zdravniki prepovedali-

Umrla dva mladinca Vicenze
VICENZA — Včeraj sta med hudo av

tomobilsko nesrečo izgubila življenje 
dva mladinca nogometnega tretjehgaša 
Vicenze, ki 50 trenutno igrali v ekipi 
Thieneja. Žrtvi sta 18-letna Andrea Rigo- 
danza in Stefano Dal Lago, ki sta na ne
kem križišču pri Vicenzi iz še nepojas
njenih razlogov trčila v drugo večje vo
zilo.

Skakalna turneja Intersport

Danes v Innsbrucku

INNSBRUCK — Novoletna skakal
na turneja Intersport se bo nadaljevala 
danes v Innsbrucku, kjer bo na spore
du tretja tekma, medtem ko bo finalni 
nastop v sobotp v Bischofshofnu. Stro
kovnjaki napovedujejo, da se bodo v 
Innsbrucku najbolje odrezali Avstrijci, 
katerim doslej ni šlo vse po želji. Do
mača skakalnica sicer ne predstavlja 
nobene prednosti, vendar naj bi jih 
številno občinstvo znalo popeljati _ do 
prodornejših uspehov kot so jih želi 
doslej oz. v začetku letošnje tekmoval
ne sezone, katere veliki finale bo mar
ca v Planici. Tega mnenja je tudi vo
dilni v svetovnem pokalu, Avstrijec 
Vettori, ki pa največ možnosti le pri
pisuje Vzhodnemu Nemcu Weissflogu. 
To je utemeljil s trdnim prepričanjem, 
da je Weissflog med vsemi najzaneslji
vejši.

Vse kaže, da bo vreme danes šlo na 
roko organizatorjem in tekmovalcem, 
ki se bodo pomerili na skakalnici, ka
tere rekord pripada Čehoslovaku Pav
lu Plocu (leta 1985 je skočil 112 m da
leč). Skakalnica je dobro pripravljena,

a sneg je naraven, kar omogoča boljši 
zalet. To je pomembno, ker ima ska
kalnica oster prehod z zaletišča na do- 
skočni most. Žato je nekaj skakalcev v 
začetku imelo težave na včerajšnjih 
treningu, zatem so se znašli in se jim 
je posrečil skok nad 100 m. Tako je na 
primer Avstrijec Kuttin najprej skočil 
skromnih 77 m, nakar se je popravil 
do 103 in 101 m. Isto se je godilo slovi
temu Fincu Nykanenu (90 m ter dva
krat po 108 m).

Jugoslovani so skakali razmeroma 
skromno, nakar so se le popravljali. 
Franci Petek je na primer dosegel raz
daljo 102 m, Miran Tepeš pa 101 m. 
Najboljši Jugoslovan v tej začetni fazi 
svetovnega pokala, Primož Ulaga, vče
raj ni še ujel pravega zaletnega polo
žaja, a Lotrič je prvič skakal po dalj
šem premoru, medtem ko Goran Januš 
zamuja za ostalimi.. Uvrstitev okoli 10. 
mesta bi bila za jugoslovanske tekmo
valce trenutno že sijajen uspeh.

Na sliki (AP): trenutek z včeraj
šnjega treninga v Innsbrucku.

Košarkarski pokal prvakov

Telo za Šibe in lin
V današnjem 3. kolu košarkarskega pokala prvakov čaka 

tako splitsko Jugoplastiko kot milanski Philips nič kaj lah
ko delo. Spličani, ki so dobro startali (v 1. kolu so odpravili 
Barcelono, v 2. pa prav Philips) se bodo pomerili z nevar
nim Limogesom, ki je doslej pripravil senzaciji: najprej je 
kar v Tel Avivu zmagal proti Makabiju in nato v pravi 
ekshibicijski tekmi doma še proti nizozemskemu Commo- 
doru. Tekma v Splitu se bo začela ob 20. uri.

Philips bo gostoval pri nevarnem Arisu, o katerem nima 
nič kaj lepih spominov. Tokrat pa bo verjetno še huje kot 
običajno, saj bo manjkal Meneghin (influenca), Riva ima 
oteklo koleno, a McAdooja še vedno boli leva Ahilova teti
va. Nekaj upanja prinaša le vest, da Aris ni v najboljši 
formi.

Odpadel moški smuk v Garmischu
GARMISCH PARTENKIRCHEN Zaradi pomanjkanja 

snega je odpadel (tretje leto zapored) tudi moški smuk v 
Garmisch-Partenkirchnu. Smuk bi morali izpeljati 13. t. m., 
vendar snega ni od nikoder.

Včeraj pa so v jugoslovanski reprezentanci sporočili, da 
bodo na sobotnem in nedeljskem slalomu v Kranjski gori 
barve Jugoslavije branili Benedik, Žan, Bergant in Planin
šek. V ženski vrsti, ki bo v soboto nastopila na slalomu na 
Piancavallu, pa bodo Svetova, Šarčeva, Pušnikova, Bokalo
va in Dežmanova.

Na rallyju Pariz - Dakar

De Petri spet v ospredju
N'GOURTI (Niger) — Premoč vozil Peugeot je bila več kot 

očitna tudi na včerajšnji 6. etapi (Dirkou - N Gourti, 497 km), 
medtem ko je med motociklisti v ospredju De Petri, ki je prišel 
do svoje 3. zaporedne etapne zmage.

Iz bolnice v Bologni, kjer se zdravi poškodovani Bonacini, pa 
prihajajo spodbudne vesti. Zdravniki so sporočili, da je tekmo
valec sicer še vedno v nezavesti, ki pa ni več tako globoka kot 
v začetku. Žal pa ostaja zelo kritično stanje francoskega pilota 
Polija, ki se zdravi v bolnici v Marseillu.

Vrstni red včerajšnje 6. etape:
MOTOCIKLISTI: 1. De Petri (It.) cagiva 5.01('20"; 2. Arcarons 

(Šp.) cagiva po 117"] 3. Mas (Sp.) yamaha 3'57"; 4. Orioli (It.) 
cagiva 413"; 5. Magnaldi (Fr.) yamaha 9'38".

AVTOMOBILISTI: 1. Ambrosino (Fr.) peugeot 2.37'41" penah- 
zacije; 2. Wambergue (Fr.) peugeot po 48 '; 3. Vatanen (Fin.) 
peugeot 1’51"; 4. Waldegaard (Sve.) peugeot 2'38 "; 5. Capdevil« 
(Šp.) nissan 7'42"; 6. Ickx (Bel.) lada 12'.

Skupni lestvici po 6. etapi:
MOTOCIKLISTI: 1. Peterhansel (Fr.) yamaha 27.35'27''; 2. Ne- 

veu (Fr.) yamaha po 12"; 3. Orioli (It.) cagiva 12124. Mas (Šp.) 
yamaha 13'53"; 5. Picard (Fr.) yamaha 16'03"; 6. Lalay (Fr.) suzuki 
43'51”; 7. Picco (It.) yamaha 48'34'j 8. Magnaldi (Fr.) yamaha 
1.2519"; 9. De Petri (It.) cagiva 1'43'17"; 10. Arcarons (Šp.) cagiva
1.54'50". 

AVTOMOBILISTI:, ____________- Vatanen (Fin.) peugeot 7.4417" penaU'
zacije; 2. VValdegaard (Šve.) peugeot po 47'01"; 3. VVambergue 
(Fr.) peugeot 1.51'08"; 4. Servia (Šp.) range rover 3.25'27"; *>- 
Cowan (VB) mitsubishi 3.45'47".

Matematične igre okoli vrhunskih plavalnih dosežkov

V prsnem slogu pod minuto čez šest let
Plavalni svetovni rekord Dmitrija 
olkova na progi 100 m prsno s časom 
3 41 je bil res dosežen v 25-metrskem 
azenu, ker pa gre za drugi dosežek 
od minuto na tej progi, je tehnično 
inimivo ugibanje o prebitju zidu 60 
skund tudi v dolgem bazenu.
Prsno plavanje je najpočasnejše 

ted štirimi slogi, ker mora računati z 
ibi, ki v vodi telo zavirajo tako pri 
elu rok kot nog, medtem ko so pasiv- 
i gibi pri kravlu, delfinu in hrbtnem 
lavanju izven vode.
Koliko take »tare« odpade na čase 

ri prsnem plavanju, je zelo' težko iz- 
ačunati, morda pa je bolj dojemljiv 
ogled na razmerje v odstotkih med 
asi v prsnem plavanju in drugimi slo- 
i. Iz teh razmerij je mogoče tudi teh- 
ično oceniti napredovanje tega raz- 
leroma počasnega načina plavanja. 
Svetovni rekord na 100 m prsno (v 

limpijskem bazenu, 50 m) znaša 
'01'65 (Steve Lundguist, ZDA, 1984), 
ia 100 m prosto pa je najboljša znam- 
:a pri 48'42. Če damo času v kravlu 
■rednost 100, je znamka iz prsnega 
loga 127.

Kako sd se razmerja gibala v prej- 
njih letih? Predvsem je potrebno 
imeniti, da ima proga 100 m prsno 
ilimpijski status samo od leta 1968 na- 
>rej. Tedaj sta bila svetovna rekorda v 
:ravlu 52"2, v prsnem slogu pa 1'06"2. 
llednji je torej imel vrednost 126,8 v 
jrimerjavi s stolico kravla. Štiri leta 
casneje je bilo razmerje 1"22:1'04"94

ob docela enakem razmerju v odstot
kih.

V kasnejših obdobjih se je razmerje 
za prsno plavanje celo poslabšalo in je 
leta 1976 znašalo 127,6, po OI v Mos
kvi pa 127,1. Do najugodnejše vred
nosti je prišlo prsno plavanje po letu 
1984 z rezultatom 124,9.

V primerjavi z ostalima umetnima 
slogoma sta sliki naslednji: v razmerju 
s hrbtnim (svetovni rekord na 100 m 
55'T9 = 100) predstavlja prsni slog 
111,7, kar je najugodnejše razmerje v 
zadnjih 20 letih, v katerih je bila za
muda največja leta 1972 s 115,3%. 
Ključna osebnost v hrbtnem slogu je 
bil tedaj Roland Matthes, ki je v bis
tvu sam ustvarjal napredek v njem.

V primerjavi z delfinom (svetovni 
rekord na 100 m 52"84 = 100) je prsna 
znamka enaka 116,7%. Na skoraj ena
ki ravni je razmerje že od leta 1976, 
prej pa je doseglo celo 119,6%, v glav
nem po zaslugi Marka Spitza, ki je 
močno pospešil napredek v delfinu.

Iz pregleda imen velikih plavalcev 
jasno izhaja, da prsni slog ni prispeval 
pravih "supermanov" kot so bili Spitz, 
Matthes, Salnikov, Gross in Biondi, 
čeprav stanovitnost razvoja časov v 
prsnem slogu v primerjavi z drugimi 
dokazuje, da gre v bistvu za tehnično 
enakovredne dosežke.

Dejstvo, da je prsni slog konec kon
cev počasen, ne navaja k poveličeva
nju njegovih izvajalcev. Na gre niti

zanemarjati estetskega videza. P oseb; 
no pri delfinu - in le malo manj pr'» 
kravlu se na oko občuduje moč p)a' 
valca, medtem ko se pri prsnem plava- 
nju vse odvija pod vodo.

Pri ženskem plavanju so razmerji
skoraj enaka. Tako predstavlja veljav
ni rekord na 100 m prsno r07’’91 124°/» 
časa v kravlu, 112% znamke v hrb
tnem slogu in 117,2% v delfinu. Pre
miki so bili v dveh desetletjih majhni- 
Trenutno izgleda prsno plavanje ^ 
rahli zamudi za delfinom.

V tekmovalnem pogledu je prsi)0 
plavanje nekakšno lovišče za SZ, ki ]° 
imela vedno kopico odličnih plaval
cev, olimpijske kolajne pa je osvajajcev, OlimpiJSKe pa je usvaja-
največ pri dekletih. V svojo korist ih13 

tr^inn -/maao na 200 m iz let*celo trojno zmago na 
1976.

Oboževalci plavanja se bodo moro^ 
spominjali Jugoslovanke Djurdj®se spuiimijan u uyusiUVClIlR.e rO.

Bjedov, ki je na OI v Mehiki leta 1963
presenetljivo osvojila zlato na 100
i r-% a OflH r-riin srebro na 200 m. .

Kdaj bo meja 60 sekund premaga0 
tudi v 50 m dolgem bazenu? Sodeč P 
mejnikih olimpijskih obdobij, se bo 1 
zgodilo komaj leta 1996 s časom 59 9 , 
V zadnjih 20 letih je svetovni reko! 
napredoval poprečno za 1,42% vsa° 
štiri leta, računi pa so zgolj igra s 
vilk, ki ne more upoštevati nepred . 
denih slučajev. Že dejstvo, da rek0 , 
od leta 1984 ni napredoval, je dok 
da matematika sama ne more spre0 
njati dejstev. (Bruno Križman)
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Svetle in temne plati nogometa na Goriškem

Pošteno bo treba zavihati rokave
Leto, ki je za nami, je z nogometne- 

9a zornega kota na Goriškem bilo po
membno zaradi prestopa štandreške 
JUventine v 1. amatersko ligo. Po za- 
r®s dolgem obdobju je namreč sloven
je moštvo ponovno zaigralo v tej ligi
\s tem postalo med najpomembnejši- 

v Gorici, ki se ne more ponašati s 
a«ovostnim nogometom, saj zastavo-

5°Ša te panoge, Pro Gorizia, nastopa . 
"Jeddeželni ligi. Bližina Trsta in Vid- 
519 ter splošno nezanimanje, ki vlada 

tg športno panogo, je pač botrovalo 
dejstvu, da se razen izjem gospodarski 
"ttogi ne zanimajo, da bi tej ekipi za
gotovili mesto med profesionalci. Še 
^■lancarlo Pozzo, ki je Pro Gorizio re- 
T propada, je očitno naveličan in 
faz°iaran in je sklenil, da ekipo ob 
koncu sezone zapusti.
, Z odhodom predsednika Pozza se bo 
orez dvoma odprlo veliko vprašanje: 
a“ se bo našel kdo, ki bo prevzel nje- 
9ovo mesto in društvu zagotovil vsaj 
astop v meddeželni ligi. Obstaja na- 

'nje^ nevarnost, da ekipe ne bodo vpi- 
ay v to kategorijo, kar pomeni, da bo 

j! 1 najpomembnejši goriški postavi 
to i • za^eti vse znova, to je v 3. ama- 
t jLi ligi, sicer vsi upajo, da se kaj 
®£e3a ne bo pripetilo, čeprav je treba 
~unati tudi s to možnostjo.
Ldede slovenskih enajsteric pa me- 
ato, da si Juventina, kljub trenutne- 

Zaskrbljujočemu položaju, le zaslu- 
« Pahvalo za to, kar je v zadnjih letih 
tp.rLa. Sedaj je potrebno, da premosti 

ave, ki so nastale in doseže cilj, ob- 
tapnekvligi.

boH° lkorai dvajsetnevnem premoru 
d a° Standrežci zadnjo tekmo prvega 
ten? Prvenstva odigrali na tujem. V 
n.m času je prišlo do ponovne zame- 
K!ave trenerja, saj je Grion nadomestil 

lana. Prihod Griona, ki je enajsteri- 
Pripeljal iz 3. v 1. amatersko ligo in 

na?]°. začel letošnjo prvoligaško pot, 
in , • Prispeval, da se ekipa »zdrami« 

Zaigra, kot pač zna.

Daudio Ulian (Sovodnje)

Paolo Travagin (Juventina)

V zadnjih dveh domačih srečanjih, 
ko so vsi računali na 3 ali 4 točke, v 
resnici pa so Štandrežci ostali praznih 
rok, je Juventina igrala res slabo, ne
povezano in pri večini igralcev je bilo 
opaziti, da ne kaže tiste zagrizenosti, 
ki je potrebna še zlasti postavi, ki se 
bori proti izpadu.

Osebno ne verjamem, da bo že sama 
zamenjava trenerja zagotovila uspehe. 
Dejstvo pa je, da Griona in pomočnika 
Tavčarja igralci že poznajo, predvsem 
pa poznajo njun način vodenja in tre
niranja. Sedaj pa je na igralcih samih,
da pokažejo, česa so zmožni. Slednji 
(le nekateri) bodo morali pokazati 
tudi, da so že premostili nesoglasja s 
trenerjem, zaradi česar je tudi prišlo 
do »razporoke«. Sedaj ni več časa za 
neumestne polemike in nepotrebno iz
menjavo mnenj. Vsakdo mora opraviti 
nalogo, za katero je poklican: igralci 
morajo igrati in poslušati nasvete tre
nerja, ta pa mora storiti vse, da bo eki
pa čimbolj uspešna.

Če stopimo za dve stopnički niže, 
bomo v goriški skupini 3. amaterske 
lige našli naša predstavnika, ki nista 
ravno v najbojšem položaju kar zade
va vodilna mesta. To velja predvsem 
za Sovodnje, ki so se v začetku prven
stva nadejale, da bodo letos odigrale 
gotovo eno vidnejših vlog.

Predsednika ŠD Sovodnje Lucijana 
Fajta smo vprašali, zakaj je prišlo do 
takega razpleta v prvenstvu.

»Ocena dosedanje prehojene poti je 
brez dvoma slabša od tega, kar smo 
načrtovali in pričakovali. Težko je si
cer izluščiti vse razloge, zaradi katerih 
je ekipa z vodilnih položajev zdrknila 
na sredino lestvice. Eno pa drži: neraz
položenost napadalne vrste je precej 
prispevala k današnjemu položaju. V 
začetku sta namreč Acconcia in Vec-

chiet dobro igrala in precej obetala. 
Ne vem, kaj se jima je zgodilo, da sta 
v nadaljevanju precej popustila. Mis
lim, da ekipa nasploh dobro igra, us
tvarja več priložnosti za zadetek, pred 
nasprotnimi vrati pa se nekaj zatakne. 
Doslej smo imeli več takih primerov, 
ko smo gospodarili na igrišču, do za
detka pa nismo prišli.«

Prvenstvo je na polovici poti. Ali 
misliš, da obstajajo še možnosti, da 
se Sovodnje vključijo v boj za na
predovanje?

»Resnici na ljubo je treba reči, da za 
to sezono moramo odmisliti možnost 
napredovanja, še posebno, če bo ekipa 
še naprej igrala tako kot doslej. Zato 
se bo treba že v naslednjih mesecih 
pripraviti na naslednje prvenstvo in v 
moštvo vključiti čimveč mladih, da 
pridobijo na izkušenosti.«

Kaj pa zmagovalec prvenstva, kdo 
so po tvojem glavni kandidati?

»Glavni kandidat za prestop v višjo 
ligo je brez dvoma San Pier, ki je do
slej pokazal največ. Ob vodilnemu na 
lestvici ima precejšnje možnosti enaj
sterica iz Turjaka in tudi goriški Au- 
dax se lahko poteguje za prestop v 
višjo ligo.«

Dario Gergolet, ki odgovarja za 
člansko postavo doberdobske Mlados
ti, je takole strnil oceno o prvenstve
nem poteku kraške postave: »Doslej 
uresničujemo to, kar smo si zastavili v 
začetku prvenstva. Vedeti je namreč 
treba, da smo letos štartali brez poseb
nih ambicij, saj smo skoraj v celoti 
prenovili ekipo in dali možnost mlaj
šim igralcem, da so se izkazali. Naš 
namen je bil prvenstveno ustvariti 
skupino prijateljev tudi zunaj igrišča 
in v tem smo uspeli.

Igralci, ki prihajajo od vsepovsod, 
od Brd do Tržiča, so pokazali veliko 
resnost do dela in so povsem razumeli, 
kaj društvo hoče doseči. Kot primer 
naj povem, da je obisk na treningih 
vedno polnoštevilen, rekel bi skoraj 
stoodstoten.

To nam je v veliko zadoščenje, tako 
da lahko z večjo umirjenostjo rešuje
mo tudi vprašanje notranje organiza
cije dela, ki se polagoma izjasnjuje.«

Rudi Pavšič

Marko Zavadlav (Mladost)

iz planinskega sveta - iz planinskega sveta
Uspel novoletni izlet 

SPar na MedvedJ'ak
novo iol Priredilo, kot že vsako 
TofontJ0' krajši izlet na tržaški Kras.

ie bil Medvedjak nad 
Prav /L izleta pa se je udeležilo 
r°vQlo število članov. Temu je bot- 
rQv ne/6)* čredno lepo sončno, čep- 
Pa So /?-,.ko rnrzlo vreme, udeleženci 
°dborn/r r z izletom, ki ga je vodil 
v°ljni. jv 'rane Armani, izredno zado- 

Po n0) vrhu, katerega so dosegli 
hoji, so nazdravili novemu

4/1 * Pomoči° šampanjca, vina in... 
doij^ega peciva. Na vrhu so se celo 
/e • .e Pogovorili z graničarji, tako da 
0ciPrtof zadobil... mednarodni značaj 
Pe(je e. meje. Na sporedu je bilo še 
lzJetvln sPlošna zabava, tako da je 

Sestransko zelo uspel.

Slovnica januarskega Alpa

Izlet v Marano Lagunare
Izlet v Marano Lagunare konec ok

tobra je bil, kljub deževnemu vreme
nu, pravo doživetje. Zato pa, da bi 
vsem tistim, ki niso mogli na prejšnja 
dva izleta konec oktobra, omogočili 
ogled zanimivosti Marana Lagunare, 
si je SPDT, ne brez težav, ponovno za
gotovila ladjo kapetana Geremie in 
prireja zato izlet v nedeljo, 21. t. m. Ta 
bo vsekakor zanimiv in poučen.

Prva letošnja številka Alp
Na naslovnici je prikazan smučar, 

kar je glede »nesrečne« smučarske si
tuacije, malce ponesrečeno ali neak
tualno. Nič zato... Uvodnik je tokrat 
prispeval založnik Giorgio Vivalda, 
ki se je malce pohvalil glede uspeha 
revije, v rubriki Exploit pa so omenje
ni ekstremni smučarji in njihova (že 
zaključena?) parabola. Vse je bilo že 
presmučano, kar je ekstremnega, se 
sprašuej člankar, ali so še druga ob
zorja pred nami? V članku Raid Blanc 
je analizirana možnost prirejanja 
daljših tekmovanj turnega smučanja, 
sledi pa cela vrsta »smučarskih« član
kov, da nam je kar hudo pri srcu, ko 
pa se bomo morali tudi letos verjetno 
odpovedala snežni opojnosti.

Tudi lani najvišja priznanja 
našim alpinistom

Ob vsakem novem letu se seveda 
delajo tudi obračuni nad pravkar za
ključeno sezono, proslavlja se športni
ke leta, tokrat tudi desetletja ipd. 
Tudi letos z veseljem opažamo, da so 
na slovenski anketi športnika leta 
Slovenije in Jugoslavije tudi alpinisti. 
Tomo Česen, ki je opravil fantastični 
solo vzpon na himalajski sedemtiso- 
čak Jannu, je na samem vrhu najbolj 
uspešnih slovenskih športnikov, s 
Spličanom Stipetom Božičem, ki je

lani osvojil Everest skupno z Vikijem 
Grošljem, pa se je znašel na lestvici 
najboljših Jugoslovanov. Grošelj pa 
je tudi med najboljšimi slovenkimi 
športniki. To pa v družbi smučarjev, 
košarkarjev, nogometašev ipd., kar ni
kakor ni malo.

Alpinizem je torej vsestransko ena
kopraven šport z ostalimi? Ne po
vsem, ko pa ga ni mogoče televizijsko 
predvajati v neposrednem prenosu (in 
še to ni res, saj verjetno niti ne more
mo slutiri razvojne razsežnosti špor
tnega plezanja), oz. tako, da ga imajo 
ljudje vedno pred očmi. Vseeno pa ne 
smemo pozabiti, da je bil leta 1986 
sloviti Reinhold Messner italijanski 
športnik leta, da je isti Messner skup
no s Poljakom Kukuczko prejel olim
pijsko zlato kolajno »ad honorem« in 
da bo v kratkem športno plezanje po
stala olimpiska disciplina.

obvestila
SK DEVIN

obvešča, da bo 7., 14., 21. in 28. t. m. 
priredil razne avtobusne smučarske 
izlete. Cene: štirje prevozi 55.000 lir, 
en prevoz 15.000 lir, samo tečaj pa
40.000 lir. Informacije in vpisovanje 
v večernih urah na št. 200236.

SMUČARSKI ODSEK ŠD BREG 
obvešča, da organizira 4 nedeljske 
izlete in tečaje, ki jih bodo vodili 
naši vaditelji. Izleti bodo v Sappado 
14., 21. in 28. januarja ter 4. februar
ja. Vpisovanje in informacije na se
dežu društva v telovadnici v Dolini 
8. januarja od 19. do 21. ure.

ŠZ JADRAN
sporoča, da je Jadranov urad v 

Prosvetnem domu na Opčinah, Ul. 
Ricreatorio 1 (tel. 213403), odprt za 
občinstvo vsako jutro (razen ob so
botah in nedeljah) od 10.30 do 12.30.

Pred nadaljevanjem odbojkarskih prvenstev

Z dosedanjimi nastopi 
naše ekipe zadovoljile

i.
Naši odbojkarji in odbojkarice v dr

žavni ženski C-l ligi in dveh deželnih 
imajo letos za božične in novoletne 
praznike daljši odmor kot v prejšnjih 
letih: prvenstvo se bo nadaljevalo 13. 
t. m., zato je to primeren trenutek za 
kratek obračun o nastopih naših 9 še- 
sterk v preteklem letu. Dokaj primer
na bo tudi primerjava z izkupičkom v 
istem obdobju v sezoni 1988-89.

ŽENSKA C-l LIGA
Tako v lanski kot tudi v letošnji se

zoni je Bor Elpro pred prazniki odi
gral 8 tekem. V pretekli sezoni so so 
borovke v 8 tekmah pospravile 6 točk,

Marko Kalc

2 manj kot v letošnji. Tudi prvenstve
ni poti sta bili dokaj različni. Začetek 
sezone 1988-89 ni bil najbolj spodbu
den. Tržačanke so izgubile 4 tekme 
zapored, in sicer z AUSA Pav Cervig- 
nano (1:3), Albatrosom Treviso (3:2), 
Pav Videm (1:3), La Previdente 3:0 (z 
mastno tiskanimi ekipami doma). Prvi 
dve točki so naše odbojkarice izboje
vale doma s skromno šesterko Fratte 
(3:0). Premoč Tržačank sta morala pri
znati tudi Itas sredi Fiume Veneta, 
prav tako po 3 nizih in nato še Fincan- 
tieri po pravi maratonski igri v Tržiču 
s 3:2. Pred božičem je bil na vrsti mes
tni derbi in tudi to pot je bil Bor Elpro 
domačin, ki »prednosti« domačega ig
rišča ni znal izkoristiti, saj je izgubil 
po pravi maratonski igri in tie-breaku.

Novi trener Bora Elpro Marko Kalc 
je v letošnji sezoni imel na samem za
četku prvenstva precej več sreče kot 
njegov predhodnik Aleksander Koren. 
Tržačanke so najprej odpravile skrom
ni Ghemar s 3:0 in nato še vse boljši 
CMC Venezia Mestre s 3:1. Tretji na
sprotnik, Vivil iz Ville Vicentine, je 
prekinil njihovo zmagovito pot z zma
go po 3 nizih. Lanski neugodni na
sprotnik AUSA Pav iz Cervignana se 
letos ni mogel enakovredno kosati z 
borovkami, saj se je moral predati 
brez osvojenega niza. Brez večjih te
žav so naša dekleta odpravile tudi no
vinca v ligi, Peroni iz Tržiča. Po 2 
spodbudnih nastopih brez izgubljene
ga niza se je Bor Elpro pomaknil pod 
sam vrh lestvice. Na gostovanju v Tr
žiču pa so se uspešni nastopi žal kon
čali. Prvi favorit za končno zmago, Al
batros iz Trevisa, se je pokazal v iz
redni luči in je zmagal s 3:1. Odbojka
rice iz Dola so izkoristile slab dan bo- 
rovk in izbojevale prestižni točki po 4 
nizih. Štiri sete je trajal tudi mestni 
derbi z OMA Mobili San Giusto. V 
preostalih 3 tekmah prvega dela pr
venstva igrajo borovke najprej v Vid
mu z nevarnim Pav, ki ima tudi 8 točk, 
a je mesto više na lestvici zaradi bolj
šega količnika v nizih, nato prihaja v 
goste novinec Cordenons, ki ima sicer 
točki manj, a ga res ne gre podcenje
vati. Prvi del prvenstva bo Bor Elpro 
končal 27. t. m. v gosteh pri Foče Co- 
lori v Latisani.

Glede dosedanjih tekem nam je tre
ner Marko Kalc povedal naslednje: 
»Konkurenca v naši skupini je precej 
izenačena. V tem prvem delu smo 
osvojili točki manj kot smo načrtovali 
pred prekinitvijo prvenstva. Z Vivilom 
in Albatrosom smo sicer izgubili, a 
moram priznati, da sta objektivno 
boljša nasprotnika. Po nepotrebnem 
smo izgubili v Dolu, v največji meri 
po lastni krivdi. Za konec je prišel še 
poraz v mestnem derbiju z OMA Mo
bili San Giusto, ko spet nismo igrali 
najbolje.

Prekinitev prvenstva je prišla ob 
pravem česu. Upam, da si bodo neka
tere naše odbojkarice končno pozdra
vile poškodbe, ki so jih stalno pestile 
od samega začetka prvenstva. Vseka
kor ne bomo počivali, saj smo pred 
novim letom petkrat trenirali, do 
nadaljevanja prvenstva in prvega gos- 
tovanja v Vidmu pa bi morali vaditi 
najmanj še enkrat več.

Za še bolj uspešno nadaljevanje mo
ramo predvsem izboljšati servis in 
sprejem servisa ter blok. Za tekmo s 
Pav iz Vidma moramo biti optimalno 
pripravljeni in igrati odlično, ker 
samo tako lahko osvojimo predragoce
ni točki. Nasprotnice dobro poznamo, 
njihova igra je enostavna, a razmero
ma malo grešijo in prav to je velika 
vrlina te šesterke.«

MOŠKA C-2 LIGA
Po 3 letih imamo v tej ligi spet tri 

naše šesterke. Najprej je Val, pred
hodnik današnjega Mebla Imsa, 2 leti 
nastopal v višji C-l ligi, potem je eno 
leto poskušala srečo med tretjeligaši 
goriška 01ympia, že nekaj let pa je 
stalen član najvišje moške deželne 
lige Bor Cunja Avtoprevoz.

Do prekinitve so letos odigrali tek
mo več, a ne glede na to manjhno raz
liko lahko vseeno opravimo primerja
vo z lanskim prvenstvom. Bor Cunje 
Avtoprevoz je bil ob izteku predlan
skega leta in lanskega prvenstva na 
odličnem 2. mestu na lestvici za 
ASFJR iz Čedada, a z istim številom 
točk (14). Obe šesterki sta samo enkrat 
izgubili, borovci z ASFJR v 6. kolu 
(3:0), Čedajci pa v 2. kolu z Libertasom 
v Turjaku (3:2). Meblo Imsa je bil s 6 
točkami na 10. mestu: premagal je Pav 
iz Remanzacca (3:0), Libertas (3:2) ter 
Fontanafreddo (3:1), izgubil pa s Fin- 
cantierijem po 3 nizih, z DLF iz Trsta 
(3:1), Volley iz Vidma mu je prepustil 
niz, ASFJR in Cima Truciolari iz Saci- 
leja mu nista nudila niti delnega za
doščenja. Letos je bil izkupiček Trža
čanov slabši, saj so s tekmo več po
spravili točki manj, Meblo Imsa pa se 
lanko ponašaz enkrat boljšim izkupič
kom.

Letošnja prvenstvena pot naših 3 
ekip je bila naslednja:

1. kolo:: Bor Cunja Avtoprevoz - 
Meblo Imsa 3:0, Intrepida Mariano - 
01ympia 0:3; 2. kolo: 6lympia - Prata 
3:0, Meblo Imsa- Vivil 3:1, Pav Reman- 
zacco - Bor Cunja Avtoprevoz 3:2: 3. 
kolo: Vivil - Bor Cunja Avtoprevoz 
3:0, Volley Pordenone - Meblo Imsa 
1:3, Torriana Gradišče - 01ympia 0:3; 
4. kolo: 01ympia - Rozzol Trst 3:0, 
Meblo Imsa - Libertas Turjak 3:0, Bor 
Cunja Avtoprevoz - Volley Pordenon 
0:3; 5. kolo: Libertas Turjak - Bor Cu
nja Avtoprevoz 0:3, Intrepida Mariano 
- Meblo Imsa 0:3, 01ympia - Reman- 
zacco 3:0; 6. kolo: Fincantieri - 01ym- 
pia 3:2, Meblo Imsa - Prata 2:3, Bor 
Cunja Avtoprevoz - Intrepida Mariano 
3:0; 7. kolo: Prata - Bor Cunja Avtop
revoz 2:3, Torriana Gradišče - Meblo 
Imsa 2:3, 01ympia - Cima Truciolari 
Sacile 1:3; 8. kolo: Meblo Imsa - Roz
zol Trst 3:0, Volley Bali Videm - 
01ympia 1:3, Bor Cunja Avtoprevoz - 
Torriana Gradišče 3:0; 9. kolo: 01ym- 
pia - Meblo Imsa 3:1, Rozzol Trst - Bor 
Cunja Avtoprevoz 2:3.

Mirko Špacapan, veteran med naši
mi odbojkarji, a na igrišču še vedno 
mladostno zagnan in učinkovit ter 
mladim za zgled, je nastope 01ympie 
tako ocenil: »Naša formula, da smo 
dali prednost mladim odbojkarjem, ki 
nimajo še 18 let, se je odlično obnesla. 
Na vsaki tekmi igrajo po štirje mladi. 
Te naše mlade sile tudi uspešno nasto
pajo v prvenstvu under 18, saj so prak
tično že pokrajinski prvaki. Brez več
jih pretresov in travm nam je uspela 
zamenjava generacij. Glede pomladit
ve 01ympie moram omeniti, da so ne
kateri naši igralci prestopili k drugim 
društvom, trije Cotiči branijo barve 
Soče v 1. diviziji, Dornik pa je uspešen 
trener in tudi igralec pri goriškem San 
Luigiju (D liga).

Mirko Špacapan

S trenutno uvrstitvijo smo več kot 
zadovoljni, saj spadamo med najboljše 
ekipe v ligi in dva poraza sta bolj več 
posledica poškodb kot moči nasprotni
ka. Na gostovanju v Tržiču smo izgu
bili s 3:2, potem ko se je v 4. nizu 
poškodoval naš naj bolj iši tolkač Si
mon Terpin. K predaji nas je cicer pri
silil tudi naslednji nasprotnik, Cima 
Truciolari, a resnici na ljubo nas ni 
nadigral, ker smo bili v okrnjeni po
stavi. Tako kot v preteklih dveh pr
venstvih se tudi letos dobro priprav
ljamo za vsak nastop. O nasprotnikih 
imamo vse potrebne informacije. Za
dani cilj tudi dosežemo, če seveda ne 
delamo hujših napak. Letos takih ni
hanj ni bilo, če pa je do njih prišlo, jih 
gre pripisati že omenjenim poškod
bam.«

GIANI FURLANIČ 
(Se nadaljuje)
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Ugrabitelji so posredovali fantovo fotografijo

Cesare Casella je živ 
Družina prosi za molk
MILAN — Cesare Casella je živ, 

ugrabitelji pa so se ponovno javili 
družini s pismom, ki nosi podpis 
ugrabljenega fanta. Vest o tem je 
posredoval milanski državni prav- 
dnik Adolfo Beria D'Argentine.

Ugrabitelji so naslovili večjo ku
verto na ime publicista Antonia 
Delfina, doma iz Bovalina pri Loc- 
riju. Delfino je tudi ravnatelj tam
kajšnjega tehničnega zavoda in je 
pismo našel med redno šolsko po
što.

V kuverti, ki jo je nemudoma iz
ročil državnemu pravdniku Roccu 
Lombardu, je bila tudi fotografija 
ugrabljenega Caselle. Fant je bil 
obrit in na kratko ostrižen. Oblečen 
je bil z debelo volneno majico in 
vetrnim jopičem, v rokah pa je 
imel izvod dnevnika Corriere dello 
šport, ki je imel na naslovni strani 
vest o slabosti, ki je obšla igralca 
Lionella Manfredonio.

Starši ugrabljenega Caselle so že 
pred nekaj tedni prosili tolpo, naj 
jim posreduje dokaz, da je Cesare

še živ. Poleg tega pa je družina 
prosila vse vire javnega obvešča
nja, naj opustijo primer Casella, ker 
je to motilo ugrabitelje. Tudi tokrat 
je Cesarova mama sicer z zadovolj
stvom komentirala vest o pismu, 
vendar je obnovila prošnjo, naj se o 
ugrabitvi piše čim manj.

Pismo, ki so ga izročili publicis
tu, je bilo napisano z normografom. 
V prvem delu so se razpisali ugra
bitelji, ki so sporočili družini, da je 
Cesare živ, da ga niso nikoli mislili 
umoriti, poleg tega pa, da je Giu
seppe Strangio povedal policiji že 
vse. Obrazložili so tudi razlog dol
gotrajnega molčanja, saj so napisa
li, da niso mogli stopiti v stik z 
družino veliko prej, zakonca Casel
la pa že dobro vesta zakaj.

V drugem delu pisma so ugrabi
telji prepustili besedo Cesaru, ki je 
v šestih vrsticah napisal, da se po
čuti dobro in je prosil starše, naj 
»prijazno« upoštevajo možnost iz
plačila zaključne vsote, ki jo zahte
vajo ugrabitelji.

Na Balkanu bo demokratizacija družbe izredno težavna

Izbruh bolgarskega nacionalizma 
ob priznanju prvih pravic Turkom

Nasilje na meji med Iranom in Sovjetsko zvezo 
Panislamski fundamentalizem že aviga glavo?

MOSKVA —.Po sporočilu agencije TASS je 
na 137 kilometrih svojetsko-iranske meje, na 
območju Nahičevanske avtonomne republike, 
prišlo do resne destabilizacije razmer, z name
nom vnašanja nereda na celotno območje Za
kavkazja. Iranske oblasti so pozvale Moskvo naj 
z učinkovitimi ukrepi prepreči nadaljevanje ne
mirov. O nasilju poročajo tudi iz azerbajdžan- 
ske enklave Gorski Karabah. Panislamizem dvi
ga glavo?

Sovjetska zveza se sooča z novim izbruhom 
nasilja, ki tokrat prestopa zlasti njene južne 
meje. Po skopih in zapoznelih uradnih obvesti
lih so neimenovani skrajneži v noči iz 31. de
cembra na prvi dan letošnjega leta, na obmej
nem sovjetsko-iranskem območju, v Nahičevan- 
ski sovjetski avtonomni republiki, uprizorili 
pravcato razdejanje, saj so »pod vplivom alko
hola in mamil« požigali in rušili inženirsko-teh- 
nične objekte vzdolž skupne meje. Uničevali so 
mejnike in obmejna znamenja, podirali stražne 
stolpe, požgali sovjetske zastave. Z nasiljem ni 
bilo prizanešeno niti družinam uslužbencev in

pripadnikom obmejnih enot. Uradni viri ne po
ročajo o številu žrtev, materialna škoda pa zna
ša več milijonov rubljev. Skrajneži so z barbar
skimi akcijami vdrli na iransko ozemlje, zato je 
delo obmejnih služb do skrajnosti težavno. Iran
ske oblasti so zaradi incidenta, na Moskvo že 
naslovile protestno noto in vodstvo pozvale, naj 
z učinkovitimi ukrepi pravočasno prepreči 
nadaljevanje nemirov in odpravi posledice na
stalega stanja.

O krvavih spopadih in brezumnem nasilju 
poročajo tudi iz Stepanakerta, prestolnice gor- 
sko-karabaške avtonomne pokrajine, kjer je pri
šlo do napada na kadete t.i. notranje vojske, ki 
so s samoobrambnim streljanjem preprečili spo
pad širših razsežnosti. O napadih skrajnežev po
ročajo tudi iz azerbajdžanskega rajona Dželila- 
bad, kjer so nasilneži vdrli na sedež lokalnega 
partijskega vodstva, ranili prvega sekretarja 
Alijeva in 63 pripadnikov milice.

Med omenjenimi dogodki na videz ni skup
nega imenovalca, toda če upoštevamo, da Azer

bajdžan, zaradi spora z Armenci, le ti so kristja
ni, praktično že leto dni živi na robu državljan
ske vojne, postane slika jasnejša. V tej republiki 
živi 6,9 milijona prebivalcev, od tega 78% Azer
bajdžancev, po 8% je Rusov in Armencev. Več 
kot polovica azerbajdžanskih bratov, okrog 6 
milijonov, jih živi* v sosednjem Iranu in pogla
vitni razlog najnovejšega divjanja na meji je 
najbrž nezadovoljstvo nad umetnim ločevanjem 
azerbajdžanskega, islamskega prebivalstva, ki 
ga je v začetku 19. stoletja osvojila in priključi
la Rusija. Neuradno se je izvedelo, da so neka
teri fundamentalisti iz azerbajdžanskih vrst oči
tali Moskvi, da iransko-sovjetska meja Azer
bajdžance spominja na berlinski zid. Že med 
lanskim sovjetsko-iranskim vrhunskim sreča
njem so v Bakuju, glavnem mestu Azerbajdžana, 
vihrale zelene zastave, izbruh doslej zadrževa
nega panislamizma je zato za vodstvo v Kremlju 
nova brazgotina na sicer krvavečem mednacio
nalnem tkivu. MIHA LAMPREHT

SOFIJA — Petkov sklep politbiroja 
bolgarske komunistične partije o vrnitvi 
izvirnih imen in priimkov pripadnikoi® 
turške manjšine v Bolgariji je po vseif 
sodeč naletel na nasprotujoče si reakcija 
Medtem ko je za Turke to prvi korak k 
popolni uveljavitvi njihovih pravic, pa 
številni Bolgari obsojajo ta sklep kot iZ" 
dajo domovine. Južna območja Bolgarije, 
kjer je turška manjšina najmočnejša, pre-' 
tresajo množične protiturške manifesta
cije. Bolgarski nacionalisti so se množič; 
no zbrali tudi pred skupSfcino v Sofiji. >' 
bi morala 15. januarja razveljaviti proti' 
turško zakonodajo iz leta 1984. ManifeS' 
tanti glasno zahtevajo ohranitev teh za
konov in zahtevajo referendum, na kate
rem se bodo vsi Bolgari izrekli, če prista
jajo na uzakonitev pravic za manjšine v 
Bolgariji.

Politbiro je pozval prebivalstvo, naj ta; 
koj prekine manifestacije, ker v sodobn1 
Bolgariji ni prostora za nacionalizem $ 
šovinizem, kot tudi ne za islamski intecj' 
ralizem. Oblasti so se po vsem sodeč 
znašle v zagati. V sklopu demokratičnih 
reform po odstranitvi Todora Živkova n1 
mogla izostati manjšinska zaščitna zakO' 
nodaja. Prejšnji režim je namreč izvaja1 
nasilno asimilacijo Turkov, ki jim je ad' 
ministrativno spreminjal imena in priiD1' 
ke ter prepovedal rabo turščine v javnoS' 
ti.

Na sliki (telefoto AP): protest bolgaf' 
skih nacionalistov.

Zakonski odlok, ki sanira položaj priseljencev iz držav izven Evropske skupnosti, je včeraj povzročil precej hude krvi 
in zapletov pred italijanskimi kvesturami. Najhuje je bilo v severni Italiji, kot zgovorno dokazuje slika pred uradom 
za tujce milanske kvesture. Povsod je prišlo do neskončni vrst. Vsi nezakoniti priseljenci so hoteli že včeraj dobiti 
dovoljenje za bivanje. Odlok namreč predvideva sanacijo za vse tiste, ki so se v Italiji nahajali do 31. decembra in to 
v roku enega meseca. Med političnimi silami pa so že polemike, ker odlok ne bo zaustavil novih pritihotapljenih 
priseljencev (Telefoto AP)

V Pakistanu se je zrušil most 
na desetine mrtvih in ranjenih

LAHORE — Na desetine ljudi je v pakistanskem Hafizabadu nedaleč oh 
Lahoreja predsinočnjim izgubilo življenje, ko se je zrušil neki star most. Železna 
konstrukcija še iz časov britanskega kolonialnega obdobja je bila že dotrajen«; 
zato so oblasti sklenile, da bodo most razstavile. Delavci so začeli s predhodnim1 
deli, ta posel pa je priklical na desetine radovednežev, ki so si hoteli od blizu 
ogledati nanavaden posel. Nenadoma se je zarjavela struktura začela lomiti. ' 
splošni paniki so vsi začeli bežati. To pa ni uspelo vsem delavcem in radovedne; 
žem, tako da je v globino zgrmelo ogromno ljudi. Po prvih podatkih naj k’ 
življenje izgubilo 40 oseb, nekaj ducatov jih je ranjenih, časopisje pa že navaja' 
da bi bil lahko končni obračun še hujši.

Zaradi izrednega mraza 
že 110 mrtvih v Bangladešu

DAKA — Letošnja zima bo ne
dvomno zabeležena v meteoroloških 
statistikah kot izredno neobičajna. 
Medtem ko se skoraj vsa Evropa ko
plje v soncu in primanjkuje snega 
celo za vzorec, pa drugje beležijo pra
vo ledeno stihijo. Še najbolj presenet
ljivi so podatki iz severnega Bangla
deša, kjer je zaradi izredno nizkih 
temperatur že izgubilo življenje več 
kot 110 oseb.

Na tem monsunskem področju so 
temperature pod ničlo prava redkost,

v zadnjem tednu pa je živosrebrnN 
stolpec zdrknil globoko pod ničlo, kal 
ne pomnijo že trideset let, tako da je 
led raznesel pred mrazom nezavaro
vane vodovodne cevi. Ker je to ob
močje pred časom prizadel silovit je
senski monsun, je precej brezdomcee^ 
ki še vedno živijo v šotoriščih in dni
ni h zasilnih bivališčih, in prav /ne"
temi reveži je bilo največ žrtev. Med' 
narodni rdeči križ je na prizadeto ob
močje prvič poslal poleg običajne p°' 
moči tudi tople obleke in odeje.

Honeckerja izgnali iz stanovanju
i katerem so žive* 

v nekaj tednih pos1
O*

VZHODNI BERLIN — Elegantni stanovanjski blok, 
vodilni člani bivše vzhodnonemške politične garde, bo i 
klinični center za paraplegike. Prvih 400 bolnikov bi moralo vstopiti že febrU' 
ja, večina stanovanj pa je še vedno zasedena. ricJr

Med osemnajstimi bivšimi voditelji SED, ki se še niso odselili, sta tudi 
in Margaret Honecker. Priletnemu politiku bi morali med drugim soditi zar% 
zlorabe javnega položaja, niso ga pa še aretirali, ker je težko bolan. 
bolezen nima nikakršnega opravka z boleznijo, ki tare bodoče goste kliničn^fj 
centra, je dejal funkcionar ministrstva za zadravstvo, ki je dodal, da W se nm .jj 
Honecker čim prej odseliti, sicer ga bodo morali zapoditi, saj so mu že izr 
nalog o izgonu.


